
Kakšna je usoda baročnega lepotca v Dornavi, 
so poskušali poiasniti na tiskovni konferenci, 
ki sta jo pripravila ptujska podružnica mari-
borskega zavoda za varstvo naravne in kultur-
ne dediščine in ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve. 

Janez Mikuž iz maribor-
skega zavoda je novinarje 
seznanil s trenutnimi aktiv-
nostmi v Dornavi. Zdaj po-
teka druga faza arheoloških 
izkopavanj v sprednjem par-
ternem delu, obrezujejo pa 
tudi lipe v drevoredu pred 
dvorcem. Ob tem je dodal, 
da je skrajni čas, da se začne 
nekaj dogajati. 

Še vedno pa so velike neja-
snosti pri enotni lastnini gra-
du, saj je zraven ministrstva 
za kulturo lastnik dela 
zemljišča sklad kmetijskih 
zemljišč. Po zagotovilu 
državne sekretarke v mi-
nistrstvu za delo, družino in 
socialne zadeve Anke Oster-
man naj bi 150 odraslih 
duševno in telesno prizadetih 
oseb, ki trenutno bivajo v 
gradu, izselili najpozneje v 
dveh letih. Približno osem-
deset bi jih naselili v nov pri-
zidek doma upokojencev v 

Muretincih ter v nekatere 
druge ustrezne domove po 
Sloveniji. V Dornavi ne na-
meravajo graditi dodatnih 
novih prostorov za te osebe, 
je poudarila Ostermanova. 

Dornavski župan Anton 
Velikonja je zelo zaskrbljen 
opozoril, da mlada dornavska 
občina v svojem že tako 
skromnem proračunu nima 
dovolj denarja za vzdrževan-
je, še manj pa za obnovo gra-
du in grajskega kompleksa. 

Odgovora na to, kakšno je 
mnenje zavoda za varstvo in 
delovno usposabljanje mladi-
ne dr. Marijana Borštnarja, 
katerega gojenci so trenutno 
v grajski zgradbi, na tiskovni 
konferenci nismo izvedeli, 
kajti organizatorji jih nanjo 
niso povabili. Prav tako ni-
smo dobili odgovora, kdo bo 
prispeval 120 milijonov to-
larjev, ki jih potrebujejo za 
najnujneša dela na zgradbi in 
v grajskem parku. Neznanka 
pa je tudi, kakšna bo nova 
vsebina gradu, ko se bodo iz 
njega izselili varovanci zavo-
da dr. Marijana Borštnarja. 

M a r i f a S l o d n i a k 

R e n t - a c a r 
M O I V A C O 
KOMBI IN OSEBNA VOZILA 

Dostava na dom! 
Ru). tel: 062/796-040 NON STOP 

O R M O Ž / DVA MESECA PO POŽARU V CARRERI 

18. avgusta je zagorelo v naivečji ormoški tovarni, ki daje zaposlitev okrog 700 delavcem. Foto-
grafija prikazuje, kakšne so bile posledice. Kako je v Carreri danes, tri mesece po požaru? Za-
pis o tem najdete na 4. strani. 

ysobqtq 
Katannin 
sejem 
v Ptuju bo v soboto tradicionalni Katarinin se-
jem, eden najstarejših v mestu ob Dravi in tudi 
v Sloveniji. 

Na ulice in trge bo privabil 
številne prodajalce in kupce 
od blizu in daleč. Prvi so stoj-
nice postavili že danes. Če bo 
vreme vzdržalo, bo kupčija 

cvetela. S sejmom se bo 
običajni sobotni vrvež, ki se 
konča ob dvanajstih, po-
daljšal za nekaj ur. 

MG 
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Shvensko mencaii/e 
pred evropskimi vrafi 

V pogajanjih s CEFTO (gospodarsko združbo Madžarske, Češke, Slovaške in Poljske) smo jo Slovenci zaenkrat odnesli dobro, saj 
bodo po našem vstopu v polnopravno članstvo z začetkom leta 1996 ostali v veljavi sedanji kmetijski sporazumi s posameznimi 
članicami. Z naše strani bo torej še vedno dovoljeno posegati po zaščitnih carinah za kmetijske proizvode. Če bi se tudi kmetijska 
trgovina sprostila, bi potrošniki kupovali tudi do tretjino cenejšo hrano, kmetje pa bi bili kaj hitro na kolenih. 

Očitno Slovenija za države Cefte ne pomeni pomembnega 
kupca hrane, zato so tu zaenkrat popustile, vprašanje, za ko-
liko časa, pa ostaja. Slovensko kmetijstvo na vsak način 
čakajo v bližnji prihodnosti usodne spremembe. Poleg Cefte 
je tu nujna pot v Evropsko unijo. Z njo smo obdani s severa 
in zahoda, kmalu nas bo objela tudi z vzhoda, z našo državo 
pa se bodo po vsej verjetnosti zaenkrat zaokrožile meje ev-
ropske gospodarske in politične združbe. 

Dr. Emil Erjavec, strokovnjak 
s področja agrarne ekonomike, 

ki je predaval članom društva 
kmetijskih inženirjev in tehni-

kov Ptuj, meni, da se lahko na 
Evropo v nekaj naslednjih letih 
še pripravimo in dosežemo s 
članstvom v njej pozitivne 
učinke. Na to upanje kaže neko-
liko višja razvitost Slovenije 
pred vzhodno Evropo. Lahko pa 
se zgodi katastrofa v kmetijstvu. 
S tem nas strašijo podatki o 
naših malih kmetijskih obratih 
in nizki produktivnosti v kme-
tijstvu. Po drugi svetovni vojni 
smo bili po velikosti kmetijske 
posesti približno enaki evrop-
skemu povprečju. Naša pot pa je 
šla potem v drobitev, evropska v 
združevanje zemlje. Danes smo s 
4 hektari primerljivi le še z 
Grčijo. Povprečje velikosti kme-
tij v EU je nekajkrat večje, naj-
večje, skoraj 70-hektarske, so v 
Veliki Britaniji. Že omenjena 
produktivnost je pri nas dva do 
trikrat nižja od povprečja v EU. 

Dr. Erjavec napoveduje, da je 
pred našim kmetijstvom izredno 
težko obdobje, obodbje neuspe-
ha. Nujnost združevanja živilske 
predelovalne industrije, v prvi 
vrsti mlekarn, smo že zaznali. V 
desetih letih moramo biti pri-
pravljeni na propad 50 tisoč 
kmetij, ker ne bodo imele nas-
lednikov. Tudi ekonomska nuja 

bo silila v združevanje zemlje. V 
Evropski uniji se v desetletju 
število kmetij prepolovi. V 
Franciji je po ustanovitvi EU 
prenehalo kmetovati milijon 
kmetov. Naša težava - predvsem 
težava vzhodne Slovenije - bo 
lahko v tem, da nimamo indu-
strije, ki bi zaposlila odvečno de-
lovno silo iz kmetijstva. 

Kakšna je pravzaprav Evrop-
ska unija, ustanovljena leta 1958 
s cilji povečanja samooskrbe, do-
seganja paritetnega dohodka 
(izenačevanja industrije in kme-
tijstva), tržne stabilnosti, neopo-
rečnosti in poceni produktov ter 
s ciljem zaščite okolja in enako-
mernega regionalnega razvoja? 
Danes združuje 15 držav na 
površini 161 Slovenij in ima 371 
milijonov prebivalcev. Je trenut-
no eden največjih trgov na svetu 
s trikrat večjim družbenim 
proizvodom na prebivalca, kot je 
v Sloveniji, v višini 15 tisoč do-
larjev. Unija je največji izvoznik 
in uvoznik blaga, tudi največji 
izvoznik hrane, saj pridela veli-
ko več, kot potroši. Do kmetijst-
va je unija razmeroma dobro-
dušna, saj mu nameni kar šest 
desetin proračuna. Cene kmetij-
skih proizvodov so znotraj Ev-

ropske unije relativno visoke. Za 
njihovo stabilnost skrbijo z ome-
jevanjem dovoljene količine 
proizvodnje. V primerih nihanja 
cen posredujejo z nakupom ali 
prodajo večjih količin hrane. Si-
cer pa so njihove meje skoraj 
hermetično zaprte za uvoz hra-
ne, izvoz pa bogato nagrajujejo s 
stimulacijami, saj so cene hrane 
na svetovnem trgu bistveno 
nižje. 

V primerjavi s cenami v Slove-
niji so cene kmetijskih proizvo-
dov v EU v glavnem višje, razen 
pri pšenici, prašičih in morda še 
kje. 

Če bomo vstopili v Evropsko 
unijo brez dogovora o začasnem 
posebnem statusu, bomo torej 
vrženi v vodo brez prave 
možnosti, da splavamo, če se 
tega ne bomo naučili prej. Sku-
paj z našo državo bodo sprejeli 
količine v njej pridelane hrane 
in jih, po njihovih pravilih, ome-
jili. Z današnjo produktivnostjo 
in dohodkom na kmetijo naši 
kmetje ne bodo mogli preživeti. 
Prisiljeni bodo proizvajati več in 
obenem zmanjševati število 
kmetij, stalež živine... 

J. Bračič 

PTUJ / SKB BANKA ODPRLA EKSPOZITURO 

l̂ et hank^ 
vei milosti 
za izbiro 

z otvoritve. Foto: Kosi 

Pred dvema letoma so se pričeli pogovori o prihodu SKB 
banke v Ptuj, z odprtjem ekspoziture v Trstenjakovi ulici 2 
prejšnji četrtek pa so se uresničili. Prihod nove banke na 
ptujsko območje povečuje finančno ponudbo, kakovost 
bančnih storitev in konkurenčnost, kar bodo brez dvoma 
znali izrabiti podjetniki, obrtniki in občani. 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost 
RADIO • TEDNIK Ptuj. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (di-
rektor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože 
Šmigoc (pomočnik odgovornega 
urednika in lektor), Jože Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Goznik, Martin 
Ozmec, Marija Slodnjak, Dušan 
Sterle in Milena Zupanič (novi-
narji). 

TEHNIČNI UREDNIK, celostna 
podoba in prelom: S. Ribarit. 
PROPAGANDA: 
Oliver Težak, v 776-207 

Naslov: RADIO - TEDNIK, Raičeva 
6, 62250 Ptuj. p.p. 95; v (062) 
771-261, 779-371; 771-226; laks 
(062) 771-223. 

Celotna naročnina 4.500 tolarjev, 
za tujino 9.000 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 

Tisk: GZP Mariborski tisk, Mari-
bor. 

Po mnenju Ministrstva za informi-
ranje Republike Slovenije ŠL 
23158-92 z dne 12.2.1992 se šteje 
Tednik za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne 
številke 3, za katerega se plačuje 
davek od prometa proizvodov po 
stopnji 5 odstotkov. 

Ekspozitura SKB banke v Ptu-
ju, ki so jo za poslovanje odprli v 
petek, bo opravljala vse klasične 
bančne posle, poslovna enota 
Maribor, v katero sodi, pa od nje 
pričakuje dobro poslovanje. El-
aborat o ekonomski upra-
vičenosti odprtja nove bančne 
enote v Ptuju je pokazal, da ima 
vse možnosti za dobro poslovan-
je in s tem na povečanje bilančne 
vsote. Odprl jo je izvršni direk-
tor SKB banke Bojan Kardelj, 
dobro poslovanje pa ji je zaželel 
tudi župan mestne občine Ptuj 
dr. Miroslav Luci. 

Novo banko v Ptuju je pred-
stavil direktor PE Maribor An-
ton Kranjc in povedal, da bodo 
še v tem mesecu odprli ekspozi-
turo v Ljutomeru. Za kulturne 
užitke so na otvoritvi poskrbeli 
učenci glasbene šole Karola Pa-
horja Ptuj. 

Naložba v nove bančne prosto-
re je stala 44 milijonov tolarjev. 
V ekspozituri so poleg vodje Al-
eksandra Podkrižnika zaposleni 
trije delavci, dva blagajnika in 
referent za kreditiranje. 

MG 

ORMOŽ / DOM DRUŠTEV 

Preif oWfeii lokal iora 
Leta 1976 so se štiri ormoška društva odločila, da skupaj se-
zidajo klubske prostore, ki bodo na voljo vsem. Delo je bilo 
večji del udarniško, vsak je pomagal, kolikor je mogel. Tako 
so 1980 svečano odprli 650 kvadratnih metrov prostorov, ki 
jih uporabljajo lovci, obrtniki, ribiči in avto-moto zveza. Pod 
streho pa so vzeli tudi občinsko strelsko zvezo in radioama-
terje. 

V začetku niso razmišljali o lo-
kalu, ampak le o čajni kuhinji za 
svoje potrebe. Da pa bi si olajšali 
vzdrževanje objekta, so odprli 
lokalček in ga nato povečevali. 
Ob petkovem odprtju prenovlje-
nega lokala je bilo slišati pionir-
ske zgodbe iz časov, ko so sredst-
va za vlaganja merili še v proda-
nih špricerjih. Danes so društva 
solastniki podjetja Lora, v kate-
rem so zastopani v enakih 
deležih. Njihovo poslovanje po-
krije 75 odstotkov vseh material-
nih stroškov obratovanja doma, 
kar ni malo, saj se tukaj nenehno 
kaj dogaja. 

Investicijska vrednost obnove 
je znašala 4.650.000 tolarjev. 
Večino je v zadnjih dveh letih 

prigospodarilo podjetje samo. 

nekaj pa so kot kredit prispevala 
društva. Mizarska dela je izvajal 
Hamer Slog iz Središča, gradbe-
no-obrniška pa Danilo Ivanuša. 
Odprtje je s prijetnimi napitni-
cami popestril decet od Mi-
klavža pod vodstvom Leona 
Laha. 

v k 

Gostje SO bili zadovoljni z novo podobo lokala. 

OD 2 6 . NOVEMBRA DO 3 . DECEMBRA / TEDEN KARITAS 95 Potrkmimo nu dobra srcu 
Samo en teden je v letu, ko še posebej trkamo na srca dobrih ljudi, ki lahko 
pogrešajo tolarje za kilogram moke, liter olja in podobnih prehrambenih 
artiklov za tiste, ki si zelo težko privoščijo nakup teh dobrin. 

V vseh trgovinah z živili bodo ves te-
den nastavljene košarice (škatle). 
Nam, ki delamo na Karitas je v naj-
večje zadovoljstvo, če imamo kaj dati. 
Vsem tistim, ki ne bodo šli mimo teh 
košaric, hvala za velikodušnost. 
Pri Karitas sv. Jurija pa bomo imeli 
še posebno akcijo. Od ponedeljka, 27. 
novembra, do petka, 1. decembra, 

bomo vsak popoldan od 16. do 18. ure 
dežurali in sprejemali darove zemlje. 
Vsak krompirček, vsako zrno žita, 
vsak presežek z vašega vna bomo z 
veseljem sprejeli in ga dali družinam, 
ki so res potrebne. 
Letos je leto strpnosti in solidarnosti 
do drugačnih. Med te štejemo ljudi z 
motnjami v duševnem razvoju, gluhe 

in naglušne, slepe in slabovidne, pa-
raplegike in tetraplegike, ljudi s cere-
bralno paralizo, ljudi z multiplo skle-
rozo in ljudi z mišičnim obolenjem. 
Zavračanje ljudi, ki so drugačni, je 
odsev naše, ne njihove slabosti. 
Glede svojih darov lahko sporočile v 
nedeljo, 26. novembra, po telefonu 
med koncertom Klic dobrote, ki bo v 
Celju ob 19. uri in ga bo prenašala te-
levizija. 

Dekanijski sodelavci KARITAS 

NEVV YORK, SARAJEVO. 
Pogajalcem v Daytonu se je v 
ponedeljek po treh tednih izte-
kel čas, ki je bil namenjen pod-
pisu mirovnega sporazuma za 
mir na Balkanu. Po nedeljskih 
napovedih, ki so prišle izza 
trdno zaprtih vrat vojaške letal-
ske baze Wright-Paterson blizu 
mesta Dayton v zvezni državi 
Ohio, naj bi predsedniki Bosne 
in Hercegovine Alija Izetbego-
vič, Hrvaške Franjo Tudman in 
Srbije Slobodan Miloševič v ne-
deljo zvečer le dosegli soglasje 
glede osnovnega teksta iz nove-
ga mirovnega sporazuma. Slove-
sno naj bi tega parafirali v pone-
deljek do 16. ure. Sicer pa naj bi 
sporazum slovesno podpisali 
šele čez štirinajst dni v Parizu, 
delne spoprazume pa tudi v 
Londonu in Moskvi. Na ta 
način naj bi nekako zadovoljili 
evropske velesile, ki sodelujejo v 
sedanji fazi mirovnega sporazu-
ma. Še pred podpisom mirovne-
ga sporazuma so se oglasili bo-
sanski Hrvatje in v nedeljo na 
mirovnem shodu združenja 
državljanov Posavine v Sarajevu 
zatrdili, da na bosanskem pros-
toru ne bo miru, če bo delegacija 
BiH v Daytonu podpisala spora-
zum, ki razlaga delitev Bosne in 
izročitev žitnice, bosanske Posa-
vine. Shoda so se udeležili tudi 
predstavniki vseh begunskih 
združenj, deklaracijo o tem pa 
so poslali pogajalcem v Dayton. 
Nekaj podobnih shodov so pri-
pravili tudi v Tuzli in Zenici, 
bosanski Hravati pa Tudmanu 
očitajo, da je Miloševiču že dru-
gič prodal plodno ravnico ob 
Savi. Tudi papež Janez Pavel IL 
je v nedeljo med nagovorom 
vernike na trgu svetega Petra v 
Rimu pozval k podpori mirov-
nim pogajanjem o BiH v Dayto-
nu. Svoj prispevek k bližnjemu 
miru na Balkanu so dodali še 
verniki, prebivalci glavnega 
mesta Bosne, z željo, da bi 
končno le začel veljati mirovni 
sporazum. 

^ ^ 
/7S ^ 

VARŠAVA: Na Poljskem je bil 
minuli konec tedna drugi krog 
predsedniških volitev, v kate-
rem sta se pomerila Walensa in 
Kwašniewski. Zmagal je Alek-
sander Kwašniewski, ki je osvo-
jil 51,72 odstotka glasov volil-
cev, ki so sicer skupaj dosegli 
slabo volilno udeležbo, na kar 
naj bi vplivala tudi nasilna 
predsedniška kampanja obeh 
kandidatov. 

KAIRO: Močna eksplozija je v 
nedeljo zjutraj razdejala egip-
tovsko veleposlaništvo v pakis-
tanski prestolnici Islamabad in 
ubila vsaj petnajst ljudi ter jih 
ranila več kot šestdeset. Sto ki-
logramov težka bomba, ki jo je v 
atomobilu peljal samomorilski 
voznik, je zrušila zgradbo in 
močno poškodovala poslopja 
drugih veleposlaništev v diplo-
matski četrti. Odgovornost za 
eksplozijo so po prvih podatkih 
prevzeli ekstremisti. 

^ ^ /fV 
DŽENIN: Izraelska vlada je na 
nedeljski seji sprejela sklep o 
prepovedi skrajnih židovskih 
organizacij, skrajnim Židom iz 
tujine pa bo preprečila vstop v 
državo. To je med drugim eden 
izmed odločilnih varnostnih 
ukrepov izraelske vlade. Vodja 
PLO Jaser Arafat trdno verjame 
v nadaljevanje mirovnega pro-
cesa. 

WASHINGTON: V ZDA se je 
v zadnjih dneh pojavila močna 
proračunska kriza. Primerna 
rešitev zanjo, ki so jo predlagali 
republikanci ob koncu tedna, 
naj bi osem tisoč vladnim 
uslužbencem omogočila, da se 
po petih dneh prisilnega dopus-
ta vrnejo nazaj na delo. Za čira 
prejšnjo rešitev krize se trudi 
tudi ameriški predsednik Bili 
Clinton. 

Pripravila: T. Mohorko 
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Z RINO KLINAR O ZAPOSLOVAMJU 

V Narodnem domu v Ptuju bo 27. novembra ob 14.30 uri pogo-
vor z ministrico za delo, družino in socialne zadeve Rino Klinar. 

Govorila bo o novostih na področju delovne zakonodaje in aktual-
nih vprašanjih zaposlovanja v Sloveniji v prihodnjem letu in nasploh. 
Pogovor organizirata Društvo kadrovskih delavcev Ptuj in republiški 
zavod za zaposlovanje. 

ODPRTJE KLUBA ZA ISKAHJE ZAPOSLITVE 

V ponedeljek bo svečana otvoritev prvega kluba za iskanje zapos-
litve v Sloveniji, ki ima sedež v Slomškovi 22 v Ptuju. 

SELITEV KASMI 

Bodoči stanovalci bloka z neprofitnimi stanovanji ob Osojnikovi 
cesti v Ptuju imajo sicer že nekaj časa odločbe o dodelitvi stano-

vanj, ne morejo pa se še vseliti. Po zadnjih podatkih bo tehnični prev-
zem objekta 28. novembra. Investitor pričakuje, da bo uspel in da se 
bodo stanovalci lahko vselili v prvi polovici decembra. 

NOVE CENE PRI PEKIH 

Cene pekovskega in slaščičarskega peciva so se 15. novembra 
povprečno povečale za dva do tri odstotke. Kot smo izvedeli v 

ptujskih pekarnah in slaščičarnah, so se za približno toliko 21. no-
vembra povečale cene kruhom, ki niso pod kontrolo, za cene kruha 
pod kontrolo pa se še pogajajo. Odločitev o tem naj bi vlada spre-
jela prihodnji teden. Kot kaže, se bodo odločili za petodstotno 
povišanje cen pšeničnim kruhom (peki sicer predlagajo 10-odstotno 
povišanje), ceno moke pa naj bi znižali. 

OSVETLITEV GRADU 

Ptujski grad je po novem osvetljen vsak dan od začetka teme do 
22. ure, ob državnih, občinskih in cerkvenih praznikih ter ob po-

membnejših prireditvah pa do polnoči. Sklep o tem je sprejel svet 
mestne občine Ptuj. Tak režim velja do 15. maja prihodnjega leta. 

BOLNIŠNICA ŠE BREZ POGODBE 

Pogodba o izvajanju programa zdravstvenih storitev, ki naj bi jo za 
leto 1995 ptujska bolnišnica sklenila z Zavodom za zavarovanje, 

je za to ptujsko zdravstveno ustanovo izredno neugodna. Če bi jo 
podpisali v tem trenutku, bi to pomenilo za skoraj sto milijonov tolar-
ev manj denarja za delo v tem letu, kar bi brez dvoma poslovanje 
Dolnišnice še poslabšalo. Zadevo bodo sedaj skušali reševati z arbi-
tražo. 

g ŽE V BOLNIŠNICI 
« l d prejšnjega tedna imajo v ptujski bolnišnici aparat za kompju-
^ ^ t e r s k o tomografijo, ki je stal okrog milijon nemških mark. Z na-
kupom tega aparata se bo ptujska bolnišnica vključila v republiško 
mrežo osmih tovrstnih centrov. Boljša opremljenost bo vplivala na 
dvig strokovne ravni dela, izboljšala pa naj bi se tudi izhodišča pn 
razvrstitvi v okviru klasifikacije slovenskih bolnišnic. Da pa bodo 
lahko rentgenologi pričeli delati z novim aparatom, potrebujejo pn-
meren prostor, a ga trenutno nimajo. Za ureditev bi potrebovali gle-
de na predračune izvajalcev dodatnih osem milijonov tolarjev. V bol-
nišnici pravijo, da bi jim še kako prav prišla pomoč podjetij, zaseb-
nikov in ustanov. 

ŠTEVILO PRENOČITEV PADA 

V tednu od 6. do 12. novembra je 270 gostov, ki so prenočevali 
v Ptuju in okolici, ustvarilo 372 nočitev. V muzeju so imeli 658 

gostov, v turističnoinformativnem centru pa jih je inrormacije iskalo 
108. 

ŠE VELIKO BREZ OSEBNEGA ZDRAVNIKA 

Izbira osebnega zdravnika na širšem območju Ptuja poteka zelo 
počasi. Doslej si ga je izbralo le nekaj več kot polovica prebivalcev 

nekdanje ptujske občine, ki gravitirajo na ptujski zdravstveni dom. V 
drugih slovenskih občinah je ta odstotek mnogo višji in znaša nad 70 ; 
odstotkov. j 

JUTRI PODELITEV PRIZNANJ 

Jutri popoldan bo v Portorožu zaključna prireditev s podelitvijo priz-
nanj najboljšim v letošnji akciji Turistične zveze Slovenije "Moja 

dežela - lepa, urejena in čista". Ptuj je tudi letos slavil med turističnimi j 
kraji. To je že njegova četrta zaporedna zmaga, kar se doslej ni pos-
rečilo še nobenemu kraju v Sloveniji, in obenem peto tovrstno priz-
nanje. 

BOLNIKI S SPONDILITISOM SE POVEZUJEJO 

Jutri ob 1 6. uri bo v gostišču Olga na Zgornji Hajdini 2 ustanovni i 
zbor društva bolnikov in invalidov z ankilozirajočim spondilitisom. 

Organizirajo ga Društvo DBIAS Slovenije, pripravljalni odbor Ptuj, 
soustanovitelji in sponzorji. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TELEVIZIJI 

Na programu je informativna oddaja z več zanimivimi prispevki. ' 
Voditdjica Nada Kotar se bo pogovarjala z avtorico nove mono-

graf ie o Ptuju "Najlepši pa zame e Ptuj" Mare to Ciglenečki, v OŠ 
Mladika v Ptuju so se vključili v aKcijo "čajni kotiček", na Mestnem 
trgu e od 8. do 11. novembra potekal Martinov teden, v Ptuju so 
odpr i judo center, v dvorani Center pa je bil 1 7. novembra dobro-
de ni koncert Zveze paraplegikov S ovenije za grodnjo njihovega 
doma v Lazaretu. 

Pripravila: MG 

•O SAMO EKART / BORZNI KOTIČEK 

Mgodovina se 
ponttvlim... 
Tečaji vseh vrednostnih papirjev so se umirili: 
cene delnic zaradi realiziranja dobičkov tistih, ki 
so papirje kupovali prej po nižjih cenah, in zara-
di neaktivnosti nekaterih večjih borznih hiš, ob-
veznice pa imajo nizek letni donos (od 5,5 do 
9%/DEIVI) zaradi visokih cen. 

Ponavlja se lanska jesen. Naj-
prej velik vzpon, nato umiritev 
tečajev in rahel padec ... Tukaj 
se primerjava zaenkrat konča. 
Lansko leto je sledil še krajši 
vzpon in dooolg padec, tako da 
se je zgodovina zaenkrat dovolj 
ponavljala. Tečaji so na vred-
nostih tistih iz letošnjega janu-
arja, in kdor je imel toliko živ-
cev, da je počakal s prodajo ali 
da je celo dokupil delnice po 
nižjih cenah, je zdaj na svojem. 
Tisti, ki so prišli na delniški trg 
vmes, so že zdavnaj zadovoljni 
in že razmišljajo o novoletnem 
praznovanju. 

Da so tečaji tako porastli, je 
"kriva" borzna šifra D3. Za njo se 
skriva borzna hiša Dadas, ki se 
ukvarja predvsem z delnicami, 
manj z obveznicami in kratko-
ročnimi blagajniškimi zapisi, 
zato pojav te oznake takoj priteg-
ne poglede borznih posredni-
kov. V sam delniški trg invest-
irajo največ med vsemi člani 
Ljubljanske borze vrednostnih 
papirjev, imajo tudi svojo delni-
co, ki velja za najbolj špekulativ-
no pri nas oz. najbolj odseva 

stanje na trgu. Praviloma je tako, 
da če gre delnica Dadasa gor, gre 
vse gor, in obratno: ko njena 
vrednost tone, tone konkretno. 

Precej je k porastu tečajev pri-
pomogel tudi porast tujih valut, 
ki je denar selil iz kratkoročnih 
vrednostnih papirjev na delniški 
trg. Tisti, ki še ne poznajo dovolj 
dobro delnic in tega trga, vežejo 
tolarje z devizno klavzulo ter 
realizirajo zanesljiv zaslužek. 

Marsikateri tolar se je pretočil 
v obveznice, kar jim je pognalo 
ceno navzgor, donosnost pa 
navzdol. Kljub na prvi pogled 
majhni letni donosnosti (okrog 
6%/DEM) pride ob upoštevanju 
porasta tujih valut zanimiva po-
zitivna številka. Nasploh dober 
posel so sklenili tisti, ki so kupo-
vali obveznice, ko so spomladi 
tečaji tujih valut padali. Trenut-
no se nakup samih obveznic ne 
izplača preveč, vendar če ljubite 
nemške orle bolj kot naš tolar in 
če hočete naložbe denarja 
razpršiti, denarja pa še kar nekaj 
časa ne potrebujete, ne oklevajte. 
Čez pet let vam bo žal. 

S a m e Ekart 

VOLICINA/ KRAJANI PROTI REGIJSKEMU ODLAGALIŠČU ODPADKOV 

"Svoid0a podpisa m bom preMkoKt 
Skoraj vse občine v mariborski regiji imajo podobne probleme z urejanjem ustrezne deponije od-
padkov, zato se je mestna občina Maribor odločila, da bo vodila skupni projekt iskanja ustrezne 
rešitve za ravnanja z njimi. Bodoča regionalna deponija oziroma center za ravnanje z od-
padki naj bi bil urejen po normativih Evropske unije za 
takšne objekte. Če bo projekt potekal po načrtih, bi bila de-
ponija zgrajena že v začetku leta 1998 in bi v letu 1999 že 
začeli poskusno obratovanje. 

Doslej je mariborsko pismo o 
nameri za iskanje regionalne 
deponije odpadkov (imenujejo 
jo center za ravnanje z odpad-
ki) podpisalo enajst občin. 
Med prvimi podpisniki je bil 
tudi lenarški župan dr. Slavko 
Kramherger. Njegov podpis pa 
je zelo razburil prebivalce v 
Voličini, saj menijo, da ponov-
no obujajo stare zamisli o odla-
gališču na Humu pri Zg. 
Voličini. 

V nedeljo so v Voličini pripra-
vili v zvezi z iskanjem lokacije za 
regijsko deponijo komunalnih 
odpadkov zbor krajanov. Na 
njem so zahtevali, da občinsko 
vodstvo razveljavi vse sklepe, ki 
zadevajo problematiko zbiranja 
in odlaganja, zlasti pa sklepe o 
pristopu k iskanju lokacije za re-
gijsko deponijo. Med drugim 
zahtevajo, da župan prekliče 
podpis pisma o nameri za reali-
zacijo regijskega projekta iz-
gradnje centra za gospodarjenje 
s komunalnimi odpadki. Pouda-
rili so, da bodo krajani o regij-
skem odlagališču odločali na re-
ferendumu. Voličani so tudi 
zahtevali, da se sklče izredna 
seja, na kateri bi občinski svet 
ponovno presodil o tej proble-
matiki. 

Lenarški župan pojasnjuje, da 
je res podpisal pismo o nameri, 
vendar to še ni dokončen akt, saj 
mora občina podpisati še kon-
zorcijsko pogodbo. Opozoril je 

tudi, da ta njegov podpis še ne 
pomeni, da bo lenarška občina 
dala v zameno kakšen kraj za re-
gijsko deponijo odpadkov, tem-
več le, da dajo vse občine, ki se 
bodo odločile za skupni projekt, 
možnosti strokovnjakom in 
načrtovalcem, da poiščejo naj-
primernejše lokacije na celot-
nem območju, med drugim tudi 
res v lenarški občini. Nihče pa ni 
govoril o konkretnih lokacijah, 
na primer o Humu v Voličini. 

"Ne morem si zamišljati, kako 
bomo v občini reševali probleme 
z odpadki, saj bi po vseh pravilih 
začasno odlagališče v Hrastovcu 
morali že zdavnaj zapreti. Velik 
problem Lenarta in okolice so 
tudi divja odlagališča. To pa še 
ne pomeni, da bi pristopali k 
projektom, ki nimajo strokovne 
podlage. Prepričan sem, da bi za-
misel o regijskem odlagališču 
zbrala zelo dober strokovni 
team, tega pa si naša občina 
sama ne bo mogla privoščiti. 
Tega, kar sem enkrat podpisal, 
ne bom preklical," je dodal dr. 
Slavko Kramherger. 

Milan Gumzar, predsednik le-
narškega občinskega sveta, je v̂  
zvezi s tem pojasnil, da župan ni-
kakor ni podpisal pisma o name-
ri samovoljno, kot ga nekateri 
obtožujejo. O tem se je odločal 
občinski svet in o tem obstajajo 
sklepi. Prav tako je poudaril, da 
bodo o tem ponovno razpravljali 
na decembrski seji sveta. Dodal 
je še, da v dosedanjih razpravah 

o morebitnem skupnem odlaga-
lišču ni nihče govoril o Humu. 

Lenarški svetniki so verjetno 
na novembrski seji, ko so spre-
jeli odlok o ravnanju s komu-
nalnimi odpadki ter podprli 
predlog, da bi se odločili za 

skupno regijsko odlagališče 
odpadkov, menili, da so naredi-
li korak naprej pri reševanju 
tega perečega vprašanja, a se 
bodo mogoče že na prihodnji 
seji vrnili na staro mesto. 

M. S l o d n i a k 

PTUJ / RAZMERE V ZDRAVSTVU 
SE ZAOSTRUJEJO 

PonoS k samo-
pla^iški reteptif 

Razmere v slovenskem zdravstvu 
se nevarno zaostrujejo. Po napove-
di zdravniške stavke, v kateri so 
zdravniki napovedali, da bodo v 
času njenega trajanja pisali le bele 
recepte, torej samoplačniške, se je 
to v resnici že dogajalo prejšnji te-
den tistim pacientom, ki so ponoči 
prihajali v dežurno službo ptujske-
ga zdravstvenega doma. 

Odgovorni v tej zdravstveni usta-
novi pravijo, da je krivo pomanjkan-
je receptov. Za zadnje tri mesece so 
od zavarovalnice prejeli le 474 blo-
kov, čeprav bi jih potrebovali 577. V 
navodilih zavoda sicer piše, da če jih 
potrebujejo več, morajo napisati vlo-
go z razlogi, v zdravstvenem domu 
Ptuj pa vprašujejo, kako so na zava-
rovalnici prišli do potrebnega števila 
receptov za njihove potrebe. Nihče 
namreč ne upošteva tega, da so dobili 
recepte le za opredeljene paciente, ne 
pa tudi za neopredeljene oziroma tis-
te, ki iščejo pomoč iz drugih razlo-
gov. V dežurno ambulanto ponoči 
prihajajo tudi pacienti, ki so si oseb-
nega zdravnika izbrali med zasebni-
ki, zanje pa zdravstveni dom ni dobil 
receptov. 

Kakorkoli že, ljudje, ki so zdravst-

veno zavarovani, imajo poleg obvez-
nega tudi prostovoljno zavarovanje, 
svojih pravic pa v danih razmerah 
več ne morejo uresničevati v celoti. 
Da je res tako, vedo najbolje poveda-
ti usti, ki tudi več let čakajo na pro-
tetične storitve. 

Da so razmere v zdravstvu kri-
tične, čivkajo že vrabci, le ministrst-
vo za zdravstvo z ministrom na čelu 
ostaja gluho. Medtem pa si državna 
zavarovalnica jemlje kompetence, ki 
ji ne gredo, in trenutno tudi vodi 
zdravstveno politiko Slovenije. 

Kar pa zadeva bele recepte v 
dežurni službi oziroma službi za nuj-
no pomoč, jih ne bo več. Zavaroval-
nica jih je prizadetim pacientom re-
fundirala, obenem pa ustno zagrozi-
la, da jim bodo pri vsakem na-
daljnjem izdanem belem receptu 
"zaračunali trikratno ceno". Narobe 
je, da se razmere v zdravstvu rešujejo 
znova na hrbtih pacientov, odgovor-
ni pa izhoda ne iščejo, a bi ga morali. 
Natanko se ve, kdo piše preveč re-
ceptov, na koncu pa vse mečejo v isti 
koš. 

MG 
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KIDRIČEVO / 4 1 LET TALUMA 

Nikoli več irnega dima in saj 
V torek, 21. novembra, /e minilo 41 let, odkar so priieli proizvodnjo aluminija v nekdanji Tovarni gliniie in aluminija - danes Talumu. 

Obletnico kolektiva, kije bil dolga leta nosilec gospodarske-
ga razvoja in je še danes najmočnejši industrijski dejavnik 
na našem območju, so letos proslavili predvsem delovno. 
1.113-članski kolektiv, ki je zadnja leta uspešno prebrodil 
eno največjih svetovnih kriz aluminijske industrije, je kljub 
vsemu dosledno opravil modernizacijo in pomemben gospo-
darski napredek ter rešil tudi večino ekoloških problemov. Z 
novo plinsko kotlarno seje iz velikega kidričevskega dimni-
ka za vedna nehal valiti gost črn dim. 

Ob prazniku smo k pogovoru 
povabili Brigito Acimovič, 
pomočnico direktorja Taluma 
za kadre. 

TEDNIK: Dejstvo je, da je 
Talum državno podjetje, saj je 
v lastni državnega sklada za 
razvoj. Ali pomeni to konec 
vseh skrbi in težav, tudi najraz-
ličnejših groženj zaradi izredno 
velike porabe električne ener-
gije? 

"Kljub temu da smo upali, da 
bomo lahko problem električne 
energije in predvsem njeno ceno 
ustrezno rešili z dolgoročno po-
godbo, imamo še zmeraj nekate-
re težave. Kaže, da še kar nekaj 
časa ne bo pravih sogovornikov, 
ki bi se bili o tej nadvse resni za-
devi pripravljeni dolgoročno po-
govarjati. Kljub temu v Talumu 
delamo, kot da dolgoročna po-
godba obstaja in kot da bo to tra-
jalo še veliko let." 

TEDNIK: Kako pa komenti-
rate pobudo za zaprtje nuklear-
ke v Krškem? 

"Vsako ukinjanje proizvodnje 
je draga zadeva, še dražje pa je 
ukinjanje take proizvodnje, ki 
ima še nekajletno življenjsko 
dobo." 

TEDNIK: Povprečna cena za 

proizvodnjo tone aluminija v 
svetu je med 1.600 in 1.700 
ameriškimi dolarji. Ali z vašim 
aluminijem dosegate to ceno? 

"Cena našega aluminija je 
takšna, kot jo imajo vsi zahodni 
proizvajalci. Vendar pa v 
zadnjih letih, odkar je ta višja 
oziroma stabilna, pospešeno vla-
gamo v nove proizvodne progra-
me, v posodobitve in sanacijo 
prav zaradi tega, da se pripravi-
mo na naslednjo obdobje, ko bo 

verjetno cena spet padla. Večino 
proizvodnje skupaj z Impolom 
izvažamo, saj je kar 70 odstotkov 
prodamo na tuje, le 30 odstotkov 
pa na domačem trgu." 

TEDNIK: Ko ste leta 1991 
osnovali podjetniški inkubator 
Alin, ste ustanovili prvo 
hčerinsko podjetje Taluma, v 
razvojnih programih pa ste 
predvideli, da naj bi jih bilo do 
leta 1995 15. Koliko tega ste 
uresničili? 

"Kar precej, saj imamo danes 8 
takšnih podjetij v lasti Taluma. 
Med temi so tri invalidska, torej 
takšna, ki zaposlujejo delovne 
invalide Taluma. V teh podjetjih 
je zaposlenih kar precejšnje šte-
vilo ljudi, tako da je bila ideja o 
15 podjetjih verjetno predvidena 
za manjša podjetja." 

TEDNIK: Pred štirimi leti ste 
število zaposlenih drastično 
zmanjšali. Ali je danes njihovo 
število optimalno ali se še poj-
avljajo presežki? 

"Menim, da se bodo presežki 
delovne sile ne le v Talumu, am-
pak tudi drugod po Sloveniji za-
radi spremembe tehnologij še 
naprej pojavljali. To bo postala 
kar nekakšna stalnica, razen 
tam, kjer bodo podjetja šla v 
stečaj in bo vodstvo pripravljeno 
s temi presežki sodelovati. S 
preusposabljanjem jih je možno 
zaposliti kje drugje, morda celo 
znotraj podjetja. Vsekakor bo to 
ostalo tudi v bodoče, kajti tehno-
logija gre naprej in nenehno se je 
potrebno prilagajati z novimi 
znanji." 

TEDNIK: Talum plačuje da-
nes grehe preteklosti, ko je bil 

eden največjih onesnaževalcev 
v širšem prostoru. V ekološko 
sanacijo ste zato vložili izredno 
veliko denarja. Ali je bila ta 
uspešna? 

"Vse škodljive emisije v zrak 
smo omejili na minimum in jih 
redno kontroliramo. Ekološko 
stanje smo letos izboljšali še za 
eno pomembno kvaliteto, saj 
smo ukinili proizvodnjo pare v 
lastni kotlarni na premog. Tisti, 
ki živijo bližje tovarni, so verjet-
no opazili, da se je iz našega veli-
kega dimnika nehalo kaditi. 
Črnega dima in kidričevskih saj 
torej ni več. V okviru Silkema 

smo namreč zgradili plinsko 
koltarno in emisija v zraku je se-
daj minimalna, skoraj neopazna. 
Sicer pa povsod, kjer je mogoče, 
s filtri skrbimo za to, da okolja 
ne onesnažujemo. Zagotovo pa 
še kakšna stvar iz preteklosti ob-
staja, a vedeti je treba, da vsi za-
posleni v Talumu sedaj v naj-
večji meri skrbimo, da bi bilo 
negativnosti čim manj." 

TEDNIK: V bodočnost torej 
zrete posodobljeni in ekološko 
osveščeni? 

"Tako je. Kljub nekaterim 
težavam in problemom, o kate-
rih sva govorila, smo v Talumu 

optimisti. Prepričani smo, da bo 
aluminijska industrija še dolga 
leta ostala na tem območju, da 
bo rezala kruh še mnogim gene-
racijam, seveda ekološko čim 
bolj čista. Pri nas še ne opažamo 
take rasti porabe eluminija kot v 
svetu, a ker se povsod počasi pri-
bližujemo zahodu, smo pre-
pričani, da se bomo tudi na tem 
področju. Aluminij je resnično 
kovina bodočnosti, če že ne zara-
di drugega ne, predvsem zaradi 
dejstva, da je ena izmed redkih 
kovin, ki se da popolnoma reci-
klirati!" 

M. Ozmec 

Brigita Ačimovič: "V Talumu 
smo optimisti." 

Iz 140 m visokega kidričevskega dimnika se je za vedno nehal valiti gost črn dim. 
Foto: M. Ozmec 

O R M O Ž / DVA MESECA PO POŽARU V CARRER! 

Ponovno streltm 
nad glavo 
18. avgusta pozno popoldne je zagorelo v največji ormoški tovarni, ki 
daje zaposlitev okrog 700 delavcem. Po prvotnem šoku in gašenju so 
pričeli sanirati pogorišče. 
Sprva je kazalo zelo slabo, saj je bil prizadet prav objekt, ki 
je prvi v verigi proizvodnje. Ustrašili pa so se tudi za potent-
ni stroj za litje očal, ki ga ni mogoče kar tako kupiti, saj je 
bil izdelan posebej za potrebe Carrere. Delavci so morali po-
zabiti na običajni delovni čas in poprijeti za delo pri 
čiščenju pogorišča, kasneje pa pri preseljevanju proizvodnje 
v obnovljeno halo. 

Po dobrih dveh mesecih v 
isti hali ponovno skoraj že ne-
moteno poteka proizvodnja. Za 
tak uspeh so morali delavci in 
vodstvo vložiti velike napore. 
Pri obnovi strehe, ki se je pri 
gašenju požaru izkazala za naj-
bolj problematično, so upošte-
vali najnovejše standarde in 
uredili prezračevalne kupole, 
ki se pri določeni temperaturi 
avtomatično odpirajo. Celotno 
halo so pregradili v osem 
požarnih con, kar je nad običaj-
nimi zahtevami. Opravili so 
tudi že pleskarska dela, sedaj 
pa se ukvarjajo še z instalacija-
mi in dokončujejo centralno 
ogrevanje. 

Minuli teden so že preselili 
stroje za litje in proizvodnja teče 
skoraj normalno v dveh izme-
nah. Ko bodo končali še zadnja 
dela, načrtujejo še preselitev 
postopka brizganja, ki so ga za-
silno postavili v garderobo. 

O tem, kolikšen primanjkljaj 

so utrpeli zaradi požara in ovira-
ne proizvodnje, še ni dokončnih 
izračunov. Pogovori z zavaroval-
nico še potekajo in številke bodo 
najbrž kmalu znane. Razveseljiv 
je podatek, da zaradi požara ni 
nihče ostal brez dela ali plače. 

Požar je bil precejšen šok za 

celoten koncem, ki mu pripada 
Carrera, saj v ormoškerm obratu 
dela približno tretjina vseh za-
poslenih. To je tudi edina tovar-
na, kjer izdelujejo smučarska 
očala; očala za vso svetovno 
smučarsko elito so bila narejena 

prav tu. Ves čas se v tovarni tru-
dijo, da bi še izboljšali kvaliteto, 
ki je prva in zadnja zapoved na 
zahtevnih tržiščih. Vzporedno s 
tem pa to seveda pomeni tudi iz-
boljšanje osebnih dohodkov in 
delovnih razmer. 

viki k lemenčič 

Takšno podobo ima proizvodna hala danes. 

Res je, da delavcem v proiz-
vodnji nikjer ni z rožicami 
postlano, tudi v Carreri je tako. 
Vendar korita, polna zelenih 
okrasnih rastlin, naredijo proiz-
vodno halo veliko prijetnejšo. 
Drobne stvari, ki jih pogosto niti 

ne opazimo, lahko veliko pripo-
morejo k boljšemu počutju na 
delovnem mestu, kjer tako ali 
tako preživimo prevelik del svo-
jega življenja. V Carreri so na 
dobri poti in mogoče jim bodo 
čez kakšno leto cvetele rožice 
tudi v proizvodnji. 

V Komunalnem podjetju 
Ormož so se na zimo temeljito 
pripravili. Obogatili so vozni 
park, pa tudi soli in posipa za 
ceste naj ne bi zmanjkalo. 
Težave bodo le, če bo sneg po-
trebno odvažati iz mesta. Sicer 

si pa zimskih razmer še ne želijo, 
saj so prisotni na več gradbiščih 
pri rekonstrukciji cest in vodo-
vodnega omrežja. 

Zato si pa toliko bolj goreče 
želijo zimo otroci. Nekje so nam-
reč slišali, da so dedek Mraz & 
Co letos pošteno obdelali spon-
zorje. Tako bodo malčki od dru-
gega do šestega leta starosti v de-
cembru obdarovani kar dvakrat, 
na začetku in na koncu meseca. 

Obe darili skupaj pa bosta vred-
ni 1400 tolarjev. Poimenovanje 
radodarnih mož z belo brado, ki 
nas obiščejo v decembru, pa je 
velikodušno prepuščeno 
domišljiji staršev. "FullcoolITo 
je garantirano prva liga, ta stari 

odmevno razstavo. Vendar je ve-
selje lahko hudo kratkotrajne 
narave. Znano je, da tisti, ki v 
gradu preveč pospravljajo in se 
izpostavljajo z volonterskim de-
lom, prej ali slej letijo na cesto. 

V Ormožu potekajo globoka 
razmišljanja o tem, kaj narediti s 
parkom, ki smo ga nehote pode-
dovali od prejšnjih lastnikov, 
ker nanj niso emocionalno veza-
ni in ga ne želijo nazaj. Eden 
predlogov je, da v parku uredijo 
ribnik. To bi Ormož približalo 
Evropi, saj bi bili s to investicijo 
ustvarjene razmere za razvoj v 
svetu zelo prijubljenega športa. 
Ribarjenje v kalnem je eden naj-
starejših športov in ima zelo zelo 
dolgo tradicijo. Ne moremo ga 
uvrstiti med množične športe, 
čeprav se z njim ukvarja veliko 
število navdušencev. S tem kora-
kom bi v Ormožu končno nare-
dili nekaj tudi za razvoj indivi-
dualnega športa, ki je bil doslej 
povsem spregledan in potisnjen 
na rob eksistence. In če za ta pro-
jekt ne bi padlo nobeno drevo, bi 
bila ideja najbrž sprejemljiva za 
vse strani. 

Svetniki so se odločili za novi 
stil poslovanja, saj so zadnjo 
sejo, ki je imela čez dvajset točk 
dnevnega reda, speljali v rekord-

se bodo mega izkazali," se glasi 
necenzurirana izjava predstavni-
ka za stike z' javnostjo pri 
ormoškem otroškem vrtcu. 

V domoznanskem krožku vla-
da prijetno razpoloženje, potem 
ko so počistili celo etažo 
ormoškega gradu in pripravili 

nih petih urah. Očitno so burne 
debate prenesli v bolj izbrane 
kroge, ki so se na sami seji 
večkrat konsultirali. Gotovo bi 
sejo lahko izpeljali tudi v pičlih 
štirih urah, vendar bi potem mo-
rali biti z novostmi seznanjeni 
vsi svetniki. 

viki klemenčič 
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PTUJ / DAMIR SE PREDSTAVLJA 

Risbe spontanosti in izvirnosti 
v Miheličevi galeriji v Ptuju so 14. novembra odprli razsta-
vo risb s tušem enajstletnega Sarajevčana Damirja Dada 
Dragulja, ki od maja letos z družino živi in ustvarja v Mari-
boru. Gre za prvo od serije razstav po Sloveniji, v okviru ka-
tere so na ogled najboljše Dadove stvaritve. 

Čeprav so njegova dela 
otroška, so genialna, je ob pred-
stavitvi mladega likovnika pove-
dala Meta Gabršek-Prosenc, 
ravnateljica umetnostne galerije 
Maribor. Vsaka njegova risbe 
kaže spontanost in izvirnost. 

Razstavo, ki je na ogled do 26. 
novembra, je odprl župan mest-
ne občine Ptuj dr. Miroslav 
Luci in ob tej priložnosti pove-
dal, da je mladi sarajevski umet-
nik prišel v pravo mesto, v kate-

rem so pred njim že ustvarjali 
številni umetniki in se v njem 
dobro počutili. S prihodom mla-
dega umetnika je mesto pridobi-
lo zaklad več. Razstava Damirja 
Dada Dragulja je namenjena 
vsem ljubiteljem likovne umet-
nosti in tistim, ki imajo čut soli-
darnosti do tistih, ki so v 
težavah. Vstopnice za ogled so 
razglednice s šestimi motivi del 
mladega Sarajevčana. 

MG Damir Dragulj. 

ORMOŽ /VARSTVENO-DELOVNI CENTER 

Zasuti X naroiili 
v občini Ormož je okrog 80 telesno in duševno prizadetih 
odraslih oseb. Le 15 jih obiskuje varstveno-delovni center, 
ki je od leta 1992 organiziran v okviru centra za socialno 
delo. Delo v centru je zelo dobro organizirano, varovanci pa 
imajo celotno oskrbo, ki obsega organiziran prevoz v 
Ormož, prehrano in zdravstveno oskrbo. 

Tonček Prapotnik s Centra za 
socialno delo je povedal: "Večina 
varovancev se lepo vključuje v 
delo in nima posebnih težav. Za 
tiste, ki imajo težave z motoriko 
rok, so pripravljeni lažji progra-
mi. Pred kratkim smo dobili re-
publiška sredstva in jih porabili 
za nakup šivalnih strojev, saj va-
rovanke izredno rade in dobro 
šivajo. Izdelujejo kuhinjske 
krpe, predpasnike, nosilne 
vrečke iz blaga in okrasne blazi-
ne. V centru izdelujemo tudi 
drobne izdelke iz usnja in figuri-
ce pezz. Izdelke smo kupcem po-
nudili na minulem Martinovem 
sejmu in doživeli dober odziv. V 
prihodnosti bi želeli kupiti stat-
ve, da bi tudi težje prizadetim 
omogočili primerno zaposlitev." 

Prvenstveni namen centra je 
socializacija ter miselna in 
fizična aktivnost prizadetih 
oseb. Pri današnjem tempu živl-
jenja v krogu družine pogosto 
zmanjka časa za ukvarjanje s po-
sameznimi družinskimi člani, 
prizadeti pa zahtevajo še poseb-
no pozornost. Center jim to 
nudi. Delovni režim je kot v 

običajnih delavnicah, le da niso 
obremenjeni z normo in da tukaj 
vlada sproščeno vzdušje. Varo-
vanci radi prihajajo na delo tudi 
zato, ker poleg dela najdejo do-

volj časa za sprehode, izlete, pik-
nike in praznovanja. Za svoje 
delo dobijo manjšo žepnino. 
Dvakrat tedensko imajo organi-
zirano telovadbo, večkrat pa pri-
pravijo predavanja na najraz-
ličnejše teme, ki utegnejo zani-

mati mlade ljudi med 18. in 35. 
letom; tolikšen je starostni raz-
pon varovancev. Kljub temu da 
je v centru prijetna atmosfera in 
ni stogih pravil, pa so naročniki 
zelo zadovoljni s kvaliteto izdel-
kov. Za v prihodnje so si zadali 
zelo zahteven projekt in ga tudi 
že prijavili ministrstvu, ki naj bi 
ga finančno podprlo. V Ormožu 
bi želeli ustanoviti stanovanjsko 
skupnost, kjer bi okrog dvajset 

lažje prizadeti lahko živelo sku-
paj. V naslednjem mesecu center 
pripravlja dan odprtih vrat, na 
katerem bodo someščanom 
predstavili svojo dejavnost. 

viki iciemenčič 

Varovanci se v centru prijetno počutijo. 

O R M O Ž / 10.SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Brem posebnosti 
Kljub temu da je dnevni red 10. seje občinskega sveta obse-
gal sprva 21. točk in jih je bilo naknadno še nekaj dodanih, 
je seja minila v dobrih petih urah brez večjih nesoglasij. 
Večinoma je šlo za potrjevanje že znanih tem, ki so bile bolj 
formalne. 

Svetniki so izpostavili posle-
dice svoje odločitve na pretekli 
seji, ko so določili višino na-
jemnine za lokale. Pri nekate-
rih obrtnikih, ki imajo svoje 
delavnice v samem centru 
mesta, je to povzročilo občuten 
dvig najemnin, zato se bodo 
tisti, ki najetih prostorov ne 
uporabljajo, najbrž kar hitro 
odločili, da jih prepustijo 
komu, ki bo iz njih znal kaj 
iztržiti. Župan Vili Trofenik je 
poudaril, da je treba spremeniti 
miselnost in doumeti, da loka-
cija objekta prinaša svoje pred-
nosti, kar se potem kaže v 
višini najemnine. 

Svet je potrdil razpis za fi-
nančne inten'encije za razvoj 
kmetijstva v letošnjem letu. Re-
gresirana bo nabava trsnih cepl-
jenk, sadnih sadik, zdravstvena 

preventiva v prašičereji in čebe-
larstvu, analize krme in zemlje, 
nabava različne živine ter 
obrestne mere za kredite. Višina 
regresa se giblje od 10 do 100 od-
stotkov, prošnje pa je potrebno 
vložiti do 15. decembra. 

Glede zahteve za revizijo jav-
nega razpisa za dodelitev del za 
gradnjo prizidka pri osnovni šoli 
Ivanjkovci so svetniki odločili, 
da v postopku ni bilo nobene na-
pake in da zato ni vzroka za raz-
veljavitev sprejele odločitve. 

Svetniki so potrdili še višino 
cen šolske prehrane, izbrali pre-
voznika za prevoze šolarjev ter 
uredili vzdrževanje javnih 
površin in zimske službe v mes-
tu Ormož. Svet se bo predvido-
ma ponovno sestal v decembru. 

viici iciemenčič 

O R M O Ž / N A ODDELKU 
BOLEZNI ODVISNOSTI 

Kostanjev piknik 
Mamljiv vonj po pečenih 

kostanjih, pomešan z di-
mom, je 11. oktobra ob 13. 
uri naznanil začetek kostan-
jevega piknika. Vabile so 
prijetno pripravljene mize, 
obložene z dobrotami spret-
nih rok svojcev, ki so se nam 
pridružili in bili z nami vse 
do poznega popoldneva. 

Zdravljene! in svojci, ki se 
jim je pridružil še terapevtski 
"team", so v sproščenem 
kramljanju pozabili, da je bila 
že ves čas med nami lokalna 
TV ekipa, ki je snemala pro-
gram dela zdravljencev in 
bolniškega osebja. Z obrazov 
vseh je izžarevalo zadovoljst-
vo, saj smo se vsi supaj re-
snično potrudili, da bi kos-
tanjev piknik uspel. 

Ko so se prvi gostje poslovi-
li, nam je bilo jasno, da smo 
uspeli. Zatorej srečno, pa še 
kdaj nasvidenje v drugačni, 
vendar enako prijateljski za-
bavi. 

Zdravljena Oddelka za 
bolezni odvisnosti 

PTUJ / PO 30 LETIH SPET DRUŠTVO VOJNIH INVALIDOV 

Za zašiito invalidov 
V delavskem domu Franca Krambergerja so se v četrtek, 
16. novembra, zbrali na ustanovnem občnem zboru člani 
društva vojnih invalidov za območje nekdanje ptujske 
občine. 

V imenu iniciativnega odbora 
je o dosedanjih težavah in nuj-
nosti ponovnega organiziranja 
vojnih invalidov govoril Vladi-
mir Rola. Poudaril je, da gre za 
društvo, ki bo združevalo vse tis-
te, ki so v obrambi domovine 
postali invalidi. V imenu Zveze 
vojnih invalidov Slovenije je 
zbor pozdravil Rudi Rogelj. Po 
konstituiranju društva so izvoli-
li 11-članski upravni odbor, 4-
člansko častno razsodišče in 4 
delegate za skupščino Zveze voj-
nih invalidov Slovenije. Dogo-
vorili so se tudi o ciljih in okvir-
nem programu aktivnosti, 
predvsem pa o varstvu in zaščiti 
pravic vseh vojnih invalidov. 

Kot je povedal Vladimir Rola, 
so jih v ponovno ustanovitev 
drušva vojnih invalidov prisilile 
razmere. Najprej zato, ker so 
pred 30 leti ukinili takratno or-
ganizacijo vojaških vojnih inva-
lidov, pa tudi zaradi vse slabših 
razmer oziroma varstva vojnih 
invalidov. Prvič po 50 letih ozi-
roma po končani drugi svetovni 
vojni se namreč invalidnine in 
druge pravice zmanjšujejo, po 
nekaterih predlogih zakonskih 
dopolnil naj bi denarne prispev-
ke znižali skoraj do 50 odstot-
kov. To se dogaja kljub ustavne-
mu določilu, da se v prejšnjem 
sistemu pridobljene pravice ne 
smejo zmanjšati. Kljub nekate-
rim popravkom s predlogom 
omenjenega zakona še niso za-

dovoljni. Odmerna osnova inva-
lidnine bi po trditvah Vladimir-
ja Rola morala znašati 108.160 
tolarjev, znaša pa le 92.600 tolar-
jev. 

Zveza vojnih invalidov Slove-
nije naj bi v bodoče ščitila njiho-
ve interese pred državnimi orga-

Iniciativni odbor za usta-
novitev društva vojnih in-
validov Ptuj je vodil Vlad-
mir Rola. 

ni. To nikakor ni novost, ampak 
le nadaljevanje tradicije invalid-
skega združevanja vse od konca 
1. svetovne vojne. 

V društvu so vsi, ki so v 
obrambi domovine postali inva-
lidi. To so invalidi iz prve sve-
tovne vojne oziroma invalidi v 
borbi za severno mejo, invalidi 

iz napada na Kraljevino Jugosla-
vijo leta 1941, invalidi iz NOV 
in iz osamosvojitvene vojne leta 
1991. Sem prištevamo tudi tiste, 
ki so postali invalidi pri uspo-
sabljanju za obrambo domovine 
ter liste, ki so v vojnah poslali 
invalidi kol civili, pa tudi vdove 
po padlih borcih, umrlih težjih 
invalidih, starši padlih borcev in 
vojne sirote. Iz vseh teh skupin 
je na območju nekdanje ptujske 
občine danes 181 upravičencev. 
. Nekaj predlogov, sugestij in 

vprašanj je Vladimir Rola name-
nil tudi Zvezi vojnih invalidov 
Slovenije: "Spomniti bi želel na 
lastništvo nekdaj invalidskega 
okrevališča v Strunjanu. Invalid-
ska organizacija je do pred 40 leti 
razpolagala s precejšnjim pre-
moženjem, ki je izhajalo iz njene 
gospodarske dejavnosti. Tudi v 
Ptuju smo imeli pet takšnih podje-
tij. Ali ne bi bilo upravičeno, da od 
države, ki včasih ne ve, kaj početi s 
tem družbenim premoženjem 
početi,zahtevamo delnice?" 

Prva leta po 2. svetovni vihri 
so imeli vojni invalidi svoj časo-
pis Invalidski vestnik, ki je iz-
hajal vse do ukinitve invalidske 
organizacije, ko se je preimeno-
val v TV-15 in pred leti v Svo-
bodno misel. Pri sprejemanju 
invalidske zakonodaje pa se je 
pokazalo, da je ta časopis o tem 
poročal zelo skopo. To, da še da-
nes ne vedo, kaj novi invalidski 
zakon prinaša, je po mnenju voj-
nih invalidov v precejšnji meri 
prav krivda tega "njihovega" 
časopisa. 

M. Oxmec 

OORISNICA / OBISK POSLANCEV SKD 

Razkorak med željami in možnostmi 
Na Martinovo soboto je bilo vodstvo stranke Slovenskih 
krščanskih demokratov skupaj z ministri in poslanci stran-
ke na obisku v Spodnjem Podravju - na območju nekdanje 
občine Ptuj in občine Ormož. Vodil jih je predsednik stran-
ke Lojze Peterle. Po sprejemu pred ptujsko Mestno hišo so 
se gostje razdelili v več skupin, da obiščejo čim več novih 
občin. 

Občino Gorišnico so obiskali 
trije poslanci v državnem zbo-
ru: Miroslav Mozetič, pod-
predsednik državnega zbora, 
Jana Primožič in Ciril Pucko, 

V Moškanjcih smo imeli kra-
tek postanek na bencinskem ser-
visu Ziher, kjer so lastniki pred-
stavili delo, sledil pa je pogovor 
o težavah novih podjetnikov v 
naši občini. V Gorišnici je goste 
je pred občinsko zgradbo sprejel 
predsednik sveta Stanko Vojsk. 
Predstavili smo jim občino 
Gorišnica s problemi v kmetijst-
vu, težavami v delovanju javnih 
zavodov in večno temo - proble-
mi infrastrukture. Jano Prmožič, 
članico odbora za lokalno sa-
moupravo pri državnem zboru, 

smo izrabili za pogovor o obliko-
vanju občinskih uprav in delo-
vanje svetov v novih občinah. 
Ob koncu pogovora so nam gost-
je predstavili delo v državnem 
zboru, nas seznanili s predlogi 
poslanske skupine SKD in o 
delu koalicije. Nismo tudi mogli 
mimo pogovora o oblikovanju 
državnega in občinskega pro-
računa. Ugotovili smo, da se z 
enakimi težavami srečujemo vsi, 
da so na državnem in občinskem 
nivoju vedno veliko razkoraki 
med proračunskimi zahtevami 
in realnimi proračunskimi 
možnostmi. 

Gostje smo na koncu povabili 
na tradicionalno miklavževanje, 
ki bo v Gorišnici 5. decembra ob 

17. uri. 
Predsednik OO SKD 

Gorišnica: 
Ivan Vojslc 

Pred občinsko zgradbo smo posneli gasilsko fotografi-
jo, na kateri so naši gostje ovenčani z lukarskim "lovor-
jevim vencem". Foto: Laura 

KIDRIČEVO / SEJA 
OBČINSKEGA SVETA 

Potrdili 
premoženjsko 
hilanm 

člani sveta občine Ki-
dričevo so prejšnji četrtek, 
16. novembra, na 3., izredni 
seji v edini točki dnevnega 
reda obravnavali le predlog 
premoženjske bilance 
občine Ptuj na dan 31. de-
cembra 1995. 

Po skoraj dveurnem dogo-
varjanju in pojasnjevanju 
predstavnice predagatelja Li-
zike Vidovič so svetniki pred-
lagano premoženjsko bilanco 
sicer sprejeli. Svoj sklep so 
dopolnili z zahtevkom, da 
predlagatelj pred izdelavo de-
litvene bilance, za kar so v 
občini Kidričevo imenovali 
posebno komisijo, dostavi 
občini celotno dokumentaci-
jo po usmeritvah in pripo-
ročilih republike Slovenije, 
ki se jih bodo strogo držali. 
Kidričani namreč ne bodo 
kar tako pozabili na dokazlji-
vo dejstvo, da je Talum oziro-
ma nekdanja TGA bila vsa 
povojna leta nosilec gospo-
darskega razvoja v občini 
Ptuj in da se je z njenim kapi-
talom zgradil marsikateri ob-
jekt in ustanovila marsikate-
ra še danes pomembna insti-
tucija na območju sedanje 
mestne občine Ptuj. 

-GM 
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M A J Š P E R K / OBČINSKI SVET O PEREČIH TEMAH 

ffozpf« m uvedbo samoprispevka 
Majšperški svetniki so se sredi minulega tedna sestali na 
redni seji ter v drugo le sprejeli poročilo o finančnem in ma-
terialnem stanju po zaprtju žiro računov v vseh štirih krajev-
nih skupnostih v občini. Po nekaterih popravkih programov, 
ki naj bi jih v prihodnje sofinacirali s sredstvi iz novega sa-
moprispevka v občini, so sprejeli razpis občinskega referen-
duma za razpis samopripevka na območju občine. 

Odbor za usklajevanje refe-
rendumskega programa, ki ima 
poleg tega še nalogo spremljati 
in poročati o porabi samopris-
pevka, je predstavil obsežen pro-
gram nalog, ki naj bi jih sofina-
cirali s sredstvi samoprispevka 
po posameznih krajevnih skup-
nostih. Skupna vrednost progra-
mov - ti so po prvih izračunih 
znašali 760 milijonov tolarjev -
je sedaj ocenjena na 800 milijo-
nov tolarjev, s samoprispevkom 
pa naj bi se predvidoma zbralo 
125 milijonov tolarjev. Uvedli 
naj bi ga za obdobje petih let, 
razliko sredstev za realizacijo 
posameznih programov pa naj bi 
zagotovili s prispevki v delu, do-

datnimi pogodbami z občani in s 
proračunskimi sredstvi. Tako 
naj bi po petem členu sklepa o 
razpisu referendumskega pro-
grama 20 odstotkov sredstev šlo 
za skupne občinske programe, 
preostalih 80 odstotkov pa naj bi 
porabili na območju tiste KS, 
kjer so bila sredstva zbrana. 

Precej glasno so svetniki tudi 
na zadnji seji razpravljali o 
poročilu finančnega in materia-
lanega stanja vseh štirih krajev-
nih skupnnosti, ki so ga pripra-
vili po zaprtju žiro računov v 
občini. Tako je po ponovnem 
pregledu zadnjega stanja na žiro 
računih bilo ugotovljeno, da je 
dolg iz KS Žetale in KS Stoper-

ce nastal predvsem zaradi ne-
prevzetih del na cestah in neiz-
polnjenih obljub direkcije za 
ceste pri bivši občini Ptuj. Pri 
tem sta v ospredju krajevni cesti 
Jesenica-Menik in Marina ves-
Dolena. Sicer pa je bilo ponovno 
povedano, da je primanjkljaj v 
žetalski krajevni skupnosti 2,5 
milijona tolarjev in v stoperški 
milijon in pol. Svetniki so skle-
nili, da poročilo sprejmejo, vse 
obveznosti, terjatve in sredstva 
pa naj bi v prihodnje prenesli v 
občinski proračun. Menili so, da 
bo potrebno še nekaj časa 
počakati na delitveno bilanco z 
bivšo občino Ptuj. 

V nadaljevanju seje je svet dal 
še soglasje k imenovanju Lidije 
Majnik za ravnateljico knjižnice 
Ivana Potrča ter potrdil predlog 
za povišanje cen vzgojnovarstve-
nih storitev za dobrih 10 odstot-
kov. 

T a f / a n a Mohorko 
•v i. m v 

IZ OBČINE DESTRNIK 
-TRNOVSKA VAS 

• • • USTANAVLJANJE 
OBRTNEGA ZDRUŽENJA 

V petek, 17. novembra, se je 
sestal odbor za gospodarstvo, 
malo gospodarstvo, kmetijstvo in 
turizem občine Destrnik-Trnov-
ska vas s podjetniki občine. Ti so 
ustanovili iniciativni odbor, ki ga 
vodi Jani Volgemut, za ustanovi-
tev občinskega obrtnega 
združenja v decembru. Sodelo-
vali bodo z odborom za gospo-
darstvo in občinskim svetom. 
Združenje naj bi zastopalo inter-
ese podjetnikov v občini, kajti v 
bodoče si več ne bodo dovolili, 
da bi ostala proračunska postav-
ka za gospodarstvo prazna, kot 
se je to zgodilo v letošnjem pro-
računu občine. 

• • • VOLITEV NE BO 
Volitev v svete krajevnih skup-

nosti, ki so bile v občini razpisane 
za 17. december, ne bo, saj je us-
tavno sodišče razveljavilo 109. 
člen zakona o lokalnih volitvah. 

• • • IZREDNE SEJA SVETA 
NI BILO 

Za ponedeljek napovedane iz-
redne seje sveta občine Destrnik-
Trnovska vas ni bilo in mesto 
predsednika občinskega sveta 
ostaja prosto. Njegovo delo del-
no opravlja podpredsednik 
Venčeslav Kramberger. Svet-
niška skupina Slovenske ljudske 

stranke je zahtevala sklic izredne 
seje pred dobrim tednom, vendar 
sta krajevna odbora stanke z 
Destrnika in Trnovske vasi v po-
nedeljek zahtevo za sklic izredne 
seje umaknila. Občinski svet 
predsednika sveta nima že kar 
lep čas, in kot smo izvedeli, naj bi 
bil edini kandidat za mesto pred-
sednika iz vrst Slovenske ljudske 
stranke. Svetniki naj bi se že v 
četrtek dobili na redni seji sveta in 
takrat ponovno razpravljali o izvo-
litvi predsednika občinskega sve-
ta. 

TM 
• • • NA DESTRNIKU REFE-

RENDUM 
V nedeljo dopoldne so se na 

Destrniku zbrali na zboru kraja-
nov in se odločili, da bo KS Destr-
nik razpisala referendum za 
uvedbo samoprispevka. Ta bo v 
nedeljo, 17. decembra. Polovico 
sredstev, zbranih s samoprispev-
kom, bodo namenili za gradnjo 
večnamenskega prostora pri 
osnovni šoli in adaptacijo šole, 
druga sredstva pa za potrebe 
vaških skupnosti. To pomeni, da 
se polovica sredstev, zbranih s 
samoprispevkom, vrača 
vaščanom za potrebe v vasi. Sa-
moprispevek bodo uvedli za pet 
let. 

• M PRAPOR RDEČEGA 
KRIZA 

V nedeljo popoldan je krajevna 
organizacija Rdečega križa 
Trnovska vas pripravila slovesno 

razvitje in blagoslovitev prapora. 
V kulturnem programu so sode-
lovali učenci osnovne šole Mladi-
ka, Trnovska vas. Slovesnosti so 
se udeležili predstavniki 
območne organizacije Rdečega 
križa, župan, domača društva in 
organizacije Rdečega križa iz so-
sednjih krajevnih skupnosti. Pra-
por so razvili in nanj pritrdili trake 
in simbolično pribili žebljičke. 
Blagoslovil ga je domači župnik 
Jože Rajner. Po končani slove-
snosti so pripravili družabno 
srečanje. 

• • • REFERENDUM TUDI 
PRI SV. ANDRAŽU 

Tudi v krajevni skupnosti Sv. 
Andraž bodo razpisali referen-
dum za uvedbo samoprispevka 
za dobo štirih let. Ta bo 17. de-
cembra. 70 odstotkov zbranih 
sredstev bodo namenili za 
gradnjo vodovoda. Krajani bodo 
plačevali v višini 8% od katastr-
skega dohodka, 2% bodo 
plačevali zdomci in zaposleni, 
podjetnik pa 2% od dobička. 

• • • PRI ANDRAŽU 160 TE-
LEFONOV 

Pri Sv. Andražu se končuje tele-
fonska akcija, v kateri naj bi do 
začetka decembra priključili 160 
novih naročnikov. Tako bo v tej 
krajevni skupnosti od 294 gospo-
dinjstev na telefonsko omrežje 
priključenih 260 naročnikov. 

Z. Šalamun 

LENART / ODPRLI ENERGETSKO SVETOVALNO PISARNO 

Brezphitto do nasvetov 
V ponedeljek je v Lenartu državni skretar za energetiko Boris 
Sovič odprl energetsko svetovalno pisarno, že dvajseto v Slo-
veniji. 

V pisarni bodo občani in vsi 
tisti, ki gradijo, dobili brez-
plačne nasvete za učinkovito 
rabo energije ter napotke za 
pravilno odločanje pri izbiri 
ogrevalnega sistema in ogre-
valnih naprav, goriva, uporabi 
alternativnih virov energije, pri 
izbiri sistemov za pripravo to-
ple vode, toplotne zaščite 
zgradb, ustreznega stavbnega 
pohištva, sanaciji zgradb s cil-
jem zmanjšanja porabe energi-
je, varčnih gospodinjskih apa-
ratov in pri vseh drugih 
vprašanjih, ki se nanašajo na 
rabo energije v zgradbi in sta-
novanju. 

V pisarni bosta svetovala ener-
getska svetovalca Ivan Je-

menšek in Božo Mithans, ki sta 
se dodatno izobraževala na po-
sebnem strokovnem tečaju, nju-
no delo pa bo pod strokovnim 
nadzorom Gradbenega instituta 
Zavoda za raziskavo materialov 
in konstrukcij iz Ljubljane. 

S svojim delom bo energetska 
pisarna prispevala tudi k izo-
braževanju najmlajših s pripravo 
učnih ur na temo varčevanja z 
energijo, pripravljali bodo pre-
davanja za občane, sodelovali pri 
snovanju in izdelavi krajevnih 
energetskih konceptov ter tako 
skrbeli za varovanje okolja. 

Ob odprtju so pripravili okro-
glo mizo, na kateri so govorili o 
razvoju energetike v državi in 
občini. O tem bomo poročali v 
prihodnji številki Tednika. 

MS 

PTUJ / MESTNI SVET SE BO SESTAL 30. NOVEMBRA 

Bmprainik nmivrievo ali 1B. maiat 
Enajsta seja sveta mestne občine Ptuj bo 30. novembra, so 
sklenili na petkovi seji predsedstva sveta. Na njej bodo raz-
pravljali o sedmih točkah dnevnega reda, med drugim o 
določitvi praznika mestne občine Ptuj - odloka sta pripravili 
oslanski skupini Slovenskih krščanskih demokratov in DE-
SUS. 

Krščanski demokrati obnavl-
jajo svoj prvotni predlog iz apri-
la letos, da bi bil praznik mestne 
občine Ptuj jurjevo - 23. april, 
Desus pa predlaga 18. maj, ker 
ima trdno zgodovinsko osnovo. 
To je datum izdaje listine iz leta 
982, v kateri se Ptuj omenja kot 
mesto, omenjajo pa se tudi kraji 
okrog Ptuja - Skorba, Breg in 
Pobrežje. V drugih točkah dnev-
nega reda bodo svetniki raz-
pravljali o osnutku odloka o 
priznanjih mestne občine, pred-
logu odloka o ustanovitvi, nalo-
gah in sestavi komisije mestne 
občine Ptuj za raziskavo povoj-
nih množičnih pobojev, pravno 
dvomljivih procesov in drugih 
nepravilnosti ter o osnutku od-
loka o izdaji glasila mestne 
občine Ptuj. Svetniki se bodo na 
tej seji predvidoma tudi seznani-
li z informacijo o devetme-

sečnem uresničevanju pro-
računa in pripravah na izdelavo 
občinskega proračuna za leto 
1996, o katerem bodo razpravlja-
li na posebni seji v prvi polovici 
decembra, ko bodo razpravljali 
tudi o rebalansu letošnjega pro-
računa. 

Pri odloku o priznanjih mest-
ne občine Ptuj se zavzemajo za 

sprejem po hitrem postopku, da 
bi priznanja po novem odloku 
lahko pričeli podeljevati že ob 
kulturnem prazniku v letu 1996. 
Priznanja za dosežke na kultur-
nem področju so bila nazadnje 
podeljena leta 1993. Če bo odlok 
sprejet v predlaganem besedilu, 
bodo v mestni občini podeljevali 
naslednja priznanja: imenovanje 
za častnega občana mestne 
občine Ptuj, zlato plaketo mest-
ne občine, plaketo mestne 
občine, veliko oljenko, oljenko 
in spominsko priznanje - pečat 
sv. Jurija. 

MG 

ZETALE/OB KONCU AKCIJE ZA TELEFON 
Ob koncu akcije za telefon v vsako hišo so v Žetalah nagradili nekaj naročnikov, ki so 

akcijo podpirali že od vsega začetka, to je od junija 1994. Nagrade so žrebali v nedeljo, 5. 
novembra, po rani maši^ v dvorani KS Žetale, prispevali pa so jih Telekom, župan občine 
Majšperk, Gastro, KK Žetale, MIP Žetale, Lesostrugarstvo Letonja, Dobrinček - Angela 
Kopše, Turistična kmetija Vogrinc, Žetale, in Kemovod Ptuj. Sedemletni Martin Železnik iz 
Kočic je srečo razdelil takole: telefonski imenik Slovenije prejmejo Vlado Pulko in Franc 
Medved iz Dobrine ter Slavko Širec iz Žetal; kupnino za telefonski aparat so prejeli Leopold 
Prezelj, Anton Horvat in Franci Plajnšek - vsi iz Kočic, Anton Furman iz Dobrine, Milena 
Gajser in Avgust Pulko iz Žetal ter Avgust Bedenik in Anton Kodrič iz Čermožiš; Gastro bo 
nagradil Antona Purga, Kočice, Stanka Koreza, Nadole, in Franca Maroha, Dobrina; nagra-
do KZ Žetale prejme Janez Bedenik, Žetale, nagrado MlP-a Jože Butolen, Dobrina, Leso-
strugarstva Letonja Albina Žerak, Žetale, in Milan Štravs, Dobrina, nagrado Dobrinčka Sta-
nislav Vogrinc, Žetale, in Avgust Sivka, Žetale,. nagrado Tur. kmetija Vogrinc Iztok Letonja, 
Žetale, in Marija Jus, Žetale, ter nagrado Kemovoda Ptuj: Janez Polaižer, Nadole. (I S) 

Ivan Jemenšek , energetski 
svetovalec 

Poslanci Liberalne demo-
kracije Slovenije so pred nekaj 
dnevi umaknili svoje podpise z 
zahteve za razpis referenduma 
o predčasnem zaprtju jedrske 
elektrarne v Krškem. To zahte-
vo je pred kakšnimi tremi tedni 
podpisalo 37 poslancev vseh 
parlamentarnih strank razen 
Slovenskih krščanskih demo-
kratov. Pogoj za razpis referen-
duma je 30 poslanskih podpi-
sov. Ker so liberalni demokrati 
umaknili devet svojih podpi-
sov, torej ni več formalnih 
možnosti za razpis referendu-
ma. 

REFERENDUM - KAJ PA 

POTEM? 

Zdaj nekateri, zlasti še pobud-
niki predčasnega zaprtja jedrske 
elektrarne, na veliko razpravlja-
jo, ali so poslanci LDS ravnali 
prav, ker so se najprej podpisali 
in potem podpise umaknili. Dr. 
Leo Šešerko, poslanec državne-
ga zbora in predsednik pravkar 
ustanovljenega nacionalnega od-

bora za referendum za zaprtje 
jedrske elektrarne v Krškem pri 
Slovenskem ekološkem gibanju, 
je celo napovedal, da bodo na 
vrhovno sodišče vložili tožbo 
proti državnemu zboru, češ da 
podpisov po vložitvi zahteve za 
referendum ni več mogoče umi-
kati. Vendar pa se to ne zdi naj-
bolj pomembno. Pravo 
vprašanje bi se moralo glasiti: 
kako je mogoče, da se poslanci s 
takšno lahkotnostjo (in očitno 
brez poprejšnjih temeljitih pre-
mislekov) odločajo zdaj za refe-
rendum o odvzemu državljanst-
va, zdaj za predčasno zaprtje 
jedrske centrale in še za kaj. S 
tega vidika pomeni dejanje pos-
lancev Liberalne demokracije 
(četudi je nenavadno in za neka-
tere sporno) vendarle potrdilo 
določene streznitve. 

Poslanci se pač ne morejo 
sprenevedati, da v parlamentar-
nih klopeh sedijo zgolj zato, da 
bi svojim strankam nabirali po-
ceni točke ob različnih popular-
nih idejah in akcijah. Ne glede 
na strankarsko pripadnost so 
predvsem odgovorni za normal-

referenduma. Glede tega sloven-
ska javnost očitno razmišlja bolj 
vsestransko kot poslanci, saj je 
bilo pred leti veliko večje število 
tistih Slovencev, ki so se zavze-
mali za takojšnje zaprtje jedrske 
elektarne, kot pa kažejo to naj-
novejše raziskave javnega mnen-
ja. 

HRVAŠKO OPOZORILO 

Seveda je po svoje paradoksal-
no, da je vodja poslanske skupi-
ne Liberalne demokracije Tone 
Anderlič najprej podpisal zahte-
vo za referendum o zaprtju jedr-
ske elektarne, potem pa je začel 
"pojasnjevati", da pri zahtevi za 
tak referendum "vendarle kaže 
pretehtati nekatera dejstva, 
predvsem solastništvo Hrvaške 
pri nuklearki, denar, ki je potre-
ben za zaprtje, dekomisijo, por-
avnavo obveznosti do Hrvaške, 
vprašanje elektroenergetske bi-
lance itd." (Večer, 2. novembra 
1995.) Ali poslanci, ki so podprli 
pobudo za referendum, res niso 
vedeli, kaj podpisujejo? So se 
"zdramili" šele, ko so slišali 

no funkcioniranje države in za 
usklajevanje različnih interesov, 
da bi preprečili različne ekstre-
me in napetosti. Tako se tudi o 
jedrski elektrarni in jedrski 
energiji ne more govoriti zgolj 
enostransko, brez upoštevanja 
vseh strokovnih in drugih rele-
vantnih elementov. Varnost 
pred jedrskimi nevarnostmi se 
pač ne zagotavlja zgolj z zapiran-
jem jedrskih objetkov, še zlasti 
če upoštevamo, da smo z njimi 
obkroženi z vseh strani in iz raz-
ličnih evropskih držav. Černobil 
pred skoraj desetimi leti je bil 
glede tega pač strahotna ilustra-
cija, da se pred jedrsko katastro-
fo ne da zapreti v nikakršne 
"svoje" meje. Veliko pomembne-
je bi bilo, če bi se v danih razme-
rah varstveniki narave in vsi 
drugi sistematičneje ukvarjali z 
vprašanji, ki so v neposredni 
zvezi z zagotavljanjem maksi-
malno varnega obratovanja elek-
trarne v Krškem. Predvsem pa 
ni moč kar tako, brez upoštevan-
ja gmotnih možnosti in vseh 
drugih (negativnih) posledic, 
razpisovati tako pomembnega 

hrvaške odmeve in opozorila? 
Predstavniki hrvaškega gospo-
darskega ministrstva so na ti-
skovni konferenci povedali, da 
bo morala Slovenija, če se bo 
odločila za zaprtje elektrarne v 
Krškem do leta 2023, ko se nuk-
learki izteče življenjska doba, na 
leto zagotoviti dve milijardi 
kWh električne energije, vredne 
okoli 80 milijonov dolarjev. 
Krška jedrska elektrarna (ki je 
bila skupen projekt Slovenije in 
Hrvaške) zagotavlja Hrvaški kar 
petino potrebne električne ener-
gije. Tisti, ki so se z zadevo po-
drobneje ukvarjali, so ugotovili, 
da so hrvaške trditve utemeljene 
v ustreznih pogodbah med slo-
venskim in hrvaškim elektrogo-
spodarstvom. 

NAPENJANJE ŽELJA IN 

PRORAČUNA 

Zgodba o zapiranju nuklearke 
pa ni edini primer sprenevedan-
ja poslancev. Svojevrstno spre-
nevedanje je tudi njihova "po-

kosrčnost" ob vsakoletnem spre-
jemanju državnega preračuna. 
Zahtev in želja je bistveno več, 
kot pa so dejanske denarne 
možnosti gospodarstva in 
države. Tako ni čudno, da je 
eden izmed komentatorjev zapi-
sal, da je največje presenečenje 
letošnjih preračunskih razprav 
pravzaprav to, da koalicijski pos-
lanci podpirajo višino preračuna 
kot "še sprejemljivo", čeprav 
mislijo, da je (glede na gospodar-
ska pričakovanja v prihodnjem 
letu) previsoka. Največji pobor-
nik "realnega proračuna" fi-
nančni minister Mitja Gaspari 
se tolaži in predvsem druge pre-
pričuje, da je predlagana višina 
"najvišja še mogoče". Hkrati pa 
Gaspari že opozarja poslanec, da 
se lahko zgodi, da bodo morali 
ob morebitni nižji rasti bruto 
domačega proizvoda odločati o 
popravkih v proračunu, in sicer 
o njegovem znižanju. Ali ne bi 
bilo bolj normalno, če bi poslan-
ci že zdaj poskrbeli za znosnejši 
proračun in da bi v novem letu, 
če bi gospodarski dosežki to 
dovoljevali, razmišljali o njego-
vih popravkih navzgor? 

Jak Koprivt 
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Ham le vseeno za naše oIrokeT 
Srečala sem deklico, katere oče je umrl za pljučnim rakom. Med poglavitnimi krivci so bile cigarete. Ogromno ceno je morala 
plačati ta deklica za svojo odločitev, da opoja cigaretnega dima ne bo nikoli pokosila. Sedaj se z vsemi svojimi skromnimi 
močmi sedmošolke bori proti kajenju. Ali se lahko zgodi otroku kaj hujšega, kot da izgubi mamo ali očeta? Ali starši prav nič 
ne razmišljajo o tem, ko prižigajo cigareto za cigareto, in to poleg otrok, celo ob dojenčkih? Kaže, da ne. 

Droge so stare toliko kot človeštvo in kljub protikadilskemu 
razpoloženju se očitno človek cigaretam in drugim drogam še 
ne bo odpovedal. Veliko bi dosegli že, če bi njihovo porabo 
omejili. Tej temi so se posvetili letos osnovnošolci po vsej Slo-
veniji. 

Da kadijo in uživajo alkoholne 
pijače že učenci in učenke 
osnovnih šol, ni nobena skriv-
nost. Na vprašanje, ali sta ta dva 
pojava danes bistveno bolj 
razširjena kot pred desetimi, 
dvajsetimi ali petdesetimi leti, 
žal ne more dati odgovora nihče. 
Še sedaj o tem na šolah ne vodijo 
sistematičnih podatkov, doblje-
nih na podlagi (anonimnih) an-
ket. Ankete so opravili zgolj v 
nekaterih osnovnih šolah, lahko 
bi rekli bolj po naključju kot sis-
temsko s strani države. Gotovo 
pa nas zaprepade namigovanje, 
da so se pojavile prepovedane 
droge že celo med učenci osnov-
nih šol. In učenci sami govorijo. 

da lahko dobiš droge za vsakim 
vogalom. Pripovedujejo to na 
pamet ali iz izkušnje? 

Del odgovora je mogoče dobiti 
iz podatka ptujskega Centra za 
socialno delo, kjer Aleksander 
Solovjev ugotavlja, da je bilo 
pred desetimi leti v posebni 
obravnavi zaradi prestopništva 
in drugih negativizmov na ptuj-
skem območju več kot 300 mla-
doletnikov, danes pa jih je le 20. 
Mladoletnike namreč napelje v 
kazniva dejanja tudi po-
manjkanje denarja, ki ga potre-
bujejo za nakup cigaret, alkohola 
in celo pravih mamil. Po tem bi 
lahko sklepali, da je uživalcev 
dovoljenih in prepovedanih 

drog manj. 
Žal ta teza ne po izjavah učen-

cev samih ne po izjavah učiteljev 
ne drži. Ko so anketo o razširje-
nosti dovoljenih in nedovoljenih 
drog pred nekaj leti izvedle šol-
ske svetovalke na ptujskem SŠC, 
so bili rezultati zelo alarmantni. 
Čeprav je šlo za malenkost sta-
rejše osebe kot v osnovnih šolah, 
bi gotovo tudi tovrstna analiza 
razširjenosti kajenja pri osnov-
nošolcih bila skrb zbujajoča. Da 
je kajenje (morda tudi alkohol) 
že pošteno okužilo osnov-
nošolce, potrjujeta osnov-
nošolca, ki trdita, da tri četrtine 
sošolcev kadi. Misel še bolj 
potrjuje anketa, ki so jo učenci s 
pomočjo učiteljev izvedli na eni 
izmed ptujskih šol in ugotovili, 
da polovica otrok, starih med 12 
in 14 let, kadi. 

Škoda je, da katero od držav-
nih ministrstev, šolsko ali 

zdravstveno, ne ugotovi, ali se 
dejansko že najmlajši v velikem 
številu zastrupljajo s cigaretami. 
Če se, je naš narod obsojen na 
nepotrebne bolezni, ki ne le da 
povzročajo družinske tragedije, 
pač pa vse skupaj državo tudi ve-
liko stanejo. Država bo potem 
morala nekaj ukreniti za zdravje 
osnovnošolcev. Potem 

vprašanje, ki ga je zadnjič na 
Ptuju ministru Gabru postavila 
zdravnica in vneta protikadilka 
Marija Djurdjevič, ne bo več po-
trebno. Vprašala je namreč, za-
kaj se nova šolska zakonodaja 
nič ne dotika zdravja otrok, ki je 
vendar temelj uspešne družbe. 

Nam je vseeno za naše otroke? 
Milena Zupanič 

Ali lahko presodiš, koliko tvojih sošolcev kadi? Meniš, da 
sošolci pijejo alkoholne pijače? Starši so otrokom običajno 
prvi zgled tudi za kajenje in pitje alkoholnih pijač. Ali lahko 
otroci vplivate na svoje starše, da bodo z eno ali drugo razva-
do prenehali? Ali je vzrok za zatekanje k cigaretam in alko-
holu tudi v tem, da imajo starši premalo časa za svoje otroke? 
Kaj predlagaš za omejitev kajenja? To so vprašanja, na kate-
ra smo iskali odgovore med udeleženci medobčinskega 
otroškega parlamenta na temo Da bi zmogel reči: Ne, hvala! 

Jernej 
Šoštar, OŠ 
Breg: "Kadi 
približno tri 
četrtine mojih 
sošolcev. Alko-
hol pijejo le tu 
in tam, morda 
ob posebnih 
priložnostih, na 

zabavi, vendar nikakor v taki 
količini, da bi lahko govorili o 
zasvojenosti. Otroci bolj težko 
vplivamo na svoje starše. Starši 
so zelo zaposleni. Moja mamica 
je farmacevtka in dela večkrat 
ves dan in vso noč. Ko pride do-
mov, je zelo utrujena. Se pa po-
govarja in ukvarja z mano in 
mojim bratom, kolikor le more. 
Kajenje bi lahko omejili z mla-
dinskimi klubi, z dobro družbo, 
z dobrimi odnosi med starši in 
otroki. Biti moraš dovolj samo-
zavesten, da se upreš alkoholu in 
cigaretam. Mamil pa v moji 
bližini ne jemlje nihče." 

Stanka Le-
tonja, OŠ Olge 
Meglic: "Kadi-
jo tisti, ki se 
želijo v družbi 
bolj izpostaviti. 
Iz našega razre-
da je takšnih 
morda sedem 
ali osem. Mis-

lim, da nekateri tudi pijejo, vsaj 
obnašajo se tako. Če starši in 
otroci drug drugemu zaupajo, 
lahko tudi vplivajo drug na dru-
gega. S starši sem zelo rada, in to 
zato, da se o vsem pogovorimo. 
Mislim, da mladinski klubi ne 
bi pomagali omejiti kajenja. Člo-
vek mora pogledati vase, v svojo 
dušo in vsak zase se mora 

odločiti, da ne bo kadil." 
Suzana Hor-

vat, OŠ Hajdi-
na: "Ne vem, 
koliko sošolcev 
kadi. Tisti, ki 
kadijo, vedo, da 
škodujejo 
zdravju. Mis-
lim, da jih veli-
ko tu in tam cu-

kne kaj alkohola, največkrat na 
domači zabavi ali pa gredo kar 
sami v gostilno. Na odrasle žal 
otroci ne moremo vplivati. Šele 
ko ti kdo v družini umre zaradi 
kajenja, veš, da kadil res ne boš. 
Moj oče je umrl za pljučnim ra-
kom in to je za mene največ. Ni-
koli ne bom kadila. Če nekomu 
rečeš, naj ne kadi, tega ne bo 
upošteval. Vendar mislim, da re-
klam za cigarete in alkohol ne bi 
smelo biti. Moja mama si za naju 
z bratom vzame čas in takrat si 
tudi midva vzameva čas. Včasih 
pa se tudi dan ali dva ne vidiva. 
Takrat pride k meni zvečer in se 
pogovoriva." 

Barbara Var-
voda, OŠ Mla-
dika: "V našem 
razredu jih kadi 
redno osem, 
večinoma fant-
je. Alkohol pije-
jo v glavnem 
listi, ki kadijo, 
in to v družbi, v 

parku. Jaz sem vplivala na svojo 
mamo, da v moji bližini ne kadi 
več, ker imam astmo. Sicer pa 
mami in očetu vse zaupam. Res 
je, da so starši zelo zaposleni. 
Moj oče dela kot šofer na občini 
in ga tudi po nekaj dni ne vidim, 
saj prihaja včasih zelo pozno do-

mov. Ukrepi za omejitev kajen-
ja? Mislim, da mora razčistili 
vsak sam s seboj." 

Andreja 
Stajnko, OŠ 
Ljudski vrt: 
"Napravili smo 
anketo in ugo-
tovili, da polo-
vica učencev, 
starih od 12 do 
14 let, kadi. 
Mislim, da 

nihče ne pije alkohola redno, 
čeprav imajo nekateri sošolci na-
vado, da gredo kar sami v gostil-
no in naročijo pijače. Otroci želi-
mo vplivali na starše, vendar ti 
običajno rečejo: služim de-
nar in imam pravico kupovati ci-
garete.' Starši pogosto prenašajo 
svoje probleme na otroke. Otroci 
se teh problemov bojijo in bežijo 
od staršev. Otrok želi, da bi 
mama imela čas zanj, da bi se z 
njim igrala. Mama pa dostikrat 
pravi, da je preveč utrujena ali 
da dela in nima časa. Otroci se 
potem iz maščevanja ne učijo, 
celo odidejo od doma. Mislim, 
da če bi se ljudje nasploh več po-
govarjali o svojih stiskah, ne bi 
imeli potrebe zatekati se k alko-
holu ali cigareta. Sicer pa mora 
pravi odgovor za cigarete ali pro-
ti njim poiskati vsak sam v sebi." 

Lena Koter, 
OŠ Olge Me-
glič: "Približno 
tri četrtine fan-
tov kadi. Mis-
lim, da tisti, ki 
kadijo, tudi pi-
jejo. To smo 
ugotovili tudi s 
šolsko anketo. 

Moja mami in ati sta oba kadila. 
Pogovarjali smo se, da je to 
škodljivo, in pred 10 meseci sta 
prenehala kaditi. Še zdaj ne ka-
dita. Svojima staršema povsem 
zaupam. Mislim, da se lahko od-
vadiš kajenja, če to zares želiš. 
Nikomur pa ne moreš preprečiti 
kajenja, če on tega ne želi." 

PTUJ / OTROŠKI PARLAMENT 

V ptujskem Narodnem domu so se minuli četrtek zbrali 
predstavniki šol ptujskega območja na otroškem parla-
mentu. Dobri dve uri so pod vodstvom specialnega pe-
dagoga s Centra za socialno delo Aleksandra Solovjeva 
razpravljali o možnostih omejevanja cigaret in alkoho-
la ter pojavu prepovedanih drog. 

Otroškega parlamenta, ki 
ga je organiziral ptujski Cen-
ter interesnih dejavnosti v so-
delovanju z Zvezo kulturnih 
organizacij, so se udeležili 
tudi župan mestne občine 
Miroslav Luci, predsednik 
mestnega sveta Milan Čuček, 
vodja Oddelka za dmžbene 
dejavnosti Kristina Šamperl 
Purg, predstavnik ptujskega 
Društva nekadilcev ter več 
učiteljev in svetovalnih del-
avcev šol. Učenci in učenke 
so predstavili tudi dejavnosti 
v zvezi^ s to temo na svojih 
šolah. Žalostno je, da kadijo 
in se tudi alkoholizirajo že 
osnovnošolci, so ugotovili in 
skupaj razmišljali, kaj vse bi 
lahko napravili njihovi starši, 
učitelji in celotna družba, da 
bi vsaj omejili, če že ne pre-
prečili uporabo drog. Eden 
poglavitnih vzrokov za kajen-
je med osnovnošolci je zgled, 
ki jim ga dajejo odrasli, so 
menili. Med najbolj pre-
sunljivimi mislimi osnov-
nošolcev tokratnega 
otroškega partlamenta je go-
tovo izjava ene izmed učenk. 

"Strah nas je," je dejala. "Kaj 
naj napravimo, če vidimo, da 
sošolec kadi travo?" Ali misel 
druge udeleženke: "Starši ni-
majo časa za svoje otroke. Ni-
majo časa za pogovor. Svojim 
otrokom prepovedujejo ka-
jenje in alkohol, kričijo na 
njih, sami pa pijejo in kadi-
jo." 

Učenci in učenke so na 
otroškem parlamentu sprejeli 
vrsto sklepov, ki jih bodo 
poslali republiškemu 
otroškemu parlamentu. Med 
najpomembnejšimi zahteva 
mi so: odprtje mladinskega 
kluba na Ptuju, prepoved re-
klamiranja drog, sprejem 
protitobačnega zakona, do-
datno obdavčenje alkoholnih 
pijač, nadzor nad točenjem 
alkohola mladoletnim v loka-
lih, prepoved ponočevanja 
mladoletnih po 22. uri, več 
strokovnih predavanj o dro-
gah... 

V republiškem otroškem 
parlamentu jih bosta zastopa-
la Jernej Šoštar iz OŠ Breg in 
Barbara Varvoda iz Mladike. 

Milena Zupanič 

PTUJ / SLOVENIJA PARAPLEGIKOM 

Z dobrodelne prireditve slovenskih paraplegikov. 
Foto: Kosi 

V dvorani Center v Ptuju je 
bila v petek šesta prireditev v 
okviru projekta Zveze paraple-
gikov Slovenije Dobra misel -
Slovenija slovenskim paraplegi-
kom. Nastopili so nekateri zna-
ni slovenski pevci in glasbene 
skupine ter humoristi. 

Čeprav so organizatorji 
pričakovali, da bodo dvorano 

napolnili, jim to ni uspelo. 
Kljub temu je tiste, ki so prišli, 
grela misel, da bodo po svojih 
močeh pomagali pri gradnji 
doma paraplegikov v Lazaretu 
pri Ankaranu. Koncerta se je 
udeležila tudi poslanska držav-
nega zbora Danica Simšič. 

MG 

Naša anketa 
Spoštovani bralci Tednika in 
poslušalci Radia Ptuj! 
Vabimo vas k sodelovanju pri 
izpolnjevanju ankete, ki jo ob-
javljamo na tej in naslednji 
strani Tednika 
Anketo bomo objavili še dva-
krat, da bo lahko pri izpolnje-
vanju sodelovalo več članov 
vaše družine. 
Vaše izpolnjene ankete 
pričakujemo do konca 13. de-
cembra. Pošljite jih na naslov: 
Radio-Tednik Ruj, Raičeva 6, 
Ruj, lahko jih prinesete v 
sprejemno pisarno ali vržete v 
nabiralnik pred vhodom v 
našo stavbo. 
Med izpolnjevalci ankete 
bomo izžrebali šest nagrad: tri 
enoletne naročnine Tednika in 
tri knjige Blaženi Franc Rihte-
rič Zdenka Kodriča. 
Zahvaljujemo se vam za so-
delovanje! 
ANKETA - TEDNIK 
1. Prebivališče 
Občina: 
2. Katere časopisi redno bere-
te ob Tedniku: 

3. Po vašem mnenju je Tednik 
(Obkrožite odgovore): 
- zanimiv 
- dovolj domač 
- aktualen 
- dovolj informativen 
- objektiven 
- premalo aktualen 
- premalo zanimiv 
- premalo domač 
4. Kaj vas v Tedniku najbolj 
pritegne oziroma najraje pre-
berete? (Obkrožite odgovore.) 
- Aforizme 
- ankete 
- Borzni kotiček 
- Črno kroniko 
- Gori, doli, naokoli 
- Govori se 
- gospodarstvo 
- horoskop 
- humor 
- Info - glasbene novice 
' Iz naših krajev 
- Izvedeli smo 
- kulturo 
- križanke 
- Lenarške novice 
- Lujzeka 
- Male oglase 
- Mlade dopisnike 
- Modni kotiček 
- Orfejčka 
- Osebno kroniko 
- Pisma bralcev 
- pravne nasvete 
- reklame 
- reportaže 
- Sedem (ne)pomembnih dni 
- Svet v stolpcu 
- Šolski zvonec 
-šport 
- TV program 
- Uradni vestnik 
-V vrtu 
- vzgojne nasvete 
- zahvale 
- zanimivosti » 
- Zanke 
- zdravstvo 
5. Česa v Tedniku ne berete 
(pomagajte si s seznamom pri 
prejšnjem vprašanju)? 

6. Napišite vaše pripombe in 
predloge: 

7. Če želite sodelovati pri na-
gradnem žretjanju, nam 
napišite svoje ime in naslov! 



8 • NASI KRAJI IN LJUDJE 23. NOVEMBER 1995 - TEDNIK 

Naša anketa 
Spoštovani poslušalci Ra-
dia Ptuj in bralci Tednika! 
Vabimo vas k sodelovanju pri 
izpolnjevanju ankete, ki jo ob-
javljamo na tej in prejšnji stra-
ni Tednika. 
Anketo bomo objavili še dva-
krat, da bo lahko pri izpolnje-
vanju sodelovalo več članov 
vaše družine. 
Vaše izpolnjene ankete 
pričakujemo do konca 13. de-
cembra. Pošljite jih na naslov: 
Radio-Tednik Ruj, Raičeva 6, 
Ruj, lahko jih prinesete v 
sprejemno pisarno ali vržete v 
nabiralnik pred vhodom v 
našo stavbo. 
Med izpolnjevalci ankete 
bomo izžrebali šest nagrad: tri 
enoletne naročnine Tednika in 
tri knjige Blaženi Franc Rihte-
rič Zdenka Kodriča. 
Zahvaljujemo se vam za so-
delovanje! 
ANKETA - RADIO 
1. Prebivališče: 
Občina: 
2. Starost: 
3. Mnenje o radijskem progra-
mu: 
- dovolj informativen 
- dovolj glasbe 
- premalo glasbe 
- premalo informacij 
- preveč reklam 
- preveč glasbe 
- pester 
- zanimiv 
4. Kdaj nas običajno pos-
lušate? 

8.-12. ure 
12.-16. ure 
16.-20. ure 
20. - 24. ure 
5. Najbolj poslušane oddaje 
(obkrožite) 
- ABCD 
- Avtoradio 
- Čestitke poslušalcev 
- Glasba je življenje 
- Glasba za lahko noč 
- Glasbene želje 
- Glasbeni popotnik 
- Horoskop 
- Kmetijska oddaja 
- kontaktne oddaje 
- Kuharski nasveti 
- Kulturna oddaja 
- Ljubljanska borza 
- Mala pt. kronika 
- Mali oglasi 
- Na današnji dan 
- Napotki za duševno zdravje 
- Nič resnega 
- Ni še vsega konec 
- novice in poročila 
- Obvestila 
- Orfejček 
- o zeliščih 
- Ponudba na ptujski tržnici 
- poročila BBC 
- Rajžamo iz kraja v kraj 
- Radijski kviz 
- Razmere na cesti 
- Sredi dneva 
- Sredi življenja 
- Svetloba duha 
- Škrjančkov ropot 
-Šport 
- Športna napoved 
- Šubidua 
- Tečaj angleškega jezika 
- Varnostne inf. 
- Vroča linija 
-V vrtu 
- Za male in velike otroke 
- 3-3-3 in as 
6. Nepriljubljene oddaje 
(napišite oddaje iz prejšnjega 
seznama, ki vas motijo) : 

7. Pripombe in predlogi: 

8. Na kateri frekvenci nas pos-
lušate? (Obkrožite ustrezni od-
govor. Predvsem želimo izve-
deti, koliko poslušalcev nas še 
posluša na srednjem valu!) 
UKV: 98,2 MHz, 104,3 MHz, 
SV: 1485KHZ 

POGOVOR Z DR. MATEJO KOZUH-NOVAK / O TOBAČNEM ZAKONU 

Pred drugo obravnavo zakona o omejevanju uporabe 
tobačnih izdelkov, ki je 16. točka 36. seje državnega zbora, 
smo se pogovarjali s poslanko tega zbora dr. Matejo Kožuh, 
ki je tudi podpredsednica odbora za zdravstvo, delo, družino 
in socialno politiko in ki sodi med tiste slovenske strokovnja-
ke, ki že dolgo časa opozarjajo na škodljivost tobaka za 
zdravje Slovencev. 

Denar pomembnejši od zdravja? 
ZAKON PO MERI TOBAČNE INDUSTRIJE? • TOBAČNA INDUSTRIJA POTREBUJE ZA SVOJE PREŽIVETJE V SLOVENIJI VSAKO LETO SE-
DEM TISOČ NOVIH KADILCEV • ZA IZVAJANJE ZAKONA JE V PRVI VRSTI ODGOVOREN MINISTER ZA ZDRAVSTVO • PROGRAMOV 
ZA OPUŠČANJE KAJENJA JE VELIKO • ZDRAVSTVENA PREVENTIVA ZAVAROVALNICE NE ZANIMA • ZA PREVENTIVO AIDSA ŠTIRJE 
STROKOVNJAKI, ZA BOJ PROTI KAJENJU NOBENEGA 

Podatki o obolevnosti zaradi 
posledic kajenja so katastrofalni: 
kajenje vsako leto usmrti od 3000 
do 3500 Slovencev. 

TEDNIK: Kakšno je vzdušje 
pred drugo obravnavo prvega slo-
venskega zakona o omejevanju 
uporabe tobačnih izdelkov? 

Dr. Kožuh-Novak: "Vzdušje se 
nekoliko spreminja. Nekaj poslan-
cev mi je dejalo, da to, kar zadnje 
leto počne tobačna industrija z re-
klamiranjem svojih izdelkov, pre-
sega vse meje. Otrokom pred veli-
kimi blagovnicami v Ljubljani in 
tudi v drugih krajih po Sloveniji 
dobesedno vsiljujejo cigarete iin 
jih z vabljivimi nagradnimi igrami 
silijo v nakup cigaret. Na televiziji 
in radiu so celourne oddaje, ki jih 
sponzorira tobačna industrija, te 
dni pa smo priče reklamam za 
"nove" cigarete, velikim celo eno 
stran, v vseh slovenskih časopisih. 
Zanimivo je, da ministrstvo za 
zdravstvo kljub pristisku 
osveščenih ljudi, in kljub temu da 
ga zakonodaja, ki še velja, zavezu-
je, ne naredi nič, da bi preprečilo 
reklamiranje. 

Rezultati intenzivenga reklami-
ranja so že vidni v proračunu. Iz 24 
milijard tobačnih davkov, kolikor 
jih letos vlada hladnokrvno 
načrtuje, jih je nastalo 27. Torej tri 
nove milijarde na račun prodaje ci-
garet našim otrokom, saj je le med 
temi moč dobiti nove kadilce. Res, 
hladnokrvno in brez misli na 
zdravje prebivalstva. 

Na odboru za zdravstvo pri DZ, 
kjer smo obravnavali amandmaje 
na zakon, ki jih je pripravilo gi-
banje za sprejem ljudem prijazne-
ga tobačnega zakona, so se načrtno 
zbrali tisti poslanci LDS, ki zago-
varjajo tobačno industrijo, kar po-
meni, da so poslali drugam celo 
zdravnike, člane LDS, ki so redni 
člani tega odbora. Tako so z 
norčevanjem iz volje ljudstva go-
spodje Anderlič, Zupanec, Petro-
vič ... in celo Kopač (celo tako so 
bili nesramni in arogantni, da je g. 
Anderlič, vodja polanskega kluba 
LDS, kar na seji odbora podeljeval 
svojim kolegom pooblastila, da so 
lahko glasovali), s pomočjo g. Le-
narčiča iz Demokratske stranke 
preglasovali vse, ki smo skušali v 
zakon vnesti amandmaje za zaščito 
otrok. V dobro slovenskega naroda 
upam, da bo na seji državnega zbo-
ra drugače. Sprašujem se, kaj 
lahko pričakujemo od poslancev, 
ki jim je dobiček tuje tobačne in-
dustrije pomembnejši od zdravja 
svojih volilcev." 

TEDNIK: Poslanci ste pred 
drugo obravnavo tobačnega za-
kona pod močnim pritiskom 
tobačnega lobija. Kaj se dogaja? 

Dr. Kožuh-Novak: "Da so moji 
kolegi pod močnim pritiskom 
tobačnega lobija, slutim iz izjav, ki 
jih tuintam slišim. Za vabila na 
večerje vem, sprašujem pa se, ali ni 
zadaj še veliko drugih, materialno 
močnejših stimulacij. Mene so 
obiskali le enkrat, pred drugim 
branjem prvega zakona. 
Sprašujem se tudi, kakšno vest 
imajo ti ljudje, ki služijo svoje 
plače na boleznih in smrtih svojih 
sodržavljanov. Pa ti pritiski ne 
sežejo le do poslancev, gredo do 
najvišjih mož v vladi. Izvedela 
sem, da so slovenskega finančnega 
ministra takoj naslednji dan, kO 

smo pred dvema letoma podražili 
tobačne izdelke, obiskali najvišji 
možje iz Seite in Reimtsma, obeh 
lastnikov Tobačne tovarne 
Ljubljana. Kaj so se pogovarjali z 
njim, si lahko mislimo. Ker neko-
liko poznam aroganco zahodnega 
sveta, si lahko mislim, da je bila 
vključena tudi kakšna grožnja. Za-
nimivo bi bilo izvedeti, koga v vla-
di in kolikokrat so predstavniki 
tobačne industrije obiskali v prete-
klih dveh letih. Celo minister za 
zdravstvo je ob neki priliki izjavil, 
da se bo 'zdaj pa nehal pogovarjati 
s tobačno industrijo'. Ali se minis-
ter za zdravstvo sploh lahko pogo-
varja s tistimi, ki zavestno prodaja-
jo bolezen in smrt?" 

ZAKON PO MERI 
TOBAČNE 
INDUSTRIJE? 

TEDNIK: Kako ocenjujete vse-
bino zakona? Je takšen, kot ga 
imajo druge države, ki se prav 
tako kot Slovenija borijo za 
zmanjšanje porabe tobačnih iz-
delkov, predvsem pa za to, da ne 
bi kadili mladi? 

Dr. Kožuh-Novak: "Zakon, kot 
je bil predložen v prvo branje in 
nato ob neupoštevanju zahtev 
večine v DZ v drugo branje, je 
tipičen zakon, ki ga piše državam 
tobačna industrija. Temu smo 
priče v vsej vzhodni Evropi. V Es-
toniji so bili tobačniki še tako ne-
previdni, da je na faksu, po kate-
rem so nekemu vladnemu uradni-
ku poslali zakon, celo ostala ozna-
ka Philipa Morrisa. Zakon je napi-
san tako, da je dovoljeno vse rekla-
miranje, ki smo mu danes v Slove-
niji priča, le cigaret ne bodo smeli 
več na stojnicah ponujati otrokom. 
Držav, kjer so prepovedali vsako 
reklamiranje tobaka, je vsak dan 
več. V Franciji so tak zakon spreje-
li pred dvema letoma in ga zelo 
uspešno izvajajo. Kot smo videli, 
na avtomobilskih dirkah Le Mans 

letos prvič ni bilo nobene reklame 
za tobak. Seveda pa je država usta-
novila sklad, iz katerega bo nekaj 
let športnim prireditvam nado-
meščala izgubo zaradi prepovedi 
sponzoriranja tobačne industrije. 
Si mislite, kako pervezno je to, da 
sponzoriraš zdrave z denarjem tis-
tih, ki umirajo?!" 

VSAKO LETO 
SEDEM TISOČ 
NOVIH KADILCEV 

TEDNIK: Zakaj je potrebna 
popolna prepoved posrednega in 
neposrednega reklamiranja ciga-
ret? 

Dr. Kožuh-Novak: "Tobačna 
industrija izgubi v Sloveniji letno 
od 3000 do 3500 kadilcev, ker um-
rejo. Zaradi tobaka umre v pov-
prečju 16 let pred svojimi vrstniki 
vsak drugi kadilec v Sloveniji. Vsaj 
še enkrat toliko ljudi letno prene-
ha kaditi zaradi tega, ker zbolijo za 
boleznimi, ki jih povzroča tobak. 

Foto: Kosi 
Če hoče tobačna industrija 
preživeti, mora torej letno pridobi-
ti vsaj sedem tisoč novih kadilcev. 
Med odraslimi jih ne more več do-
biti, ker odrasli prebivalci Sloveni-
je že dobro poznamo učinek kajen-
ja. Torej mora vsa svoja prizade-
vanja usmeriti na otroke. Tobačna 
industrija ima najete najboljše sve-
tovne psihologe. Vedeti morate, da 
je zelo dobro organizirana, da si 
različni tobačni proizvajalci iz-
menjujejo izkušnje in ideje, saj 
uporabljajo povsod enake metode. 
Koliko denarja dajo za zasvajanje 
ljudi v neki državi, je odvisno le od 
stopnje razvoja države. V vzhodni 
Evropi ne zapravijo veliko, ker na 
veliko izkoriščajo željo ljudi, da bi 
bili podobni ljudem na zahodu. 
Indirektno reklamiranje so iznašli 
prav tobačniki, ko so pričeli v 
državah prepovedovati direktnega, 
to je razkazovanje cigaret. Srž in-
direktnega reklamiranja je, da se ti 
v podzavest vtisne logotip cigaret 
obenem s sliko lepih, mladih, 
mišičastih moških, nežnih, lepih 
deklet, hitrih avtomobilov, čudo-
vitih barvnih pokrajin, skratka 
slik in obljub, o katerih sanjajo 
mladi. Tako je človekova podza-
vest pripravljena. Samo še majhna 

spodbuda je potrebna - potreba po 
enačenju z vrstniki, obup zaradi 
neizpovedane ljubezni, strah pred 
šolsko nalogo, razkazovanje svoje 
moškosti pred dekleti, dokazovan-
je deklet, da so odrasle - pa se in-
formacija o čarobni cigareti preseli 
iz podzavesti v dejanje in mladost-
nik prične kaditi. Danes kadi v 
Sloveniji po zaslugi intenzivnega 
reklamiranja cigaret že vsak drugi 
sedemnajstletnik, fant in dekle. 
Da je reklamiranje izjemno učin-
kovito, pričajo milijarde dolarjev, 
ki jih tobačna industrija daje za to 
dejavnost. Za najnovejšo akcijo 
"superlahkih cigaret", ki seveda 
prav tako uničujejo človekovo 
zdravje, ocenjujemo, da je 
Tobačna tovarna - beri: slovenski 
kadilci - dala najmanj 300 tisoč 
nemških mark, saj stanejo samo 
tisk in plakatiranje na 250 mestih 
v Sloveniji mesečno več kot 100 
tisoč nemških mark. Drugi dokaz, 
kako učinkovito je reklamiranje 
tobaka, je moč najti v državah, kjer 
so vsako reklamiranje prepovedali. 
V teh državah izjemno lepo in hi-
tro pada število kadilcev, zlasti 
med mladimi." 

ZA IZVAJANJE 
ZAKONA 
ODGOVOREN 
MINISTER ZA 
ZDRAVSTVO 

TEDNIK: Kaj kot zdravnica 
pričakujete od sprejema omenje-
nega zakona? 

Dr. Kožuh-Novak: "Če bo za-
kon sprejet v obliki, ki ščiti zdravje 
prebivalstva, bo prepovedano vsa-
ko reklamiranje in sponzoriranje, 
omejeno bo kajenje na javnih pros-
torih in v gostinskih lokalih, ome-
jeno bo število prodajnih mest in 
omejena bo starost kupcev cigaret. 
Seveda pa terja spoštovanje zakona 
dober nadzor. Sprašujem se, ali bo 
minister za zdravstvo, ki s svojimi 
službami noče izvajati odličnega 
zakona iz leta 1978, ki je trenutno 
še v veljavi, kaj bolj voljan spošto-
vati novega. Mimogrede, mi-
nistrstvo za zdravstvo ni podprlo 
niti enega amandmaja gibanja za 
sprejem ljudem prijaznega 
tobačnega zakona, ki zajema okoli 
50 društev. Mislim, da bo treba še 
veliko pritiskov javnosti na vlado, 
da bo pričela izvajati določila za-
kona. Predvsem je potrebna vztraj-
nost nekadilcev, da bodo zahtevali 
svoje pravice. Do sedaj si je jemala 
pravico kajenja le kadilska 
manjšina, zdaj jih je tretjina. Mno-
go lažji in hitreje uresničljiv je pri-
tisk na tobačno industrijo, če ga bo 
vlada seveda hotela izvajati. 
Oglaševanje je vidno, kazni so zna-
ne, sodišče dela sicer počasi, a 
vztrajno. Torej bo vse odvisno od 
kvalitete in osveščenosti zdravst-
venega ministra, ki zaposluje 
inšpektorje na tem področju." 

PROGRAMOV ZA 
OPUŠČANJE 
KAJENJA 
JE VELIKO 

TEDNIK: Po nekaterih anali-
zah si kar 38 odstotkov kadilcev 
želi prenehati kaditi. Kako jim 
lahko najučinkoviteje pomaga-
mo? 

Dr. Kožuh-Novak: "Veliko je 
programov za opuščanje kajenja. 
Zdravstveni sistem je za izvajanje 
takih programov idealen. Žal pa 
zdravstvena preventiva tako inten-
zivno pada, da je človeka resnično 
strah, da bomo v nekaj letih opus-
tili vse preventivne programe. V 

zdravstvenih domovih ni več ses-
ter, odgovornih za zdravstveno 
vzgojo, ki bi lahko take programe 
izvajale, ker jih nihče ne plača. Za-
vodi za zdravstveno varstvo imajo 
za celo zdravstveno regijo zaposle-
nega enega ali dva človeka na tem 
področju, ki se večinoma ukvarjata 
le s higienskim minimumom, ker 
ta prinaša denar. Izjemno zanimi-
vo je, da preventivno delo nič ne 
zanima zdravstvene zavarovalnice, 
saj bi vendar prihranila denar, če 
bi bili ljudje bolj zdravi. Prav pri 
preprečevanju in opuščanju kajen-
ja se da največ narediti. 

Kadilci so mnogo pogosteje 
prehlajeni, mnogo pogosteje v bol-
niškem staležu, veliko jih ima kro-
nični bronhitis, njihovi otroci hi-
treje zbolevajo, da o astmi in rakih, 
povezanih s cigaretami, sploh ne 
govorim. Programe za opuščanje 
kajenja bi morali imeti vsi zdravst-
veni domovi in vsi interni oddelki 
bolnišnic. Lečeči zdravniki imajo 
dovolj časa za tak pouk. Tako pa 
bodo programe odvajanja pričeli 
množično uvajati zasebniki, kar pa 
bodo ubogi kadilci, kruto izrablje-
ni že od tobačne industrije, morali 
krepko plačati." 

TEDNIK: Zakaj zdravstvo dos-
lej ni naredilo dovolj za omeje-
vanje porabe tobačnih izdelkov? 

Dr. Kožuh-Novak: "Zdravstve-
ni politiki podlegajo pritiskom 
vlade (tobačni davki), strank 
(zdravstveni minister je član 
LDS). Kakšen je vpliv na stranke, 
lahko povem na primeru konser-
vativne stranke v Veliki Britaniji. 
Že nekaj desetletij onemogoča 
sprejem popolne prepovedi rekla-
miranja tobaka, ker dobiva od 
tobačne industrije sredstva za svo-
je delovanje! Ali je možno, da bi se 
pri nas stranke obnašale drugače? 
Zdravstveni delavci so premalo 
osveščeni o škodljivosti tobaka in 
o možnostih preprečevanja kajen-
ja, še manj pa vedo o tem, kaki bi 
sami kot mnenjski voditelji pris-
pevali k zmanjševanju kajenja. 
Vsaka riba smrdi pri glavi. Da bi se 
uspešno uprli mogočnemu 
tobačnemu lobiju, bi morali biti 
tudi mi dobro organizirani. Nekdo 
to preprečuje. Kot primer vprašlji-
ve zdravstvene politike bom na-
vedla, da ima Inštitut za varovanje 
zdravja, ki je centralna slovenska 
ustanova za tovrstna vprašanja in 
direktno plačana od vlade, za bor-
bo proti aidsu zaposlene že štiri 
ljudi, za borbo proti tobaku pa no-
benega, kljub nekajletnim 
prošnjam osveščenih strokovnja-
kov! Zaradi aidsa je doslej v Slove-
niji umrlo 30 ljudi, zaradi tobaka 
pa vsako leto najmanj tri tisoč. 
Človek lahko mirno reče, da so 
zdravstveni politiki ali neo-
sveščeni ali pa ...? V razvitih 
deželah, kjer se že zelo uspešno 
upirajo tobačni industriji, imajo 
na področju preventive kajenja za-
poslenih na desetine ljudi, kajti 
tekmovati z industrijo, ki ima na 
voljo toliko denarja, zahteva poln 
delovni čas skupine profesional-
cev. Kar je najbolj žalostno, je to, 
da zaposlitev takšnih strokovnja-
kov prinaša dobiček samo državi. 
V Sloveniji porabijo kadilci za ci-
garete letno okoli 40 milijard to-
larjev. Če bi jih porabili za rekrea-
cijo, bi bili bolj zdravi in bolj spo-
sobni kreativnega dela. Vprašanje 
je le, kako daleč je sposobna razvoj 
Slovenije načrtovati sedanja vla-
da." 

M a j d a G o z n i k 
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TATJANA MAJCEN IZ PACINJA / MLADOST NA INVALIDSKEM VOZIČKU 

»ljudje si sami postavljamo ovire« 
Nesreča in bolezen ne izbirata let. Presenetita nas tudi takrat, ko smo tik pred dosego katerega od življenjsko pomembnih ciljev. 
Tatjana Majcen iz Pacinja je talio kot drugi njeni vrstniki ob 
zadnjih dnevih osnovne šole snovala velike načrte za svojo 
prihodnost. Postati je želela šivilja in mogoče tudi modna 
oblikovalka, toda njena življenjska pot se je v pičlih minutah 
povsem spremenila. 

"S prijateljico sva kot že 
večkrat dotlej hoteli nabrati 
nekaj rdečih češenj, ki so se 
bohotile na drevesu. Splezala 
sem gor, slišala sem pok... Naj-
prej sem mislila, da so to le 
sanje. Ko sem zaslišala 
kričanje prijateljice in občutila 
hude bolečine, sem se zaveda-
la, da se je nekaj zgodilo," pri-
poveduje osemnajstletna Tat-
jana. 

Po dolgotrajnem zdravljenju 
so jo zdravniki seznanili s hudo 
novico, da si je pri padcu z dre-
vesa poškodovala hrbtenico in 
ne bo mogla hoditi. Priklenjena 
bo na invalidski voziček. 

"Takrat sem mislila, da se je 
ves svet postavil proti meni. 
Imela sem hudo psihološko kri-
zo. Tako zame kot za starše je 
bilo grozno, A smo se vsi skupaj 
kar hitro pobrali. Veliko so mi 
pri tem pomagali zdravniki, 
starši in drugi terapevti. Takrat 
tudi spoznaš, da bi se lahko 
končalo še veliko huje. Dolgo 
časa sem preživela v bolnišnicah 
in rehabilitacijskem centru v 
Soči v Ljubljani, kjer so me 
naučili živeti z vozičkom," poja-
snuje zelo umirjeno. 

Pravijo, da takšne življenjske 
preizkušnje zresnijo človeka. 

Meniš, da si s svojo nesrečo iz-
gubila mladost? 

Tatjana: "To ravno ne. Strin-
jam pa se, da zresnijo človeka. V 
tem času pa sem izgubila skoraj 
vse svoje prijatelje. Občutila sem 
grenko stran pregovora, da pra-
vega prijatelja človek spozna šele 
v nesreči." 

No, še vedno jo obiskuje prija-
teljica Sonja, ki jo je tudi v času 
našega obiska spremljala na 
sprehodu. 

V Zavodu za usposabljanje 
invalidne mladine v Kamniku 
obiskuješ tretji letnik upravno-
administrativne šole. Se ti zdi, 
da bi to šolo lahko obiskovala 
tudi v Srednješolskem centru v 
Ptuju? 

Tatjana: "V Kamniku se sicer 
prijetno počutim, toda veliko 
lepše bi mi bilo, če bi lahko bila 
doma. Vsak konec tedna se mo-
ram voziti v Kamnik in ta pot je 
včasih zame zelo naporna. Pa 
tudi pri učenju se mi pozna. 
Dom je le dom. Pogrešam tudi 
mamino kuhinjo, saj je izvrstna 
kuharica. Kljub temu da so v 
Ptuju že odstranili precej arhi-
tektonskih ovir, te še vedno pre-
prečujejo, da invalidi ne more-
mo v šole s svojimi vrstniki." 

TUDI INVALIDI ZlVim 
KVALITETNO ŽIVLJENJE 

Kako preživiš svoj prosti 
čas? 

Tatjana: "Tega imam bolj 
malo. Zelo rada igram košarko, 
saj sem v osnovni šoli trenirala 
atletiko. V Kamniku se s prija-
teljicami veliko sprehajamo, pa 
tudi doma rada obiščem pril-

jubljene kotičke. Tudi ven gre-
mo včasih, v diskoteko..." 

Ali tudi zaplešeš? 
Tatjana: "Ja. (Se nasmeji.) 

Tudi pred nesrečo sem zelo rada 
plesala. Tudi z vozičkom po-
skušam, čeprav mi ne gre tako 
dobro, a je boljše kot samo opa-
zovati druge." 

Si že razmišljala o zaposlitvi? 
Tatjana:" Ne. Prvo prakso 

sem letos opravljala v zavodu dr. 
Marijana Borštnarja in je bilo 
zelo zanimivo. Zelo rada bi šla še 
naprej študirat." 

Že veš kaj? 
Tatjana: "Da. Mogoče se to 

komu zdijo sanje: na fakulteto za 
telesno kulturo. Verjamem, da se 
bo moje stanje tako izboljšalo, da 
se bom nekoč ponovno vrnila na 
atletsko stezo. Če pa ne - navadi-
la sem se že, da moram svoje 
življenjske načrte prilagoditi -
bom pač študirala jezike ali 
kakšno matematiko." 

NIKOLI NE BOM 
IZGUBILA UPANJA 

čeprav imaš polno obvez-
nosti in iz tebe kar žari optimi-
zem, te tvoja invalidnost nikoli 
ne potere. 

Tat jana: "Včasih že, pri neka-
terih stvareh. Ko včasih nisem 
mogla opraviti kakšne stvari ali 
mi ni bilo kaj dosegljivo, sem ta-
koj pomislila, da je to zaradi 
moje invalidnosti. Zdaj sem 
spoznala, da si ljudje sami pos-
tavljamo ovire in le redke so ne-

premagljive. Zame mogoče stop-
nice. Najhuje mi je takrat, ko v 
sanjah snujem načrte, kaj vse 
bom počela, in ko se že namera-
vam zapoditi iz postelje, zagle-
dam v kotu invalidski voziček. 
Takrat nastopi trenutek realnos-
ti. Sama sem si nekoč dejala, da 
upanja ne bom nikoli izgubila, 
pa tudi če bom s tem morala 
živeti do konca življenja." 

Sama si se že nekako sprijaz-
nila in naučila življenja na in-
validskem vozičku. Kaj pa oko-
lica? 

Tatjana: "Včasih je zelo težko 
poslušati njihovo stokanje, kako 
zelo se jim smilim. Težko jim je 
dopovedati, kako sem srečna, da 
sem ostala živa in da kljub temu 
kvalitetno preživljam svojo mla-
dost. Le premikam se malo 
počasneje in z invalidskim 
vozičkom. In še to mogoče le za 
kratek čas. Verjamem, da me 
čaka v življenju še veliko lepih 
reči in da bom nekoč ponovno 
hodila." 

In kakšno je tvoje sporočilo 
vrstnikom, ki jih v življenju do-
leti kaj podobnega? 

Tatjana: "Verjamem, da jim 
je težko. Toda rekla bi samo to, 
da se nikoli ne smejo vdati ter iz-
gubiti upanja. Tudi če obstaja le 
en odstotek realnih možnosti, 
moraš verjeti vanj. Nobena 
težava ni tako pomembna, da bi 
zaradi nje izgubljali dragocen, 
najlepši življenjski čas. Živeti 
moramo naprej." 

M a r i f a S lodnfa lc 

T a t j a n a s e j e t r d n o od loč i l a , d a b o s p e t hod i l a . 
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LOVRENC NA DRAVSKEM POUU / 190 LET ŠOLE 

Krajani Lovrenca na Dravskem polju so minuli teden s ponosom praznovali visoko obletnico ustanovitve šole v svojem kraju. 190 let je že minilo od 
takrat, ko so postavili v Lovrencu prvo šolsko poslopje. 
Na petkovi proslavi v domu krajanov so zapeli domači učenci 
in učenci iz Kidričevega, predstavile so se šolske plesne sku-
pine in recitatorji ter otroci iz vrtca, na prireditev pa so pova-
bili poleg župana in drugih predstavnikov občine Kidričevo, 
v katero sodi Lovrenc, še bivše učitelje, predstavnike Zavoda 
za šolstvo in seveda krajane. Pred proslavo so odprli še raz-
stavo izdelkov učencev in šolske zgodovine v šoli. 

Kako zelo se današnje šolsko 
poslopje razlikuje od tistega 
pred 190 leti! Takratna stavba je 
imela eno samo učno sobo, da-
nes pa sedijo otroci Lovrenca in 
drugih krajev šolskega okoliša v 

štirih svetlih učilnicah v skoraj-
da povsem novi zgradbi. Posta-
vili so jo namreč pred 10 leti s 
pomočjo samoprispevka kraja-
nov, ki so uspeli pridobiti pri-

memo šolo za svoje otroke po 
dolgoletnih prizadevanjih. 

Šola se je namreč od ustano-
vitve leta 1805 naprej nenehno 
razvijala, imela vedno več razre-
dov in velik šolski okoliš. Po po-

datkih, ki jih je zbrala iz šolske 
kronike učiteljica Breda Križan, 
je bila leta 1950 v Lovrencu usta-
novJ^na celo nižja gimnazija, ki 
so K) obiskovali tudi učenci iz 

Župečje vasi, Apač, Pleterij, Cir-
kovc. Sel in s Ptujske Gore. V 
šolskem letu 1958/59 je dobila 
šola status popolne osemletke, 
obiskovalo pa jo je 335 učencev v 
12 razredih. Pouk je bil triiz-
menski in že takrat so si pričeli 

Sodobo In lepo urejena 
šola v Lovrencu ne premore 
telovadnice, vendar je niti ne 
potrebujejo, če bi krajani po-
zimi tu In tam svojo veliko 
dvorano odstopili tudi otro-
kom za telovadbo. Morda bi 
za njeno opremo lahko pora-
bili tisti milijon tolarjev, ki Je 
bil od prodaje starega šolske-
ga poslopja v lanskem letu 
namenjen nabavi učil v lov-
renškl šoli. Milijon še prak-
tično nedotaknjen čaka na 
računu matične šole v Ki-
dričevem, saj Je bilo Iz njego-
vega naslova kupljenih ie ne-
kaj mizic in stolov za Jedilnico 
in še nekaj učil. Učiteljice pa 
se že veselijo tudi novih omar 
in katedrov, ki Jih sedaj nima-
jo, razmišljajo pa še o nujnos-
ti nakupa računalnika, s kate-
rim bi se učenci seznanjali pri 
pouku. 

krajani prizadevati za novo 
zgradbo, saj sta dotedanji stavbi, 
skoraj stoletna hiša z dvema 
učnima sobama in nekoliko 
mlajše poslopje s prav tako dve-

ma učilnicama, postali bistveno 
premajhni in neprimerni. 

Le nekaj kilometrov stran pa 
je že pričelo rasti novo naselje, 
Kidričevo. Oblast je odločila, da 
bodo razširili šolo v Kidričevem, 
z urbanističnim načrtom pa 
predvidela novogradnje v Ki-
dričevem in Cirkovcah. V Lov-
rencu so samo štiri leta kasneje 
izgubili višje razrede in šola je 
postala podružnica šole v Ki-
dričevem. 

Danes obiskuje štirirazredno 
šolo v Lovrencu 51 otrok in 8 

malih šolarjev. Tem se bodo jese-
ni pridružili še štirje prvošolčki, 
ki obiskujejo sedaj vrtec v Ki-
dričevem, vendar bo razred 
očitno zelo maloštevilen. Malo 
otrok je danes ena od težav, ki 
tare Lovrenčane. Drugo leto bo 
tako že v treh razredih premalo 
otrok za normalen pouk po re-
publiških standardih. 

"Učiteljice lažje poučujemo 
manj otrok, pa tudi za otroke je 
bolje," meni vodja podružnične 
šole Breda Križan. "Vsakemu se 
namreč lahko temeljito posveti-

mo. Vendar je za take primere 
predviden kombinirani pouk. 
Že sedaj ga delno izvajamo, saj 
imajo učenci prvega in drugega 
razreda skupaj vzgojne predme-
te, druge predmete pa zaenkrat 
še poučujemo za vsak razred po-
sebej. Tako kakovost pouka ni 
zmanjšana." Za tako maloštevil-
ne razrede so predvidene enour-
ne učne ure, v katerih se učitelj 
posveča izmenično učencem 
dveh različnih razredov. 

M i l e n a Zupanič 

Skoraj vsi lovrenški učenci in učenke pred praznikom svoje šole. 

Učiteljski kolektiv v Lovrencu je izrazito mlad: (od desne) 
Breda Križan, vodja podružnice, Senjka Jazbec, Milena Lu-
tarič, Alenka Mohorič in Alenka Brumen. 
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PTUJ / DOMOZNANSKI KROŽEK 

Čcir minulega 
Ob odprtju razstave, posvečene življenju in delu Rude Jurčca, so v so-

sednjem prostoru člani domoznanskega krožka, ki deluje pod okriljem 
knjižnice F. K. Meška, pripravili razstavo starih slik in fotografij Ormoža. 
Razstava je doživela izjemno ugoden odmev pri obiskovalcih, saj je sta-
rejše zatopila v spomine, pri mlajših pa je vzbudila radovednost. 

I 
Razstava je postavljena po posameznih sklopih, v katerih 
so z razglednicami iz različnih obdobij predstavljeni posa-
mezni mestni predeli in zgradbe: glavni trg, bolnišnica, 
šola, kopališče, Lenta. Ormož se predstavi kot cvetoče 
zdraviliško mesto z ulicami in sprehajališčem na obrežju 
Drave. 

V pogovoru sta Samo Simonič 
in Rudi Pevec povedala, da je do 
ideje za razstavo prišlo povsem 
naključno pred slabim letom ob 
običajnem klepetu pri kavi. Ne-
kaj časa je potem vladalo zatišje, 
nakar so zavihali rokave. Vse, 
kar so domoznanci imeli na 
začetku, sta bili ideja in volja, 
materiala pa ni imel nihče. Prvih 
dvajset pravih razglednic so do-
bili od Zvonka Bešvira. To je 
bil začetni kapital, brez katerega 
ne bi bilo nič. Veliko razglednic 
je prispevala gospa Olga Stra-

hovnik, ki je tudi lastnica origi-
nalne fotografije otrok sloven-
skega otroškega vrtca iz leta 
1916. Celotno delo je potekalo 
na ljubiteljski ravni, saj ne gre za 
krožek poklicnih zgodovinarjev. 
Zanimivo je, da so se dela lotili 
relativno mladi ljudje, ki jim je 
marsikatera stara razglednica 
nova. Starostno povprečje jim 
nekoliko dviga gospod Rado 
Kukovec, ki se z Ormožem na 
najrazličnejše načine ukvarja že 
leta in je zgodovinarskim zane-

senjakom pomagal z zajetnim 
kupom materiala in s spomini. 

Ko so že zbrali nekaj razgled-
nic, so začeli preslikavo. Stare 
razglednice imajo preveliko 

vrednost, da bi razstavljali origi-
nale. Najstarejša razglednica je 
bila napisana okrog leta 1880 in 
predstavlja panoramo Ormoža, 
gledano s Hajndla. V tistih časih 
so lepe pozdrave pisali na prvo 
stran razglednice, seveda v 
nemščini. O Ormožu so doslej 
izdali 205 različnih razglednic, 
nekatere so prav dragocene. 
Vrednost se meri glede na sta-
rost, ohranjenost znamke in žiga 
z imenom pošte ter letnico. Med 
zbranimi razglednicami je tudi 
deset litografij. Posebej ponosni 
pa so na fotografije grofijske 
družine Wurmbrand-Stuppachi, 

iz življenja katere je zelo malo 
ohranjenega. 

Prvi predvideni termin za raz-
stavo je bil vse bližje, delo pa še 
zdaleč ni bilo končano. Ob kro-

ničnem pomanjkanju časa je bila 
tukaj še težava s primernim 
prostorom, saj ga ni bilo nikjer 
na voljo. V gradu so potem le od-
krili primeren prostor, a je bil, 
kot večina neuporabljanih stvari 
v gradu, v mizernem stanju. 
Nekdo je tam nekoč postavil raz-
stavo ob obletnici mesta 
Ormoža, nakar je nanjo pozabil. 
Potrebno je bilo veliko dela in 
živcev, da so pospravili in uredi-
li prostor, ki je bil več let neupo-
rabljan. 

S strokovnimi nasveti je po-
magal Franc Šulek, ravnatelj 
središke osnovne šole. Zgodovi-
nar je za diplomsko nalogo siste-
matično poslikal celoten Ormož, 
kar se je že v drugo izkazala kot 
odlična ideja in neusahljiv vir 
informacij. S pomočjo razstavl-
jenih fotografij si Ormožan brez 
večjih težav lahko predstavlja. 

kaj je danes na prostorih, ki so 
na slikah. Vendar zgradbe na sli-
ki ne povedo vsega in zamolčijo 
prav tisto najzanimivejše. Zato 
bo v četrtek, 24. novembra, ob 
17. uri v grajski dvorani 
srečanje starejših Ormožanov, 
ki bodo obudili spomine in goto-
vo povedali marsikatero zanimi-
vo zgodbo. 

Prva razstava domoznanskega 
krožka se še ni dodobra izživela 
in že se ukvarjajo z mislijo na 
svoj drugi projekt. Najbrž se 
bodo odločili za razstavo starih 
poročnih fotografij in vsega, kar 
sodi zraven. Zato že sedaj vabijo 
vse, ki takšne stare fotografije 
imajo, da jim pomagajo. Sicer pa 
v domoznanskem krožku zbirajo 
vse, kar pomaga osvetliti našo 
preteklost, od vstopnice za kino 
do... 

v ik i k i e m e n č i č 

DR. MATIJA MURKO / STOLETJE NARODOPISNIH PRIZADEVANJ NA SLOVENSKEM 

Piof. df, Matija Muiko med Drslel^ m Pnm 
Praznovanja ob stoletnici narodopisnih jirizadevanj na Slovenskem so, kot smo že omenili v prejšnjih številkah Tednika, najtesneje povezana s so-
dobnikoma Matijem Murkom in Karlom Strekljem. V tej in nekaterih naslednjih številkah Tednika želimo posvetiti ustrezno pozornost ponovni osvet-
litvi dela enega naših najpomembnejših rojakov, prof. dr. Matija Murka (1861-1961), začetnika etnoloških znanstvenih prizadevanj na Slovenskem. 
"Zdi se, da se v našem času hitreje pozabljajo, kakor je bilo 
to nekdaj, zgodovinske osebnosti in njihova dela in da je 
naš pogled na nekdanje velike dogodke in pojave čedalje 
malomarnejši in motnejši," je leta 1962 zapisal v uvodu v 
Izbrana dela Matije Murka Anton Slodnjak. Žal tudi v treh 
desetletjih po zapisanih ugotovitvah ni prišlo do bistveno 
drugačnega splošnega odnosa do zgodovine in tradicije ter 
do vključevanja le-te v razvojne programe sodobne sloven-
ske družbe. 

Matija Murko se je kot sin 
malega kmeta rodil 10. februar-
ja 1861 na Drstelji pri Ptuju v 
hiši številka 13 na samo pustno 
nedeljo. "In tako sem za vse 
življenje prinesel s seboj na 
svet nekaj veselosti in optimiz-
ma," je v Spominih (1951) zapi-
sal Murko. Takrat je bila 
Drstelja samostojna občina s 
sicer le 52 hišnimi številkami, 
kasneje pa del občine Sv. Ur-
ban (Destrnik). Njegov oče 
Martin je bil dolga leta župan, 
mati pa je v glavnem skrbela za 
devet otrok - štiri hčere in pet 
sinov. 

Prve tri razrede ljudske šole je 
Murko obiskoval pri Sv. Urbanu 
(1868-1871), četrti razred pa na 
Ptuju ((1871/72), kjer je obisko-
val tudi nižjo klasično gimnazijo 
((1872-1876), višjo pa v Maribo-
ru (1876-1880). Na Dunaju je 
med letoma 1880-1885 študiral 
germanistiko in slavistiko, prav 
tam pa je bil leta 1886 promovi-
ran za doktorja germanistike. 
Leta 1897 je bil habilitiran za 
privatnega docenta za slovansko 
filologijo na filozofski fakulteti 
univerze na Dunaju. Za rednega 
profesorja za slovansko filologijo 
je bil imenovan na univerzi v 
Gradcu (1902), na univerzi v 
Lipskem pa leta 1917. Za redne-
ga profesorja za jugoslovanske 
jezike in slovstva na filozofski 
fakulteti Karlove univerze v 
Pragi je bil imenovan leta 1920 
in tam je delal vse do svoje upo-
kojitve leta 1931. Takrat mu je v 
obliki čestitke izrazil globoko 

spoštovanje sam predsednik 
češkoslovaške republike Masa-
ryk s temle besedilom: 

"9. 2. 1931. Gospod profesor 
Murko, želim Vam vsega do-
brega in na dolga leta! Ko sem 
nedavno slovenski Univerzi re-
kel nekaj o Vaših rojakih in nji-
hovih sposobnostih v slavisti-
ki, nisem mislil le na Mi-
klošiča, marveč tudi na Vas; 
sedaj se Vam prisrčno zahval-
jujem za to, da ste prišli k nam 
v Prago in vzgojili nekaj gene-
racij. Vam vdani T. G. Masa-
ryk." (M. Murko, Spomini, 
1951, str. 215.) 

Leto dni po upokojitvi je bil 
Murko izvoljen za predsednika 
Slovanskega inštituta v Pragi, 
kjer je upravljal to funkcijo vse 
do leta 1941. Svoje nadvse plod-
no življenje je sklenil 11. febru-

arja 1952 v Pragi, mestu, ki ga je 
nadvse častil in ljubil. 

O pomenu njegovega znanja in 
dela se lahko prepričamo iz nje-
govega članstva v različnih aka-
demijah in "učenih družbah". Bil 
je dopisni član jugoslovanske, 
srbske, češke, SSSR, bolgarske 
in ljubljanske akademije zna-
nosti (in umetnosti), pa tudi Av-
strijskega narodopisnega 
društva na Dunaju. Bil pa je tudi 
pravi član Ševčenkovega 
Znanstvenega društva v Lvovu, 
Znanstvenega društva za huma-
nistične vede v Ljubljani, v Lip-
skem je bil član Saksonske aka-
demije znanosti in Družbe kne-
za Jablonowskega, bil je tudi 
redni član Poljske akademije 
znanosti in umetnosti ter Šafari-
kove učene družbe v Bratislavi. 
Velikokrat je bil tudi častni 
član, tako v Družbi za prirodos-
lovje, antropologijo in etnografi-
jo v Moskvi, Slovanskem inšti-
tutu v Pragi, Čitalnice v Gradcu, 
Zgodovinskega društva v Mari-
boru, Muzejskega društva v Ptu-
ju, Matice Srbske v Novem Sadu 
in Družbe za slovansko jezikos-
lovje v Pragi. Murko je postal 
častni doktor tako Karlo-Ferdi-
nandove univerze v Pragi kot 
Univerze v Ljubljani, prav tako 
pa je bil odlikovan tudi z bolgar-
skim, jugoslovskim in romun-
skim odlikovanjem. 

Na videz suhoparne podatke 
navajam zato, ker nam le-ti omo-
gočajo specifičen pogled na iz-
redno ustvarjalen opus prof. dr. 
Matije Murka. Zavoljo njegove 
izredno obsežne bibliografije, ki 
je povezana tako z razvojem sla-
vistike, primerjalne slovestvene 
zgodovine kot tudi etnologije, 
bom izpostavil le nekaj njegovih 
najpomembnejših del, ki so po-
vezana z njegovim narodopi-
snim delovanjem in raziskovan-
jem. Bil je eden najpomemb-
nejših raziskovalcev južnoslo-
vanske epike, ki "ni le snemal 

ljudske epske pesmi na fonograf, 
marveč si je zapisoval podatke o 
pevcih in vsem, kar je zanimive-
ga videl, ter mnogo fotografiral". 
(V. Novak, Raziskovalci sloven-
skega življenja, 1986, str.252.) 

V tem letu častimo Murka kot 
začetnika uvajanja t. i. znanstve-
nega realizma v slovensko etno-
loško misel, ki ni več povezana 
zgolj z raziskovanjem duhovne, 
temveč tudi materialne kulture 
(če ju med seboj sploh smemo 
ločevati). Po njem se imenujejo 

(državna) Murkova priznanja in 
nagrade, ki jih raziskovalci pre-
jemajo tako za življenjsko delo 
kot za izjemne dosežke na po-
dročju etnologije. Takšno priz-
nanje sva prejela leta 1993 sku-
paj s Stanko Gačnik za razstavo 
"Zbiram - torej sem / O fenome-
nu zbirateljstva in privatnih zbi-
ralcih" (Pokrajinski muzej Ptuj, 
1992). 

Danes je Ptuj povezan z oseb-
nostjo Matije Murka s poimeno-
vanjem ene izmed reprezen-

tančnih ulic v starem mestnem 
jedru. Bržkone bi lahko bili zelo 
"presenečeni", če bi ljudje ob 
vstopu v trgovino Benetton po-
mislili tudi na našega rojaka, ve-
likana slovenske kulture in zna-
nosti, prof. dr. Matija Murka! 

Več o njegovem pomenu za 
razvoj slovenske etnološke misli 
pa v naslednjih številkah Tedni-
ka! 

A l e š G a č n i k 

Prof. dr. Matija Murko (1861-
1952) 

PTUJ / MARTINOVO OB PESMI 

Fevsfcr veter ob vinu 
Med redkimi kulturno 
obogatenimi prireditva-
mi v okviru Martinovega 
tedna je bil zagotovo iz-
redno lep, dobro obiskan 
in doživet pevski večer ob 
prazniku vina, ki so ga za 
svoje goste pripravili v 
četrtek, 9. novembra, Vi-
narstvo Slovenske gori-
ce-Haloze Kmetijskega 
kombinata Ptuj in pevci 
moškega komornega zbo-
ra iz Ptuja. 

V odličnem akustičnem 
okolju med stebri romanske-
ga palacija na ptujskem gradu 
se je prijaznemu povabilu 
odzvalo okoli 300 ljubiteljev 
petja in dobre kapljice. Ob 
ubranih, za to priložnost pose-
bej izbranih napitnicah, vin-
skih in narodnih pesmih ptuj-
skih komornikov pod taktirko 
Franca Lačna so najprej po-
kusili letošnji mošt renskega 
rizlinga, zatem pa na vabljivo 

priporočilo direktorja ptujskih 
kleti Andreja Sajka vinsko 
kapljico proslavili, kot se za 
Martina spodobi. 

Za to, da je bilo dogajanje še 
prijetnejše in bolj zanimivo, je 
poskrbel mlad član ptujskega 
gledališča Ervin Štopfer, ki je 
recitiraj nekaj vinskih parodij 
na odlične in dobro znane 
Prešernove verze. O Martinu, 
goskah in vinu je tako ali dru-

gače na osnovi zgodovmskih 
dognanj razmišljal Jože Ko-
drič, piko na i pa je v imenu 
mestne občine Ptuj spretno 
primaknil še podžupan Ervin 
Hojker. Pevcem komornega 
zbora se je ob petju kmalu pri-
družila vsa dvorana, tako da je 
bilo ob slovesu že skoraj težko. 

-OM 

Fotografija: Kosi 
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GORAN ČEBUU / SKRIVNOST MEŠANJA PIJAČ - 4. 

Brezalkoholni^^^ 
koktajli za otroke 
Brezalkoholne mešane pijače so mešanice iz sladoleda, sirupov, sadnih in 
zelenjavnih sokov, jajčnega rumenjaka in sladke smetane. Po okusu so te 
pijače sladke in prav zato so priljubljene tudi med otroki in predstavnica-
mi nežnejšega spola. 

Njihova barvna pestrost pa 
pritegne k pokušnji vsako oko. 
'E mešanice so tudi zelo 
osvežilne in bogate z vitamini. 
V tujini jih ob raznih promet-
nih cestah lokali ponujajo tudi 
voznikom motornih vozil, saj 
zelo dobro denejo po dolgi 
vožnji. Za nekatere mešanice iz 
te skupine je značilno, da se pi-
jejo močno hlajene, nekatere 
pa se pripravljajo tudi tople, za 
oboje pa velja, da se močno 
mešajo v električnem ali 
ročnem mešalniku. 

Med najbolj znanimi brezal-
koholnimi mešanicami so prav 
gotovo limonade; poznali pa so 
jih že stari Grki. Pripravljamo 
jih lahko hladne ali tople. Naj-
večkrat jih pripravljamo tako, da 
svež limonin ali pomarančni sok 
razredčimo z vodo, sodavico ali 
mineralno vodo ter sladkamo po 
okusu. Limonade pa lahko pri-
pravljamo tudi iz več vrst sveže 
stisnjenega soka, po želji doda-
mo kakšen sadni sirup in zasla-
dimo s sladkorjem ali žličko 
medu. 

Med brezalkoholne mešanice 
spadajo tudi pijače z mlekom, ki 
se pripravljajo tople ali hladne. 
Pripravljamo jih tako, da mleku 
dodamo jajca, sladkor, sadne so-
kove, jogurt, kiso mleko in sadje 
ter mešamo v električnem 
mešalniku. Razlikujemo 
mešanice in frappes. Shaki 
so hladne ali tople mešanice brez 
dodatka sladoleda, frapeji pa so 
hladne mešanice z dodatkom 
sladoleda. Priprava obojih je 
enostavna, saj imamo večino ses-

tavin vedno pri roki. 
Starši, poskusite pripraviti 

svojemu otroku njegov najljubši 
koktajl, ki naj popestri jedilnik 
nedeljskega kosila. Seveda ne 
smete pozabiti na lepo izdelano 
sadno dekoracijo, ki naj bo v 
zvezi s pijačo, in lep visok koza-
rec. Po recepturah lahko pobrs-
kate v kakšni boljši kuharski 
knigi ali pa se odločite za recep-
ta, ki sem ju pripravil posebej za 
vas. 

Želim vam obilo zabave, ust-
varjalnosti ter dober mix! 

G e r a n Čebulf 

POLETNA LJUBEZEN 
Za eno pijačo i>otrebujemo: 

-Selsirupa maracuja 
-3 d višnjevega ali češnjevega siru-
pa 

-2 d ananasovega soka 
- tonic za dolivanje 
Vse sestavine dobro zmešamo 

v ročnem mešalniku in nalijemo 
v kozarce z ledom. Prelijemo to-
nic schvveppes in dekoriramo s 
češnjo in ananasom! 

OTROŠKI POLJUBČEK 
(Goran Čebulj) 

Za eno pijačo potrebujemo: 
- 6dpomarančnega soka 
- 3 d ananasovega soka 
- 2 d limoninega soka 
- 2 d malinov sirupa 
- fanto za dolivanje 

Vse sestavine dobro pre-
mešamo v ročnem mešalniku in 
nalijemo v kozarce z ledom. Pri-
lijemo fanto in dekoriramo s po-
marančno rezino, kivijem in sla-
mico! 

PLACAR / BISEROPOROČENCA ANA IN JANEZ HORVAT 

Čila in zdrava, bistrih misli in polna življenja sta v krogu družine in prija-
teljev zakonca Ana in Janez Horvat iz Placarja 30 v občini Destrnik-Trnov-
ska vas na martinovo praznovala biserno poroko, 60 let zakona. 

Poročila sta se 10. novembra 
leta 1935 v ptujski minoritski 
cerkvi. Poroka je bila nekaj 
neobičajnega: poročili so se 
dva brata in dve sestri - poleg 
Janeza in Ane še njegov brat, ki 
je za ženo vzel Anino sestro. Za 
Janeza, ki je bolj zgovoren in 
poln domislic, je recept za 
uspešen in dolg zakon pre-
prost: če v slogi in ljubezni 
živiš, dobro in dolgo živiš. 

Ana Horvat, rojena Levičnik, 
se je rodila v \^reji, Janez pa je 
domačin iz Placarja. Družinsko 
gnezdo sta si ustvarila v njegovi 
rojstni niši. Čeprav se je Janez v 
Ptuju izučil za trgovca, je na 
koncu naneslo tako, da je kot 
najmlajši otrok na sorazmerno 
veliki kmetiji prevzel vajeti v 
svoje roke. Z Ano sta si ustvarila 
topel dom, v katerem so se jima 
rodili trije otroci: Kari, Lizika 
in Ivan. Danes živita še Kari in 

Lizika. Hčerka je soseda, sin pa 
si je družinsko gnezdo spletel v 
Mestnem Vrhu. Razveseljuje ju 
osem vnukov in šest pravnukos 
ki jim poleg Karla in Lizike 

pridno pomagajo pri delu na 
kmetiji, ki še danes obsega se-
dem hektarom na njej pa pridelu-
jeta pšenico, koruzo in krompir. 
Kljub 82 letom Janez še vedno 

Ana in Janez Horvat na drugi poroki v prostorih 
m a t i č n e g a urada v Ptuju. FotorKosi 

NAMIG ZA MLADE / POCITNICE V AMERIKI 

Poletje v Ameriki? 
Zakai pa ne! 
Mladim^ aktivnim dušam ni nikoli odveč namig, kje in kako preživeti pros-
te dni. Se posebej, če je informacija tako časovno kot cenovno sprejemlji-
va. 

ž e nekaj časa se precej agen-
cij po svetu ukvarja z organiza-
cijo poletnih počitnic v tujini. 
Aktivnosti v okviru omenjenih 
agencij so namenjene dijakom, 
študentom in drugim mladim. 
Ponujajo jim več možnosti, za-
radi katerih se mladi pravza-
prav največkrat odločajo za 
skok čez mejo: spoznati svet, 
nove kulture, aktivno upo-
rabljati tuji jezik, spoznavati 
tuje navade ter srečevati vedno 
nove, zanimive in drugačne lju-
di. 

Pri nas se pojavlja organizacija 
z imenom Camp America, ki 
organizira in vodi opisane aktiv-
nosti. Njene usluge lahko dobijo 
vsi, ki so dopolnili 18 let in se 
želijo podati čez lužo za dva, tri 
ali celo štiri mesece. Nikar ne 
razmišljajte o denarju, ki bi ga 
potrebovali za letalsko vozovni-

co, pa ga nimate! 1) je delo agen-
cije Camp America. Po vaši želji 
in izbiri datuma bodo rezervirali 
in tudi plačali vozovnico za vas. 
In čemu vse to? 

Način, na katerega preživlajo 
ameriški otroci poletje, je zelo 

vozi traktor in avtomobil. Izpit 
ima od leta 1963; odkar je šofer, 
ni pokusil niti kapljice. I i d i na 
biserni poroki vina ni pokusil. 
Avtomobil jima pride zelo prav, 
saj živita sama. 

Ana in Janez Horvat v pravem 
pomenu besede cenita družinsko 
življenje. Janez je bil od družine 
ločen skoraj polnih osem let, 
zato oba dobro vesta, kaj pome-
ni, če si kljub partnerju sam in 
če povrhu ne veš, kaj je z njim. 
Od leta 1944 pa do vrnitve 16. 
maja leta 1946 Ana ni vedela, kje 
je Janez, saj je bil med po-
grešanimi. Nepopisen je bil tisti 
majski dan, ko se je vrnil. Ana in 
Janez sta tudi rojena maja, tako 
se pri Horvatovih skoraj vse, kar 
je pomembnega, dogaja maja. 

Vojna leta je Janez Horvat 

specifičen. Kar težko si pred-
stavljamo, da bi slovenska 
družina poslala svojega mladiča 
za dva tedna ali celo meseca v 
poletni kamp, kjer bi si le-ta 

našel zabavo, prijatelje, kjer bi 
ob različnih aktivnostih preživel 
poletno vročino in bi se morda 
medtem še kaj koristnega naučil. 
V Ameriki je to nekaj povsem 
običajnega. Starši bodo pred po-
letjem seveda skrbno pretehtali 

preživel sedem tisoč kilometrov 
daleč, v Rusi[i, pri minus 40 sto-
pinj Celzija. Čeprav je bilo izred-
no hudo, jih je srečno preživel, 
sreča pa mu je obrnila hrbet pri 
Varšavi, kjer je bil ranjen v roko. 

Zdaj jima, kot pravita, nič ne 
manjka, da bi le bilo tako tudi v 
prihodnje, saj če se huduješ, nič 
ne dobiš, če pa se hvališ, pa prav 
tako ne. Po napornem delu na 
polju ob včerih rada sedeta pred 
televizor, bereta časopis, pogosto 
pa tudi kvartata. Zadovoljstvo, 
ki ga izžarevata, prenašata tudi 
na druge. 

Ana in Janez Horvat, želimo 
vama še veliko zdravih in zado-
voljnih skupnih let! 

MG 

svoje zahteve, želje ter finančne 
zmožnosti in se nato odločili, 
komu bodo zaupali svojega varo-
vanca. 

Ker je organizacija poletnih 
aktivnosti kadrovsko relativno 
zahtevna, se ameriški organiza-
torji poslužujejo pomoči agencij, 
kot je Camp America, ki pris-
krbijo zanesljive ljudi širom sve-
ta. Tako dajejo poletnim kamp-
om še dodatni šarm, saj jih obar-
vajo z mednarodnimi barvami. 

Skoraj nemogoče je preživeti 
poletje, ki si ga ne bi trajno vti-
snili v skomin kot čudovito 
izkušnjo. Ce zaupate vase in si 
želite več kot še eno običajno po-
letje, se brez obveznosti lahko 
obrnete na sedež omenjene pos-
redovalne agencije v Londonu, 
ki vam bo zagotovo kmalu na-
menila pismo z natančnejšimi 
informacijami, ki bi vas utegnile 
zanimati. 

Pa srečno novim dogo-
divščnam naproti! 

Camp America, Dept. NA 
(slooo29), 37a Queens Gate, 
London SW7 5HR, England 

B e r n a r d a P u l k o 

BRALCI SPRAŠUJEJO/ 
ZAKAJ PLAČEVANJE 
HIDROTERAPIJE 

Še eno 
doplaiih 
zazdravje 

v naše uredništvo je 
prišlo več vprašanj o tem, 
zakaj morajo od 1. novem-
bra pacienti z napotnico 
plačevati rehabilitacijsko 
kopanje (telovadbo v vodi) v 
ptujskih Ifermah, če jim do 
tega datuma tega ni bilo po-
trebno posebej plačevati. 
Ob tem se prizadeti tudi 
vprašujejo, čemu služi do-
datno zdravstveno zavaro-
vanje, če je potrebno skoraj 
povsod že nekaj doplačeva-
ti. 

Direktorica Term Vekoslava 
Gojčič takole odgovarja: 
"Prvega novembra je pričel 
veljati sklep nadzornega sveta 
'Erm Ptuj, po katerem paci-
enti z napotnico zdravnika 
plačujejo 40 odstotkov cene 
vstopnic za vse oblike hidro-
terapije v termalnem bazenu. 
Sklep je posledica že pred 
časom sprejetih odločitev Za-
voda za zdravstveno zavaro-
vanje Slovenije, po katerih ta 
ne plačuje več hidroterapije v 
termalnem bazenu." 

Priprav i la : MG 

Družabno živl jenje v a m e r i š k e m k a m p u je pestro. 

K a m p s te lovadnico, r ibnikom, h ipodromom. . . . 

Kljub 8 2 l e tom J a n e z Horvat še vozi traktor. 
Foto: JOS 



TEDNIK - Četrtek, 23. novembra 1995 13 

J Kuharski nasveti 
Lignji 

Mošt se je spremenil v mlado 
vino, ki ga lahko ponudimo ob 
različnih priložnostih. Nekaj 
kapljic bi ga lahko popili tudi 
ob lignjih. Torej danes nekaj o 
njih. 

Lignji so najpogostejši užitni 
glavonožci, med katere sodijo še 
drugi predstavniki, na primer 
sipe in hobotnice. V tropih in to-
plih vodah po vsem svetu živi na 
stotine različnih vrst, vendar 
uporabljamo v kuhinji le nekate-
re. Mnogi glavonožci imajo v te-
lesu zakrnelo lupino. Lignji 
imajo hitinasto pero v obliki 
meča, sipe apnenčasto kost, le 
hobotnice nimajo več tega ostan-
ka. Lignji so v primerjavi s sipa-
mi okusnejši in nežnejši, v Sre-
dozemlju in Aziji pa posebno ce-
nijo hobotnice. 

Mladi lignji z lovkami, ne 
daljši kot 3 centimetre, so 
odličnega okusa, če jih pripravi-
mo cele. Pri večjih je trup zelo 
primeren za nadevanje, lovke pa 
zrežemo na koščke in dodamo 

drobtine, ki smo jih prej dobro 
navlažili z ribjim fondom, juho, 
vinom ali vodo. Posebej na olju 
prepražimo fino sesekljano 
čebulo, dodamo strt česen, in ko 
ta zadiši, dodamo lovke. Narahlo 
prepražimo, dodamo sesekljan 
peteršilj, jajce, začimbe (sol in 
poper) ter drobtine. S tem nade-
vamo lignje in jih na koncu 
zašpilimo z majhnim lesenim 
nabodal cem. 

Trup ali plašč lahko narežemo 
tudi na obročke. Te dobro 
osušimo v kuhinski krpi in 
ocvremo. Pred cvrenjem jih 

lahko povaljamo v moki. Tako 
pripravljenim lignjem pravimo 
ocvrti lignji; če jih povaljamo v 
moki in raztepenih jajcih, pa 
smo pripravili ocvrte lignje po 
pariško. Cvremo jih 3 do 4 mi-
nute. Cvretja ne podaljšujemo 
po nepotrebnem, saj se lignji na-
pijejo maščobe in postanejo ved-
no bolj žilavi oziroma trdi. 

Lignji vsebujejo vrečico s črni-
lom, s katerim se žival brani 
pred napadalci, lahko pa z njim 
pobarvamo ali izboljšamo oma-
ko ali pripravimo tako imenova-
no črno rižoto. Pri čiščenju mo-
ramo paziti, da vrečice s črnilom 
ne poškodujemo, saj meso zaradi 
tega postane nekoliko sivejše 
barve, in če črnila nekaj časa ni-
smo splaknili s trupa lignja, pos-
tane meso rahlo grenko. V glo-
boko zamrznjenih ali že 
očiščenih lignjih črnila ne dobi-
mo več. 

Če lignje kuhamo, jih kuhamo 
hitro pri močni temparaturi ali 
dolgo in počasi. Najpogosteje jih 
kuhamo 3 do 5 minut. Da 
obdržijo lepo belo barvo, vodo 
solimo in ji dodamo limonin 
sok. Za boljši okus lahko doda-

mo še lovorjev list, zrnca celega 
popra in nekaj brinovih jagod. 
Kuhane lignje najpogosteje po-
rabimo za solato, koktail ali sola-
to iz morskih sadežev. Solato 
pripravimo tako, da kuhane 
lignje ohladimo in ohlajene 
narežemo na tanke kolobarje, 
dodamo na tanke rezance nare-
zan poljubni poltrdi sir in na 
tanke rezance narezane kisle ku-
marice. Vse skupaj dobro pre-
mešamo, dodamo osnovno ma-
jonezno omako, narahlo solimo 
in dodamo še par kapljic belega 
vina ali limoninega soka. Servi-

ramo na servirnem krožniku, 
okrasimo pa s kolobarji limone 
in vejico peteršilja. Preden damo 
solato na krožnik, lahko nanj 
položimo očiščen list glavne so-
late in ga narahlo pokapljamo z 
osnovnim solatnim prelivom. 

Lignje lahko napolnite tudi s 
pršutom in sirom, tako da neko-
liko debelejšo rezino sira zavije-
te v rezino pršuta, vse skupaj po-
tisnete v trup lignja, prav tako 
na koncu zašpilite in spečete na 
žaru ali v ponvi. Če pečete v pon-
vi, je jed še originalnejša, če pri 
pripravi uporabljate olivno olje. 

Polnjeni 
lignji v 
omaki 
Potrebujemo (za pet oseb): 
-10 srednje velikih lignjev 
- 25 dag sesekljanih lovk 
- 5 dag fino sesekljane sla-
nine 
- 8 dag drobtin 
- olivno olje 
- 5 dag čebule 
- 3 stroki česna 
-1 jajce, sol, poper 
Omaka: 
- olivno ali belo olje 
- 3 stroki česna 
- 30 dag paradižnikovega 
concasse 
- voda za zalivanje, 
- belo vino za okus 

Lignje očistimo, drobtinam 
prilijemo vodo, da se napijejo. 
Na olju prepražimo fino sesekl-
jano čebulo, dodamo strt česen 
in drobno sesekljane lovke. Na-
rahlo prepražimo in dodamo se-
sekljan peteršilj, jajce, začimbe 
in drobtine. S tem napolnimo 
lignje in jih zašpilimo (z zobo-
trebci). Na olju lignje nekoliko 
opečemo, jih dodamo strt česen 
in concasse ter narahlo zalijemo. 
Dodamo še vino in sesekljan pe-
teršilj ter dušimo 25 do 30 mi-
nut. Zraven lahko ponudimo 
kuhan krompir. 

Veliko uspeha pri pripravi vam 
želim. 

Nada Pignar, 
učiteljica kuharstva 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAH SINKO, SPEC. KLIN. PSIH. / KAKO OBVARU 

Raziskave so pokazale, da se starši glede na to, kaj navajajo kot vzrok za 
duševne in vedenjske motnje otroka, delijo v štiri skupine: 

1. Starši, ki krivijo otroka ali 
iščejo vzrok v napačnem odno-
su drugih oseb do otroka. Po 
mnenju teh staršev so vzroki za 
motnje v premajhni samokon-
troli otroka, v njegovi preveliki 
zahtevnosti, lenobnosti, nespo-
sobnosti se uveljaviti, v kri-
vičnem odnosu vrstnikov do 
otroka, napačnem ravnanju 
učiteljev in podobnem. 

2. Starši, ki iščejo domnevne 
realne, zunanje vzroke. V to 
skupino spadajo starši, ki pou-
darjajo, da zaradi objektivnih 
razlogov niso imeli ali nimajo 
dovolj časa za otroka; nadalje 
starši, ki navajajo za vzrok slabe 
stanovanjske in gmotne razme-
re, preselitev v novo okolje in 
ločitev zakona. 

3. Starši, ki se oklepajo organ-
skih razlae. Po mneniu teh 

staršev je treba iskati krivdo za 
čustvene in vedenjske motnje 
otrok v prikritih ali prestanih te-
lesnih boleznih otroka ali 
staršev, otrokovih splošnih tele-
snih slabostih: slabokrvnosti, 
neješčnosti, nespečnosti ali ded-
ni obremenjenosti. 

4. Samokritični starši. V to 
skupino spada nekako četrtina 
staršev, ki obiskujejo svetovalne 
centre za otroke in mladostnike 
ali dispanzerje za mentalno 
zdravje otrok in mladostnikov. 
Značilno zanje je, da so sami 
mnenja, da tičijo vzroki za 
težave z otrokom v problemih, 
ki zadevajo celotno družino, v 
prenašanju lastne "živčnosti" na 
otroka in podobno. Razumljivo 
je, da so ti starši v primerjavi s 
prvimi tremi skupinami mnogo 
boli dostooni za nasvete in tudi 

mnogo hitreje spremenijo svoje 
vedenje. 

Ob tem bi še rad omenil štiri 
stališča staršev do otrok: 

1. Mnogi otroci so deležni 
spodbujanja in simpatije. Starši 
so od njih nežni, potrpežljivi, 
spoštujejo njihovo osebnost in 
individualnost ter čutijo z otro-
kom. 

2. Nekateri starši odklanjajo 
otroka. So zelo strogi do njega, 
ga pogosto kaznujejo ali zane-
marjajo. 

3. Mnogi starši želijo spreme-
niti otroka. Nepretrgoma kritizi-
rajo, negodujejo, prepovedujejo 
ali kako drugače silijo otroka k 
drugačnemu vedenju. 

4. Nekateri starši so do otrok 
pretirano zaščitniški. Ti starši 
razvaiaio otroka, kontroliralo 

KRVODAJALCI i 
? 7. NOVEMBER - Marta Lesjak, | 
j Mariborska 18, Ruj; Janez Per-

nek. Dravinjski Vrh 8/a, Videm; . 
Zvonko Zamuda, Gajevci 49, 
Gorišnica; Zlatko Hojnik, 
Zamušani 22/b. Gorišnica; Arm-
ando Hvala, Crtkova 14, Ruj; 
Marjan Mero, Arbajterjeva 4, i 
Ruj; Boris Spindler, Krempljeva ! 
6, Ruj; Bernarda Učakar, j 
Janežovci 8/b, Destrnik; Tatjana 
Šalamun, Nova vas 96/a, Ruj; I 
Anica Kolednik, Ul. 5. prekomor- * 
ske 19, Ruj; Jože Pernek, Velika 
Varnica 18, Leskovec; Marjan 
Kokot, Majšperk 32; Janko Zor-
ko, Vintarovci 70, Destrnik; Anita 
Slana, Stojnci 102, Markovci; Mi-
lena Štopfer, Pobrežje 32/a, Vi-
dem pri Ruju; Branko Ožinger, 
Hrastovec 24, Zavrč; Vili 
Strmšek, Pobrežje 41/a, Videm 
pri Ruju; Stanko Polič, Vintarov-
ci 76, Destrnik; Erika Skuhala, 
Zamušani 53/b, Gorišnica; Jan-
ko Ozmec, Trgovišče 52, Velika 
Nedelja; Feliks Hvaleč, Gabrnik 
48, Juršinci; Sandi Roškar, Po-
brežje 146, Videm pri Ruju; 
Stanko Duh, Potrčeva 31, Ruj; 
Branko Rojko, Grajenščak 28, 
Ruj; Milica Pulko, ZakI 12/b. 
Podlehnik; Franc Cigula, Dorna-
va 141; Vlado Bezjak, Volkmerje-
va30, Ruj; Branko Repič, Videm 
pri Ruju 24/a; Franc Lovrenčič, 
Ul. v. Aiič 42, Ruj; Slavica Jelen, 
Kraigherjeva 22, Ruj; Alojz Čeh, 
Videm pri Ruju 24/c; Anica 
Brmež, Sela 35, Lovrenc na 
Dravskem polju; Martin Cafuta, 

I Gorca 69, Podlehnik; Marija Ne-
I deljko, Ul. 1. maja 1, Ruj; Vida 
I Maroh, Pobrežje 34, Videm pri 

Ruju; Adolf Janžekovič, Po-
lenšak 40; Peter Liber, Lovrečan 
19, Cestica; Jožica Gojčič, Rim-
ska pl. 20, Ruj; Terezija Kunčnik, 
Markovci 66/a; Franc Zorli, 
Gorišnica 80; Janez Cigula, Dor-
nava 106; Marjan Arnuš, Kicar 
108/a, Ruj; Zlatka Bakač, Ul. 25. 
maja 10, Ruj; Stojan Mlakar, 
Kočice 37, Žetale; Stanko Bosilj, 
Turški Vrh 98, Žetale; Stanko I 
Božičko, Doiena 36/a, Rujska i 

I Gora. I 
^ 8. NOVEMBER-SrečkoRoškar, I 
I Biš 53, Trnovska vas; Zlatko Zo-
I rec, Gomila 49; Bojan Gavez, 
I Slovenska c. 6, Središče; Ivanka 
I Dogša, Ljutomerska 2, Središče; 

Stanko Bauman, Partizanska 13, 
Središče; Branko Škrinjar, 
Obrež 96, Središče; Zdravko 
Hanželič, Kog 46/a; Anica Kreč, 
Slovenska 46, Središče; Stanis-
lav Torič, Frankovci 38, Ormož; ! 
Zdravko Hlebec, Kog 107; 
Jožica Pokrivač, Jastrebci 60, 
Kog; Julijana Horvat, Godeninci 
9, Središče; Alojzija Horvat, Slo-
venska 47, Središče; Katica 
Ružman, Gomila 51/a, Kog; Ma-
rija Škrinjar, Breg 39, Središče; 
Jožica Planine, Trate 19, Sre-
dišče; Marko Pokrivač, Jastrebci 
50. Kog; Bolfenk Lukman, Kog 
81; Majda Plohi, Breg 39, Sre-
dišče; Boris Bezjak, Šalovci 32, 
Središče; Franc Trstenjak, 
Šalovci 30, Središče; Danica Ko-
cen, Godeninci 49, Središče; 
David Gašparič, Kog 83/a; Ana 
Plohi, Trg talcev 1, Središče; 
Ivan Šavora, Poštna 19, Sre-
dišče; Vinko Štrman, Gomila 6; 
Mihael Horvat, Slovenska 47, 
Središče; Boris Vukan, Dr. 
Kovačiča 4, Ormož; Metka 
Pišek, Ul. 5. prekomorske 21, 
Ruj; Jože Pere, Kog 22; Anton 
Horvat, Godeninci 9, Središče; 
Dušan Novak, Kog 54; Stanko 
Pokrivač, Jastrebci 60, Kog; Zo-
rica Rubin, Šinkova 10, Sre-
dišče; Branko Okreša, Polenci 
16, Polenšak; Vladimir Zemljarič, 
Rotman 37, Juršinci; Janko Fras, 
Flegeričeva 1, Ruj; Janez 
Muhič, Zidanškova 26, Ruj; Ivan 
Lukman, Obrež 117, Središče; 

^ Anton Zagoranski, Sedlašek 67, 
i Podlehnik; Jožef Škripec, Sodin- i 
I ci 20/a, Velika Nedelja; Jože Ru-
I bin, C. Proletarskih brigad 60, 
I Maribor; Jože Gajser, Kardeljeva i 
; 62, Maribor; Anton Ciglar, Rim-
i ska pl. 21, Ruj; Martin Meznarič, 
i Markovci 67/c; Marjan Zoreč, 
: Nova vas 116, Ruj; Štefanija Sla-

na, Ob Studenčnici 2, Ruj; Fe-
I liks Toš, Gabrnik 45, Juršinci; 
I Marjan Pintarič, Zg. Hajdina 12, 
i Ruj; Alojz Sužnik, Grajenščak 

29, Ruj; Jože Majerhofer, Haj-
doše 40, Ruj; Milan Višič, Metel-
kova 7, Maribor; Marjan Valen-
ko, Gorišnica 170; Dušan Mla-
kar, Trniče 60/a, Starše; Andreja | 
Hojski, Zg. Duplek 49, Sp. Du- | 

: plek; Štefan Šiftar, Pivkova 4, | 
^ Maribor; Vladko Stočko, Tržeč 

25/b, Videm pri Ruju; Albin Kai- , 
ser, Betnavska 16, Maribor; I 
Franc Fekonja, Hajdoše 3/d, j 
Ruj; Karel Korošec, Gregorčičev i 
dr. 13, Ruj; Marjan Hlušička, Ob | 
Grajeni 1, Ruj. 

sleherno njegovo početje ali 
skušajo preprečiti njegovo sa-
mostojnost. 

Le prvi tip staršev zagotavlja 
otrokom normalen osebnostni 
razvoj! 

Naslednjič pa bomo govorili o 
vstopu v šolo in šolanju. 

mae. Boian Sinko 

V SADNEM VRTU kljub 
izredno dolgemu lepemu in 
prijaznemu jesenskem vre-
menu ne pozabimo na neka-
tera opravila o zavarovanju 
sadnega drevja pred divjadjo, 
ki ga bo ogrožala v zimskem 
času. 

Če sadovnjaka nimamo 
ograjenega, sadne vrste 
peškarjev zavarujemo pred 
objedanjem tako, da debla 
sadnih dreves ovijemo z 
enim od ovijalnih materia-
lov, ki so zračno, kot so: ko-
ruznica, stebla sončnic, pali-
ce, drobnejše kolje, koški 
žičnega pletiva, natron papir 
ali podobno. Za ovijanje de-
bel ni priporočljivo upo-
rabljati plastičnih folij, ker 
niso zračne in lahko debelno 
skorjo poškodujejo, in ne pa-
pirnih vreč, v katerih so bila 
krmila ali živila, ker njihov 
vonj privablja poljske miši, 
da objedajo koreninski vrat. 

V neograjenem sadovnja-
ku je priporočljivo že sedaj v 
pozni jeseni narezati nekaj 
mlajših vej iz krošenj, da se 
jih divjad, če bo naključno 
prišla v vrt, raje lotila in ne 
bo objedala mladostnih de-
bel in vej, ki so jim dosegljive 
s tal. 

Ni pa povsem zanesljivo, 
da se ne bi divjad zavlekla v 
sadni vrt, če je ta ograjen. 
Preden zapade sneg, preglej-
mo ograjo in poškodovane 
odprtine zakrpajmo, luknje 
med zemljo in ograjo zasipl-
jimo z zemljo in zaprimo 
vhode. Nadzorujmo vrt, ali 
že ni morda vanj zašel poljski 
zajec, saj ta ne najde več izho-
da, že v nekaj dneh pa v sa-
dovnjaku lahko povzroči ne-
popravljivo škodo. 

Odpadlo listje iz nasada, 
kjer smo imeli težave z rast-
linskimi glivičnimi in bakte-
rijskimi boleznimi škrlu-
pom, plesnijo, listno rjo in 
listno pegavostjo, pograbimo 
in sežgimo, sicer pa ga kom-

^ postiramo. V vsakem prime-
ru je koristneje listje odstra-
niti, kot pa ga pustiti v sa-
dovnjaku, kjer na njem pre-

I zimujejo mnoge vrste rastlin-
ic skih bolezni in škodljivcev. 

OKRASNI VRT ima že 
poznojesensko podobo. 

^ Samo vrtnice še tu pa tam 
ponujajo kakšen zapoznel 
cvetni popek, druge grmov-
nice in trajnice pa so z odpa-
danjem listja že pričele ob-
dobje mirovanja. Že po nara-
vi je tako dano, da ima vsaka 
rastiina v svojem življenj-
skem obdobju krajša ali 
daljša obdobja počitka. V ob-
dobju zimskega počitka si 
trajnice s pretvorbo asimila-
tov, ki so v glavnem vskla-
diščeni v njihovih koreni-
nah, nabirajo moč za nas-
lednjo vegetacijo. 

Mnogi ljubitelji okrasnih 
rasdin južnega izvora iz trop-
skih krajev tudi v naših pod-
nebnih in talnih razmerah 
uspešno gojijo kakteje. 
Čeprav so to zimzelene rasdi-
ne, ki jih moramo v naših 
vremenskih razmerah pred 
pozebo zavarovati in prenesti 
v zavetišča, potrebujejo tako 
kot vse druge okrasne rasdi-
ne zimski počitek. V obdobju 
zimskega počitka si kakteje 
oblikujejo cvetne zasnove, če 
pa jim tega ne omogočimo, 
prihodnje leto ne bodo cvete-
le. V novembru se mora rast 
pri kaktejah skoraj ustaviti. 
To dosežemo, če jih koncem 
jeseni vse redkeje zalivamo. 
Hraniti jih moramo v pri-
merno hladnem, svedem in 

zračnem prostoru, kjer ni 
večjih toplotnih sprememb 
in kjer ne zmrzuje. Tam jih 
pustimo vse do sredine mar-
ca skoraj brez vode. Ob to-
plejših dnevih jih le orosimo, 
če opazimo, da bi se rastlin-
ska gruda že preveč izsušila. 
V prostorih s centralnim 
ogrevanjem kakteje ne bodo 
imele zimskega počitka, rast 
se ne bo ustavila, spremenila 
se bo njihova oblika, tako da 
bodo postale stegnjene, 
občutljivejše bodo na bele uši 
in bakterijsko gnilobo in ne 
bodo sposobne tvoriti cvet-
nega nastavka za naslednje 
leto. 

Enostavnejše vrste kaktej 
lahko prezimijo zunaj pod 
dvojnim steklom v majhni 
topli gredi. Pogoj, da bodo 
prezimile, je suha zemlja v 
lončkih. V tem primeru 
lahko temperatura okoli rast-
line brez škode pade do 
zmraznišča. 

V ZELENJAVNEM 
VRTU opravimo osnovno 
gnojenje z organskimi in 
rudninskimi gnojili že v jese-
ni. Rastlinska hranila, pa naj 
bodo organskega ali rudnin-
skega izvora, morajo drob-
noživke, ki žive v tleh, v pro-
cesih presnove šele pripraviti 
v za rastline uporabno obli-
ko. Ta proces je za večino 
rasdinskih hranil dolgotra-
jen, zato tla obogatimo z or-
ganskimi gnojili in humu- | 
som, v katerem živijo drob-
noživke, ter z rudninskimi 
kalcijevimi, fosfornimi in ka-
lijevimi gnojili, ki so težko in 
počasi topna, že nekaj mese-
cev prej, kot jih bo rastlina 
potrebovala. Izjema so le 
dušična gnojila, ki so lahko 
topna in hitro dostopna rast-
linska hrana in jih običajno 
trosimo v več obrokih v času 
vegetacije vrtnin. 

Danes so že redka kurišča, 
kjer bi ogrevali le z drvmi; 
tam lesnega pepela ne zavrzi-
mo, ampak ga spravljajmo in 
porabimo kot rudninsko 
gnojilo v vrtu, saj je zaradi 
bogate vsebnosti biogenih 
elementov dragoceno in sko-
raj nenadomesdjivo naravno 
rudninsko gnojilo. Z lesnim 
pepelom zemlji in rastlinam 
vračamo rudninsko hrano, ki 
so jo predhodne rastline že 
usposobile in uporabile za 
vgraditev v svoje podzemne ^ 
in nadzemne organe. Pepel 
sproti trosimo v tankih plas-
teh po izpraznjenih gredah, 
lahko pa ga hranimo in ga 
potrosimo spomladi, ko pri-
pravljamo zemljo za spomla-
dansko setev. Več pepela po-
trosimo po gredicah, ki smo 
jih namenili za pridelavo go-
moljčnic, korenčnic in čebul-
nic, ker so te vrste vrtnin ve-
liki porabniki kalija, tega pa 
je največ v lesnem pepelu. 

Pepela iz premoga ne upo-
rabljamo, ker je zaradi velike 
vsebnosti žvepla za rastline, 
še posebej za vrtnine, stru-
pen. 

Po biokoledarju je pripo-
ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
22., 24. in 30. novembra, zara-
di korenike od 19. do 21. ter od 
26. do 28. novembra, zaradi 
plodov od 24. do 26. novembra 
ter zaradi cveta in vrtna zelišča 
22. ter od 28. do 30. novembra. 

V novembru še lahko sadimo 
čebulnice za zgodnje spomla-
dansko cvetje, za kar pa izberi-
mo dneve, ki so primerni za 
cvet, le da zemlja ne bo zmrzla. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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Liubezensko gnezdo sredi mesta 
Medtem ko so časopisi poplavljeni z iiajrazličnajšimi ponud-
bami vročiii ljubezenskih linij, se je, kot kaže, najstarejša 
(donosna) obrt vkoreninila tudi na Štajerskem. Mariborski 
kriminalisti so 15. novembra k preiskovalnemu sodniku za-
radi upravičenega suma storjenega kaznivega dejanja posre-
dovanja pri prostituciji privedli dve osebi, ki sta utemeljeno 
osumljeni, da sta pridobivali, navajali in vzpodbujali k pros-
tituciji ženske, ki so nudile spolne usluge v najetem stano-
vanju sredi Maribora. 

K preiskovalnemu sodniku 
so privedli 28-letnega D. M., 
kmetijskega tehnika iz Maribo-
ra, sicer samostojnega podjet-
nika in državljana Slovenije, 
ter 25-letnega samskega T. U., 
prav tako iz Maribora. 

Z zbiranjem obvestil ter z 
uporabo posebnih metod in 
sredstev so pridobili podatke o 
tem, da se oba ukvarjata s prosti-
tucijo oziroma posredovanjem 
pri prostituciji. Dan pred pri-
vedbo, v torek, 14. novembra, so 
namreč ugotovili, da so v naje-
tem stanovanju v Mariboru tri 
ženske, prav tako iz Maribora. 
Ob preiskavi stanovanja je bilo 
zasežene več dokumentacije, ki 
kaže na to, s kakšno dejavnostjo 
so se vse tri ženske ukvarjale. 
Dogovori za nudenje uslug so 
potekali prek telefonskih kon-
taktov, vsi udeleženi pa so si de-
nar med seboj delili. Oba 
osumljenca sta na prostosti, do 
konca leta pa v UNZ Maribor 
načrtujejo še nekaj podobnih ak-
cij. 

TIHOTAPCI Z 18 BOSANCI 
V KAMIONU 

To, da se je zadnje čase razširi-
lo tihotapljenje z begunci iz BiH 
čez državno mejo, ni nič novega. 
V četrtek, 16. novembra, pa so k 

preiskovalnemu sodniku prived-
li 43-letnega hrvaškega državlja-
na M. N. iz Varaždina, sicer po-
klicnega voznika, zaradi utemel-
jenega suma, da je storil kaznivo 
dejanje pepovedanega prehoda 
državne meje, ker je v organizi-
rani skupini hotel ilegalno pre-
peljati kar 18 oseb tako, da jih je 
skrival v kamionu. Za svojo us-
lugo je prejel 5.000 DEM. Obsta-
ja utemeljen sum, da sta v omen-
jeno zadevo vpletena tudi 36-let-
ni tekstilni tehnik iz Celja E. Š., 
ki je tihotapljenje organiziral in 
v njej tudi sodeloval, ter 38-letni 
samostojni podjetnik iz Maribo-
ra F. E. 

Prevoz naj bi organiziral E. Š., 
ki naj bi M. N. za prevoz 18 oseb 
plačal 5.000 DEM. Kriminalisti 
so namreč 14. novembra skupaj s 
policisti PP Lenart in Maribor 
pri Benediktu v Slovenskih gori-
cah ustavili tovorno vozilo, ki je 
vozilo na relaciji Maribor - Mur-
ska Sobota. V postopku je bilo 
ugotovljeno, da naj bi M. N. pre-
važal tekstilne izdelke iz Nove 
Gradiške v Nemčijo. Pri pregle-
du vozila pa so ugotovili poško-
dovanje carinske zalivke, zaradi 
česar so pregledali še tovor. 
Začudeni so bili, ko so za 
oblačili našli skritih kar 18 oseb, 
beguncev iz BiH. Ti so v razgo-

voru povedali, da so bili iz 
Madžarske ilegalno prepeljani v 
Slovenijo. Prevoze naj bi organi-
zirali slovenski državljani. Po iz-
javah naj bi pred tem bivali v ne-
kem domu, za vse navedene pa 
so sorodniki v Nemčiji plačali še 
neidentificirani kontaktni osebi 
od 2.000 do 2.500 DEM. V torek, 
14. novembra, naj bi trije vozni-
ki s tremi osebnimi avtomobili 
omenjene begunce prepeljali do 
Maribora, kjer so počakali na ka-
mion, ki naj bi jih prek Avstrije 
prepeljal v Nemčijo. 

Z voznikom M. N. naj bi 
vzpostavil telefonski kontakt E. 
Š. na območju Hrvaške in pred-
lagal prevoz oseb v Nemčijo ter 
za to ponudil nagrado 5.000 
DEM. Voznik je pristal in tega 
dne ga je E. Š. pričakal v Mi-
klavžu, kjer so begunce preložili 
v kamion in peljali dalje. Ugo-
tovljeno je bilo, da so begunci 
prenočevali v Hoški koči na Po-
horju, ki je v najemu M. K. 
Tudi tam so opravili preiskavo 
in ugotovili, da je najemodajalka 
za to prejemala plačilo brez 
računa, povrhu tega pa med gos-
ti ni navedla vseh oseb. V pripo-
ru so pridržali le M. N., vsi drugi 
so na prostosti, begunce pa so 
bili kaznovani z denarno kazni-
jo, zatem pa so jih napotili v pre-
hodni dom za begunce. 

ENEGA NAJVEČJIH VLOMOV 
STORIL PETNAJSTLETNIK 

Kriminalistom UNZ Maribor 
je uspelo razkriti enega največjih 
vlomov, do katerega je prišlo 8. 
novembra v stanovanju v Tabor-
ski 7 v Mariboru, od koder je 
neznanec odnesel 3 kg zlatega 
moškega in ženskega nakita, 

25.000 mark, 35.000 švicarskih 
frankov, 25.000 šilingov, 50 
ameriških dolarjev in razno do-
kumentacijo. Celotni plen je bil 
vreden več kot 10 m i l i j o n o v to-
larjev. 

Po raziskovanju primera so 14. 
novembra ugotovili, da je stori-
lec 15-letna oseba, ki je vso zade-
vo izpeljala čisto sama. Celotno 
količino zlatega nakita so našli 
in vrnili lastniku. 

UKRADEN MERCEDEES 
PRODAJALI PREPOCENI 

V ponedeljek, 13. novembra, 
so odvzeli prostost in privedli k 
preiskovalnemu sodniku 44-let-
nega lastnika slaščičarne Š. A. iz 
Ljubljane, po narodnosti Alban-
ca s slovenskim državljanstvom, 
32-letnega strojnega tehnika T. 
H., Slovenca iz Ljubljane, ter 28-
letno kemijsko tehnico brez za-
poslitve, Slovenko L. R., prav 
tako iz Ljubljane. Vsi trije so 
utemeljeno osumljeni kaznivega 
dejanja velike tatvine. 

Kriminalisti so že 5. novembra 
prišli do informacije, da neznan-
ci iz Ljubljane prodajajo 6 mese-
cev star mercedes za samo 8.500 
DEM. Zadevo so raziskovali in 
13. novembra opravili nadzor na 
izhodu cestninske postaje Hoče 
v Orehovi vasi. Pri tem so usta-
vili omenjeno vozilo Mercedes, 
za katerega je bilo ugotovljeno, 
da je bilo 2. septembra letos 
ukradeno v Italiji pri Eurocar 
Italia iz Rima. Obstaja utemel-
jen sum, da so vsi trije osumljen-
ci dejanje opravljali v sostorilst-
vu. 

-OM 

PTUJ / STRELSKA DRUŽINA PTUJ 

Pefl|« • sfmnzor strelk 
Ekipa članic in mladink strelske družine Ptuj je dobila gene-
ralnega sponzorja. To je podjetju Petlja Ptuj. 

Direktor trgovskega podjetja 
Petlja Ptuj Ivan Rojs je ob tem 
povedal: "Gledal sem rezultate 
športa v Ptuju in posebej so me 
navdušile članice in mladinke 
Strelske družine Ptuj, v katerih 
nastopajo državne reprezen-
tantke Majda Raušl in Alenka 
Peteršič, in dobri rezultati Ma-
teje Rožman in Mateje Rep. 
Pod našim pokroviteljstvom 
bodo, prepričan sem, dosegale 
še boljše rezultati, če bomo 
delo usmerili v trening. Vem, 
da je potrebno veliko dela in 
znoja, da se rezultat izboljša za 
krog ali dva." 

Predsednik SD Ptuj Franc Si-
monič ni skrival zadovoljstva, 
ker je ženska ekipa dobila spon-
zorja: "Ptuj je vedno imel solid-
no moško ekipo, vedno pa so 
bile tudi odlične Zdenka Mat-
jašič. Jelka Učakar ter mlajše 
mladinke OŠ Hajdina in mla-
dinke gimnazije. Državna ekipa 
članic in mladink se ne da sesta-
viti brez ptujskih tekmovalk. 
Zahvaljujemo se g. Rojsu iz 
trgovskega podjetja Petlja, ki 
nam bo omogočilo s sponzorst-
vom nastop v drugi državni ligi." 

SI 

Strelke Mateja Rep, Majda Raušl, Alenka Peteršič in Mateja 
Rožman (od leve) s trenerjem Jožetom Malekom. 

Foto: Langerholc. 

FOTOZAPIS 

Po 
ormoških 
ulkah 

Zapnje Vrazove ulice in ob-
novita/ena dela na zgradbi 
SDKja bodo trajala, dokler bo 
to dopuščalo vreme. 

Foto: vk. 

ROKOMET 
Po xmagi v 
Celju derbi x 
Gorenjem 

v vzhodni skupini druge 
moške rokometne lige so bile 
v soboto in nedeljo tekme 
sedmega kroga. Ptujska Dra-
va je v Celju premagala drugo 
ekipo Pivovarne Laško, v 
Ormožu so derbi med 
domačim in moštvom Lisce 
iz Sevnice dobili gostje, v Ve-
liki Nedelji pa so domačini 
premagali ekipo Dola pri 
Hrastnika. V Murski Soboti 
je v lokalnem derbiju Polet 
presenetljivo premagal Po-
murko. Krog pa igral neod-
ločeno z vodilnimi 
Radečami. Na vrh se je vrnila 
druga ekipa Gorenja iz Ve-
lenja, ki je s 25:22 premagala 
Brežice. 

O O O V CELJU so 
Ptujčani v prvem polčasu z 
globoko obrambo "odrezali" 
visoke in mlade domače zu-
nanje igralce, v napadu pa z 
domiselnimi in hitrimi kom-
binacijami razliko višali. Ob 
polčasu so vodili z 22:12. V 
drugem delu so se jim 
domačini sicer nekoliko pri-
bližali, vendar zmage ptujske 
ekipe niso mogli ogroziti. To 
je bila hkrati šesta zaporedna 
zmaga Drave v drugi ligi! 

DRAVA: Valenko, Kram-
berger 2, Osterc 3, Pucko 5, 
Belšak 6, Kotar 1, Pisar 8, 
Žuran 2, Hmjadovič 10, Kozel, 
Margušič, Mlakar. 

O O O v ORMOŽU so že 
uvodne minute pokazale, da 
bo domačinom z gosti iz Sev-
nice zelo težko, saj tudi ob 
rahlem "sekanju" igre s strani 
sodnikov nikakor niso uspeli 
povezati niti igre in prevzeti 
pobude. To je kakovostna 
ekipa Lisce izrabila in tekmo 
zasluženo dobila. Poraz je 
Ormožane postavil v dokaj 
nezavidljiv položaj, saj se bo 
za uvrstitev med prvih šest 
potrebno krepko potruditi. 

ORMOŽ: Feguš, Žunec, A. 
Potočnjak 3, Jovanovič, Džar-
mati, Praprotnik 2, Grabovac 1, 
Rajh 5, Kirič 2, Žalodec 1, Ja-
vemik 6, Šulek. 

O O O VELIKA NEDEL-
JA po pričakovanju ni imela 
težav z gosti iz Dola pri 
Hrastniku. 

2. državna moška liga -
vzhod O Izidi 7. kroga: Polet 
-Pomurka 20:19(10:9), Veli-
ka Nedelja - Dol Hrastnik 
31:24(16:11), Krog - Radeče 
nanir 74-74 m - l l V Ormnž -

Lisca Sevnica 20:26 (11:15), 
Celje Pivovarna Laško B -
Drava 29:37 (12:22), Gorenje 
B-Brežice25:22(10:10). 
DRAVA 7 6 O 1 89:152 
RADEČEPAPIR 7 5 2 O 180:153 
GORENJEB 7 6 O 1 176:160 
LISCASEVNICA 7 4 2 1 168:152 
POMURKA 7 4 1 2 186:163 
CEUEPIV0V,UŠK0B.. .7 3 O 4 192:202 
ORMOŽ 7 2 1 4 170:172 
DOLHRASTNIK 7 2 1 4 177:202 
VELIKANEDELJA 7 2 O 5 170:169 
BREŽICE 7 2 9 5 160:196 
POLET 7 1 1 5 153:168 
KROG 7 O 2 5 173:203 

V osmem krogu bo v Ptuju 
derbi med drugo ekipo Go-
renja iz Velenja (sobota ob 19. 
uri v športni dvorani Center), 
Ormož bo gostoval v 
Radečah, Velika Nedelja pa 
se bo v Murski Soboti pome-
rila s Poletom. 

I. kotar 

PREVENT -
PTRAMIDIA 
2 6 : 2 6 ( 1 4 : 1 0 ) 

RK Pyramidia: Koper, Fir-
bas, M. Šandor 1, Kelenc, Cvi-
tanič, D. Ivančič, Roškar, I. 
Ivančič 5, Žnidarič 4, F. Šan-
dor 9, Ranfl 1, Tement. 

Pyramidia je v soboto 
zvečer v Slovenj Gradcu odi-
grala predzadnjo tekmo je-
senskega dela državnega ro-
kometnega prvenstva. 
Začetne minute so potekale v 
enakovredni igri, deset minut 
pred odmrom pa je Prevent 
ušel za tri zadetke. Napočilo 
je obdobje, ko je Pyramidii 
škripalo predvsem v obram-
bi. Prejeli so več zadetkov kot 
običajno. Vseeno so do konca 
strnili svoje vrste in uspeli 
iztržiti neodločen rezultat in 
tako osvojiti pomembno 
točko. 

M.B. 

SREDNJE-
ŠOLSKO 
PRVENSTVO 

Srednješolsko rokometno 
prvenstvo dijakov in dijakinj 
SŠC Ptuj je ponovno prineslo 
izvrstno športno predstavo, 
in kot kaže, je med 
srednješolskimi športnimi 
pedagogi in dijaki za rokomet 
vse več zanimanja. 

Pri dijakinjah so izstopale 
gimnazijke; pozna se, da igra-
jo v drugoligaški konkurenci. 
V finalni tekmi dijakov so 
presenetili obetavni igralci 
ESŠ, ki so po podaljšku ugna-
li vrstnike Tehnične elektro-
strojne šole. Zmagovalci 
bodo nastopili na regijskem 
tekmovanju v Murski Soboti. 

I.K. 

BOKS 

De/on Zavet 
znova navdušil 
Boksarji iz desetih slovenskih klubov so se konec tedna v 
Ljubljani potegovali za državne naslove. 

Novi državni prvaki so v svoj-
ih kategorijah David Šretl, 
Tomaž Podvršnik, Gordan Ce-
der in Vojko Poš iz Slovenske 
Bistrice ter Dejan Zavec iz ptuj-
ske šole boksa Breg, Miro 
Flajšer iz Boksarskega kluba 
Ptuj in Igor Rašič iz Maribora. 
Po mnenju poznavalcev je naj-

več pokazal Dejan Zavec, kar je 
pred bližnjimi nastopi, 
predvsem pa na evropskem 
prvenstvu, dobra spodbuda nje-
mu, pa tudi drugim boksarjem, 
da še bolj zagrizejo na treningih 
in tekmovanjih. 

I.k. 



TEDNIK - 23. NOVEMBER 1995 ŠPORT - 15 

SPORTHE NOVICE 
N A M I Z N I TENIS • 
Top 12 za kadet in je 
in kade te 

V športni dvorani Mladika je 
potekal prvi top 12 za kadetinje. 
Mlade igralke so nastopile v dveh 
kvalitetnih skupinah s po dva-
najst tekmovalkami. O prvem 
mestu je odločalo srečanje med 
igralkama Petovie Safranovo in 
Luknerjevo, ki ga je dobila Safra-
nova. 

Na mariborskem turnirju za 
kadete, ki je bil prav tako v sobo-
to, je nastopil Nejc Janžekovič 
in zasedel solidno 10. mesto. 
Zmagal je Damjan Vodušek 
(Era). 

D.K. 

KARATE # Zanshin 
osvojil t r i medal je 

V nedeljo, 19. novembra, je bilo 
v Novi Gorici državno prvenstvo 

za starejše in mlajše mladince in 
mladinke. V katah in borbah se je 
pomerilo 200 tekmovalcev iz 40 
klubov, registriranih pri Karate 
zvezi Slovenije. Tekmovalo je 
tudi sedem članov karate kluba 
Zanshin in prikazali so lepe in 
taktične borbe ter dobro predsta-
vili klub, ki deluje šele kratek čas, 
zato je bilo presenečenje zaradi 
uspehov ptujskih tekmovalcev 
toliko večje. Državna reprezen-
tantka Lidija Cafuta je postala 
državna prvakinja med starejšimi 
mladinkami v lahki kategoriji.. 
Andrej Žitnik je postal viceprvak 
med starejšimi mladinci v super 
lahki kategoriji. Klavdija Beber 
pa je med mlajšimi mladinkami v 
lahki kategoriji osvojila 3. mesto. 
Manj sreče v borbah so imeli El-
vira Karahasanovič, Bojana 
Škrila, Jernej Forbici in Boštjan 
Vogrinec. Jernej Forbici je tek-
moval tudi v katah in pokazal ve-

lik napredek. 
A.C. 

MALI NOGOMET • 
POETOVlO TOK TOK 
- INŽENIRING 
ŠARBEK 2:2 (2 :2 ) 

Strelci: 0:1 Fele(3.'), 1:1 J. Bez-
jak (4.'), 2:1 Leben (23.'), 2:2 
Simič (27.'). 

Poetovio Tok Tok: Čelei, Celin-
ger, Tuš, Janko Bezjak, Jurišič, 
Vrbanec, Branko Bezjak, Klinger in 
Leben. 

Igralci Poetovio so nastopili os-
labljeni, saj so nastopili brez 
prvega vratarja Komika. Prve 
minute niso kazale dobro za 
domače. Gostje so povedli in ime-
li še dve priložnosti. Nato so 
domači najprej izenačili in kasne-
je tudi povedli. Toda gostom je 
tri minute pred koncem prvega 
polčasa uspelo rezultat izenačiti. 
V drugem polčasu so bili veliko 
boljši nasprotnik igralci Poetovia 
Tok Tok. Zamudili ali zapravili 
so izjemne priložnosti. Namesto 
zanesljive zmage proti favorizira-
nim gostom so se morali zadovol-

jiti s točko. 
D.K. 

SRP VETERANI # 
Pokal Poleni 

V ptujski športni dvorani Cen-
ter je potekalo finale slovenskega 
revialnega pokala v malem nogo-
metu, ki se ga je udeležilo osem 
ekip, predvsem iz vzhodne Slove-
nije. Najprej so igrali v dveh sku-
pinah po štiri ekipe vsak z vsa-
kim. Iz prve sta šli v polfinale 
ekipi Maxi Prevalje in Polena, iz 
druge pa Zgornja Velka in Pizze-
ria Maček. Polfinale: Polena-
Zgornja Velka 6:1, Maxi Preval-
je-Pizzeria Maček 1:5. 3. mesto: 
Zgornja Velka-Maxi Prevalje 5:6. 
Finale: Polena Mežica-Pizzeria 
Maček Radlje 2:1. 

D.K. 
NOGOMET • 
Srečanje sodnikov 

V tradicionalnem nogometnem 
srečanju med nogometnimi sod-
niki Ptuja in Ljubljane v Ki-
dričevem so bili tokrat boljši 
domačini, ki so predvsem v dru-
gem polčasu igrali dobro in dose-

gli tri zadetke (1:0 D. Kline v 40. 
minuti, 2:0 Rajh (50.'), 3:0 Gra-
bar (60.'); igralni čas 2 x 35 mi-
nut). Po nogometnem srečanju so 
izrabili priložnost za izmenjavo 
mnenj glede sojenja in prija-
teljsko poklepetali. 

D.K. 

ODBOJKA # Marsel 
- Rogoza 3:2 

Ptujske odbojkarice so v derbi-
ju kola zasluženo ugnale ekipo 
Rogoze s 3:2 (10:15, 15:8) 15:1, 
13:15, 15:9). Srečanje so pričele 
slabo, tako da so gostje dobile 
prvi niz, v drugem in tretjem so 
prikazale zelo dobro igro in ju 
dobile z zajetno prednostjo. V 
četrtem so se nekoliko uspavale, v 
petem, odločilnem nizu pa so zai-
grale zopet zbrano in ga zas-
luženo dobile. 

S to zmago so Ptujčanke ostale 
v vrhu prvenstvene razpredelnice 
z dvema točkama zaostanka za 
ekipama Prevalj in Jesenic. Nas-
lednje srečanje bodo igrale z eki-
po Šentvida. 

D.K. 

KOLESARSKI KLUB PTUJ / OB KONCU SEZONE 

Kolesarska sezona v Sloveniji se je praktično končala. V klubih 
sedaj seštev^o rezultate in že kigejo načrte za nasledi\jo sezono. 
Tudi v ptujskem kolesarskem klubu so z letoši^jo sezono zado-
voljni, kljub temu pa nikoli ni tako dobro, da ne bi moglo biti bol-
je. V naslednji sezoni bodo startali s kompletno člansko ekipo. To-
rej je dovolj povodov za pogovor s predsednikom kolesarskega 
kluba Perutnina Ptuj Renejem Glavnikom. 

# Kako bi ocenili minulo sezo-
no glede na dosežke vašega klu-
ba? 

R. Glavnik: "Reči moram, da 
smo dosegli želene rezultate. Niso 
vrhunski, smo pa z njimi zado-
voljni. Pridobili smo del članske 
ekipe, ki zagotavlja z dobrim de-
lom in pravilnim pristopom boljše 
rezultate v naslednji sezoni." 

# V sezoni se je zvrstilo veliko 
dirk. Ste zadovoljni z doseženimi 
naslovi? 

R. Glavnik: "Res je, ogromno 
dirk je bilo. Nekateri tedni so bili 
takšni, ko je bilo tudi po več dirk. 
Usmerili smo se na Italijo, ker je 
bilo tam (San Marino) svetovno 
mladinsko prvenstvo in smo želeli 
to izkoristiti. V reprezentanci je 
bil Miran Kelner. O nastopu naših 
mladih kolesarjev bi se dalo še dis-
kutirati, pri naslovih pa je stanje 
dobro. Pri prehodu v člansko kon-
kurenco bo pa seveda trše, potreb-
no se bo boriti za vsako točko, vsak 
naslov..." 

# Pestile so vas tudi poškodbe 

R. Glavnik: "Velik hendikep je 
bil pri Gramcu, kjer smo računali, 
da bomo lahko kaj iztržili, a je v 
Avstriji je doživel prometno nes-

rečo. Vendar niti Grame niti 
Arnuš nista veliko zamudila, njun 
čas še prihaja." 

# Postopoma kompletirate 
člansko ekipo. Domačih tekmo-
valcev bo verjetno premalo. Ali 
boste posegli po okrepitvah? 

R. Glavnik: "Klub je v razvoju 
in prišel je čas, da preidemo v član-
sko vrsto. To je neizogibno, če 
hočemo uspeti in stimulirati 
mlajše. Biti stalno v stiku z drugi-
mi kljubi v mlajših selekcija in ne 
imeti članske vrste, je nesmisel. 
Cilj pri mlajših smo dosegli, dejan-
sko nam sedaj manjka inspiracija 
in motivacija. Tudi sponzorji gle-
dajo na to drugače. Ni dovolj samo 
pokazati, da znamo vzgajati, po-
trebno je kaj več. Seveda pa je 
problem financiranje. V Ptuj bo 
verjetno prišel strokovnjak, po-
trebno se bo okrepiti tudi s tekmo-
valci. Kdo bo to, naj sedaj ostane 
skrivnost." 

# K a j pa naslednja sezona? 
R. Glavnik: "Pomembno je, da 

imamo program. Pripravljalno ob-
dobje se je že aktivno pričelo s 1. 
novembrom. K temu je pristopil 
prof. Rado' Ačimovič. Specialni 
program pa še pride na vrsto." 

# Letos ste organizirali dve 

kolesarski dirki v Ptuju, imate 
dober kolesarski naraščaj. Kako 
pa javnost spremlja to športno 
zvrst? 

R. Glavnik: "Že dolgo dobro 
opazujem športno javnost. Rekel 
bi, da si v Ptuju radi ponagajamo. 
Kot bi gorela zavist. To ni pravil-
no gledanje na šport. Nikomur ni 
potrebno spodbijati nog, nobene-
mu športu. Če jaz ne bom nagajal 
tebi, ti ne boš meni. Publika naj se 
odloči za šport, ki ji pač leži. 
Občinstvo nas je dobro sprejelo in 
podprlo. Ob tej priložnosti ne gre 
drugače, kot da se jim zahvalim. 
Grand prix Puch ostane tudi nas-
lednje leto, bo pa prisotna kvalite-
ta, ki bo vsekakor zanimiva in bo 
pritegnila." 

# Kaj pričakujete od naslednje 
tekmovalne sezone? 

R. Glavnik: "Dejansko smo na 
veliki prelomnici, na katero smo se 
pripravljali že nekaj časa. Vedeli 
smo, da bomo prišli do tega. Ima-
mo Mahoriča, Kelnerja in Purga. 
Predvsem od prvih dveh marsikaj 
pričakujemo. Ne bi smeli zapos-
tavljati Purga, saj lahko zelo dobro 
vodi gorske dirke. Pripeljati mora-
mo nekaj tekmovalcev, ki bodo 
izšolali - kolesarsko rečeno 'nape-
dalirali' -, kako se streže večjim 
dirkam in da en kolesar dejansko 
ne pomeni nič. S sponzorjem se 
dogovarjamo o razširitvi, da ne bi 
vse slonelo na Perutnini Ptuj. Mo-
rali se bomo pač ravnati v okviru 
razpoložljvih sredstev." 

D.K. 

STRELSTVO 

PETOVIAAVTO -
ŽELEZNIČAR 
830:887 

V prvem kolu mariborske strel-
ske lige z zračno serijsko puško sta 
se v Ptuju pomerili ekipi Petovia-
avto Ptuj in mariborskega Želez-
ničarja. Gostje so zmagali z razliko 
51 krogov. Za Ptujčane so nastopi-
li: Boštjan Simonič, Marjan Gajzer 
in Srečko Šeruga. Posamezno je 
zmagal Boštjan Simonič s 314 
kroi. 

SI 

SREBRNA MEDALJA 
ZA SAŠA POROKA 

v Ljubljani je bil I. strelski 
mlajših mladincev in mladink. 
Ptuj sta zastopala Sašo Porok in 
Pavel Fabrici. Sašo Porok je strel-
jal odlično in s 358 krogi osvojil 
srebrno medaljo. Prav tako je do-
bro streljal Pavel Fabrici in s 325 
krogi osvojil šesto mesto. 

II. strelski turnir bo 9. decembra 
v Ljubljani. 

SI 

PTUJ - MROŽ 
VELENJE 1672:1679 

Ptujske strelce z zračno stand-
ardno pištolo je v I. državni ligi v 
soboto v Ptuju prvič porazila ekipa 
Mrož Velenje. Ptujčani so streljali 
solidno, saj je Janez Štuhec posa-
mezno zmagal s 570 krogi, klubski 
kolega, trener Ludvik Pšajd je s 
567 krogi dosegel drugo mesto, 
tretji član Srečko Šeruga pa je 

streljal solidno in dosegel 535 kro-
gov, vendar je enakovredna ekipa 
iz Velenja zmagala za 7 krogov. 
Trener Ludvik Pšajd ima za tretje-
ga strelca na razpolago Srečka 
Šeruga in mladinca Saša Poroka. 
Glede na boljše treninge je za 
pričakovati še boljše rezultate ptuj-
skih strelcev. 

PTUJ II - DOMŽALE 
1607:1579 

V tretjem krogu druge državne 
lige s standardno zračno pištolo so 
mlade Ptujčanke, okrepljene z 
izkušenim strelcem Milanom 
Stražišarjem, v nedeljo v Ptuju po-
razile solidno ekipo Domžal z 28 
krogi razlike. Najboljši rezultat je 
dosegla državna reprezentantka 
Majda Raušl s 551 krogi. Drugi je 
bil Milan Stražišar (549),. kolikor 
je imel tudi tretji, Marjan Kovič iz 
Domžal. Mladinka Alenka Pe-
teršič je nastreljala solidnih 507 
krogov. 

SI 

SLOVENJEGORIŠKA 
LIGA 

v soboto, 18. novembra, so v 
Juršincih odstreljali prvo kolo slo-
venjegoriške lige v streljanju z 
zračno puško. Sodeluje devet ekip 
iz Trnovske vasi, Dornave in 
Juršincev. Rezultati: 1. Mirko Mo-
leh, SD Željka, Juršinci - 158 kro-
gov; 2. Bogdan Zelenko, SD Dor-
nava -155 krogov; 3. Matjaž Simo-
nič, SD Dornava - 154 krogov. 
Med ekipami vodi SD Željka s 577 
krogi pred SD Dornava (562) in 
SD Gomila (558). 

D.P. 

NOGOMET 
L DRŽAVNA LIGA 

Izidi 17. kroga: Maribor Bra-
nik - Beltinci 1:2, MAG Korotan 
- Hit Gorica 1:2, Mura - SCT 
Olimpija 1:1, Biostart Publikum 
- Rudar Velenje 4.6, Izola - Pri-
morje 1:1. 

1.HITGORICA.... „ 17 10 4 3 29:12 34 

2.MUR A 17 7 8 2 22.16 29 

3.RUDARVELENJ E 17 7 5 5 29:21 26 

4.BI0STARTPUBUKUM 17 7 4 6 31:28 25 

S.SaOLIMPIJA 17 7 3 7 39:22 24 

6.PRIM0RJ E 17 6 5 6 26:23 23 

7.MAGK0R0TA N 17 6 5 6 21:21 23 

8. MARIBOR BRANIK 17 5 6 6 19:16 21 

9. BELTINCI 17 4 7 6 16:22 19 

lO . IZOU 17 1 3 13 8:57 6 

Pari 18. kroga: Maribor Bra-
nik - Izola, Hit Gorica - Biostart 
Publikum, Rudar Velenje -
Mura, SCT Olimpija - Primorje, 
Beltinci - Mag Korotan. 

2. LIGA 

Rezultati 15. (zadnjega jesen-
skega) kroga: Drava - Črnuče 
0:1, Zagorje - Mengeš 1:1, 
Radeče Papir - Šentjur 2.4, Vevče 
- Family Shop Piran 3:1, Želez-
ničar Oscar - Koper 1:0, Era 
Šmartno - Železničar Maribor 
2:.3, Napredek BST - Rudar 
Trbovlje 1:2, Nafta - Naklo 2:1. 

1.ŽELEZNIČAROSCAR...15 9 6 O 29:7 33 

2. NAFTA 15 10 2 3 27:8 32 

3. ČRNUČE 15 9 2 4 41:19 29 

4.ŠENTJU R 15 8 2 5 25:14 26 

5.RUDARTRB0VUE......15 7 5 3 17:9 26 

6.FAMILYSH0PPIRAN..15 7 3 5 21:14 24 

7.K0PE R 15 6 3 6 16:14 21 

8. ŽELEZNIČARMB....„.... 15 6 3 6 21:24 21 

9. NAPREDEK BST 15 5 5 5 17:18 20 

10. NAKLO 15 5 4 6 19:18 19 

11.DRAV A 15 5 4 6 17:22 19 

12.ERAŠMARTN0... „ 15 5 3 7 22:24 18 

13. MENGEŠ 15 3 3 6 14:21 15 

14. VEVČE 15 3 3 9 15:22 12 

15.ZAG0Ri E 15 2 3 10 9:39 9 

16.RADEČE. „ 15 2 3 11 12:41 8 

DRAVA - ČRNUČE 0:1 (0:0) 

Ptuj - stadion Drave, gledalcev 
okoli 600, sodnik Tivold iz 
Kranja. 

Strelci: 0:1 Mrak (71.'). 

Drava: Klinger, Šalamun, 
Pučko, Korber, Ramšak, Koren, 
Čeh, Tomaž Emeršič (Šoštarič), 
Boškovič, Milan Emeršič in Ve-
senjak. 

V zadnjem jesenskem kolu so 
nogometaši ptujske Drave gostili 
zelo močno, predvsem pa 
izkušeno ekipo Črnuč. Domači 
so nastopili močno oslabljeni, saj 
zaradi rdečih kartonov nista 
smela nastopiti Žolek in 
Janžekovič, na treningih pa sta se 
poškodovala Volk, ki ni mogel 
nastopiti, in Tomaž Emeršič, ki 
je stisnil zobe. 

Bolje so pričeli gostje in s streli 
od daleč poskušali presenetiti 
domačega vratarja. V drugem 
polčasu je prišla do izraza večja 
izkušenost gostov. Postajali so 
vedno bolj nevarni in v 71. minu-
ti dosegli edini zadetek, ki je na 
koncu pomenil, da tri točke po-
tujejo v Ljubljano. 

Po prejetem zadetku je domači 
trener v napad poslal Pučka. 
Drava je pritisnila, vendar do 
izenačujočega zadetka na žalost 
ni prišlo. Igralcem D ave ni kaj 
zameriti: igrali so bo: oeno in se 
dokaj dobro upirali gostom. Z 
19. točkami je Drava pristala na 
11. mestu prvenstver • razpredel-
nice, s kakšnim kiks m manj na 
domačem igrišču pa i lahko bila 
višje. 

D.K. 

Boksarska zveza Slovenije je po treh prestavitvah končno od 17. 
do 19. novembra le uspela organizirati posamično državno 
prvenstvo. Boksarski klub Ptuj se ga je udeležil z osmimi tekmo-
valci: 4 mladinci in 4 člani. 

Rezultati - mladinci: muha ka-
tegorija: Boštjan Zemljič 1. mes-
to; lahka kategorija: Dušan 
Roškar 2. mesto (kljub poškodbi 
zapestja); polvelter kategorija: 
Robi Holc 1. mesto (najperspek-
tivnejši boksar BK Ptuj); pols-
rednja kategorija: Klemen Bru-
men 1. mesto. Člani - papirba ka-
tegorija: Jože Zelenko prvo mesto; 
peresno lahka kategorija: Franc 
Mlakar drugo mesto; polsrednja 
kategorija: Srečko Arnuš drugo 
mesto; supertežka kategorija: 
Miro Flajšer prvo mesto. 

Državnega prvenstva se nista 
mogla udeležiti Boris Horvat v 
poltežki in Arman Krajnc v 
srednji kategoriji. Kljub močni 
udeležbi v ringu ne bi imela 
ustreznih nasprotnikov, saj sodita 
v sam vrh evropskega in svetovne-
ga boksa. Arman Krajnc je v tem 

času v Nemčiji premagal svetovne-
ga viceprvaka v srednji kategoriji 
in si s tem uspešno nabira točke za 
udeležbo na olimpijskih igrah '96. 

Vodstvo BK Ptuj je kritično oce-
nilo svojo udeležbo, organizacijo 
prireditve in vlogo BZS. Spremin-
jevane terminov tekmovanja je ne-
odgovorno in je povzročilo klu-
bom veliko materialno in moralno 
škodo. 

Po končanem prvenstvu je pred-
sednik BK Ptuj Janko Gabrovec 
povedal: "Ponosen sem na tako 
številno udeležbo ptujskih boksar-
jev, zlasti pa na dosežene rezultate. 
V pripravah smo se maksimalno 
angažirali, saj so bili naši tekmo-
valci dobro pripravljeni, poskrbeli 
pa smo, da so se dobro počutili ves 
čas tekmovanja oziroma trajanja 
državnega prvenstva. K temu je 
pripomogel velik prispevek pod-

jetja Super Li, ki nas je delno 
sponzoriral. Ocenjujem, da je BK 
Ptuj vodilni v glede številčnosti 
tekmovalcev in organizacije prire-
ditev. Letos prireja že 15. zlato ro-
kavico Slovenije, ki bo 9. decem-
bra v Športni dvorani Center. Pri-
reditev bo tudi praznovanje 25-let-
nice obstoja in uspešenga dela BK 
Ptuj." 

Albin Mere - trener: "Na tem 
državnem prvenstvu se je videlo, 
da klubi z enim ali dvema tekmo-
valcema nimajo perspektive. Na to 
prireditev sera peljal res naše naj-
boljše boksarje, lahko pa bi jih še 
več, če to ne bi povzročilo preveli-
kih finančnih sredstev. Ogorčen 
sem, da Boksarska zveza spreminja 
že pred letom dogovorjene termi-
ne, česar v svoji dvajsetletni tek-
movalni karieri nisem doživel. 
Vsekakor sem zadovoljen z 
doseženimi rezultati. S tem je tudi 
moje delo poplačano in trud priz-
nan." 

Janko Mlakar 

JUDO 

Judo klub Drava Ptuj je organiziral prvo državno prvenstvo za 
srednješolce. Nastopilo je 118 tekmovalcev in tekmovalk iz 51 
srednjih šol Slovenije. 

Rezultati - moški: do 50 kg: 1. 
Žilavec (Srednja lesarska šola Ma-
ribor), 2. Štampfel (Koper); do 55 
kg: 1. Skoraza (Ljubljana), 2. Vin-
kovič (Rogaška Slatina); do 60 kg: 
Sevšek (Maribor), 2. Justinek (Ma-
ribor); do 65 kg: Peterk (Celje), 2. 
Ferjan (Celje); do 71 kg: 1. Žonte 
(Maribor), 2. Kamničar (Mari-
bor); do 78 kg: 1. Humer (Tacen), 
2. Rankelj (Bežigrad); nad 78 kg: 
1. Topolčnik (Maribor), 2. Ravnič 
(Maribor). Dekleta: do 52 kg: 1. 
Šebe (Ljubljana), 2. Perme (Len-
dava); 56 - 61 kg: 1. Zupan Qeseni-
ce), 2. Požar (Ljubljana); nad 61 
kg: 1. Sraka (Ljubljana), 2. 
Rožman (Ljubljana). Ekipni 
vrstni red: 1. Srednja zdravstvena 
šola in gimnazija Šubičeva, 
Ljubljana - 334 točk; 2. Srednja 

kovinarska in metalurška šola Ma-
ribor - 302 točki; 3. Gimazija 
Šiška, Ljubljana - 248 točk. 

SLOVENIJA - DRAVA 10:4 

Ptuj - V prijateljskem srečanju v 
judu je bila ekipa Slovenije boljša 
od domačih judoistov, ki so to 
srečanje pripravili v sklopu praz-
novanja jubileja kluba. Posamezni 
izidi (na prvem mestu so omenjeni 
člani reprezentance Slovenije): do 
60 kg: Rudolf - Harter 10:0, do 65 
kg Brod - Vogrinec 5:0, do 71 kg 
Mušič - Tomažič 7:0, do 78 kg 
Bevc - Lešnjak 0:3, do 86 kg Kos -
Ozimič 0:5, do 95 kg Rajh - Kru-
penko 7:0, nad 95 kg Petek - Mur-
ko 10:0. Skupni izid 39:8 za Slove-
nijo. 

D.K. 
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Info - glasbene novice! 

Info - kviz 
Ali veste, katera skupina je na 
sliki? Izrežite glasovnico, 
vpišite odgovor, in če vam bo 
sreča naklonjena, vam bodo v 
prodajalni Tehnika Emone 
Merkurja Ptuj podarili CD. 
Da je bil pred štirinajstimi dne-

vi na sliki Oliver Antauer, je 
ugotovil Marjan Kamenšek, 5. 
prekomorske 19, Ptuj. 

Čestitamo! 
Odgovore na današnje vprašanje 
pošljite (ali prinesite) na: Ted-
nik Ptuj, Raičeva 6, p.p. 95. Rok: 
četrtek, 30. novembra. 

Reševalec: _ 
Naslov: 
Ime skupine: 

Glasbeno množico sestavljajo raz-
lični glasbeni stili. Tokrat sem iz 
množice pripravil nekaj ročk, pop, 
techno, rhythm and blues in soul no-
vosti! 

D.J.-i in ljubitelji plesnih ritmov 
bodo v prihodnje radi prisluhnili 
temle novim komadom: If you wan-
na Party - MOLLELA & OUTHE-
RE BROTHERS, Amor Infinitus -
IMPERIO, Knockin' - DOUBLE 
VISION, So Beautiful - URBAN 
COOKIE COLLECTIVE, Headsex 
- TECHNOHEAD, Russian Lullaby 
- E-TYPE, The Povver - D:REAM, 
Everybody be Somebody - RUFF-
NECK & VAHVAHN, B2 Get her -
ORIGINAL, Push me - CELVIN 
ROTANE, Do the Blues - D.J. 
HOOKER, It's what Upfront that 
Counts - YOSH, Eletric - LEILA K. 
Lederhoch - K2, Happiness - PIZ-
ZAMAN, Songs of Scatland -
SCATMAN JOHN, Take me back -
DE BLITZ, Bad Boy - SENDY, 
Eveiy Breath you Take - UNDERC-
OVER, Move your Body - MAXX. 

Studijska skupina VANGELIS 
nas je v začetku leta z zanimivimi 
zvoki komada Conquest of Paradise 
popeljala v srednji vek. Novi eksperi-
ment skupine VANGELIS je komad 
VOICES. 

Najboljša ameriška soul skupina 
BOYZ II MEN še vztraja na ame-
riški lestvici s skladbama Water 
Runs Dry in Vibin! Posebej za Evro-
po pa so BOYZII MEN z albuma II. 
- two sneli dokaj povprečno soul 
skladbo I REMEMBER. ( * * * ) 

STEVIE B. je znan po svojih do-
brih besedilih, ki jih je odpel ob 
spremljavi klaviija, ter po lepih lju-
bezenskih pesmih Because I Love 
you, Prayer, Dream about you. STE-
VIE ostaja pri svoji razpoznavni 
glasbi tudi v pesmi WAITING FOR 
YOUR LOVE. 

Producent in pevec R. KELLY se 
je poročil s komaj 16-letno pevko 
Brandy, obenem pa ima veliko hit 
skladbo Bump N'Grind. Med popu-
larne pa se vrača s skladbo YOU 
REMIND ME OF SOMETING. 

MARIAH CAREY kraljuje že 
osem tednov na vrhu ameriške lest-
vice s skladbo Fantasy, ki jo najdete 

^ ^ prodajalna ^ ^ 

TEHNIKA 
EMONA MERKUR d.o.o. 

PTUJ 

na odličnem albumu Daydream. 
MARIAH so tokrat prišli na pomoč 
člani skupine BOYZII MEN in sku-
paj so odpeli novo harmonijo z nas-
lovom ONE SWEET DAY. 

Kralj pop glasbe MICHAEL 
JACKSON ne počiva, saj nastopa 
trenutno na TV showih po Evropi in 
pripravlja novo koncertno mrnejo za 
leto 1996. Plastični MICHAEL je z 
dvojnega albuma History povzel ba-
lado EARTH SONG, v kateri igra 
kitaro Slash. 

Tenorist Luciano Pavarotti je or-
ganiziral koncert z naslovom Passan-
gers za pomoč otrokom Bosne. Slav-
ni Pavarotti pa je v duetu z BONOM 
VOXOM iz skupine U2 odpel nosil-
no skladbo MISS SARAJEVO. 

V ročk kotičku pa vam predstavlja 
še malo grungea, heavy metala in 
britanskega ročka, ki ga ponujajo: 
SMASHING PUMPKINS - Bullet 
vvith Butterfly Wings, ALICE N'-
CHAINS - Grind, BLIND MELON 
- Toes across the Floor, STONE 
ROSES - Beginning you, THERA-
PY - Diana, PRESIDENT OF THE 
USA - Lump, GAVIN FRIDAY -
Angel, LET LOOSE - Everybody 
Say Everybody Do, VAN MORRIS-
ON - Perfect Fit, BUFFALO TOM -
Tangerine. 

D a v i d B r e z n i k 

1.HeavenforEveryone 
-OUEEN 
2. Gangsta's Paradise 
-COOLIO&LV 
3. l'dLieforyou 
-MEATLOAF 
4. Lucky Love; Beautiful Life 
-ACEOFBASE 
5. Exhale 
- WHITNEYHOUSTON 
6.Stayin'Alive-N-TRANCE 
&RICARDODEFORCA 
7.WheretlieWildRoses 
Grow-NICKCAVE&KYLIE 
MINOGUE 
8. Fairground - SIMPLE RED 
9.You'IISee-MADOm 
10. Only Wanna be witli you 
-HOOTlE&THEBLOWFISH 

Lestvico P O P U I A R M H 10 
lahko poslušate vsak petek v 

1 večernem sporedu radia Ptuj. 

Mladi dopisniki 
RDEČA KAPICA V SOLI 
Na poti skozi gozd sreča Rdeča 
kapica starko v dolgi sivi obleki 
in z ruto na glavi. Rdeča kapica 
lepo pozdravi: "Dober dan." 
"Oh, joj, dežuje in zebe me," 
žalostno reče starka. "Samo 
lučaj je do šole, stopite tja in se 
ogrejte. V predprostoru je veli-
ko topleje kot tukaj zunaj, "ji 
hoče pomagati Rdeča kapica. 
"Oh, hvala, dobro dekle. Kako 
ti je ime?" "Rdeča kapica me 
kličejo." "In v kateri razred 
hodiš?" "V 8. a." 
Med pogovorom prispeta do 
šole, kjer se Rdeča kapica pos-
lovi od starke in odhiti v raz-
red. 
Pričela se je prva ura in imeli 
so slovenščino, ko se vrata učil-
nice nenadoma odprejo. Noter 
pogleda ravnatelj Šole in pravi: 
"Babica išče Rdečo kapico." Že 
stopi starka mimo ravnatelja v 
razred in opazuje učence. Nato 
Petra prišepne Rdeči kapici: 
"Kaj ima tvoja babica rep?" 
"Eh, kakšen rep neki! Pa tudi 
moja babica ni!" "Rep ima in 
dolg jezik tudi! Kar poglej. To 
ni človek, to je volk, Rdeča ka-
pica, volk je! Moj dedek je lo-
vec in volka tudi jaz poznam. 
Poglej, to niso roke, ampak 
tace." "Mir tam zadaj!" vzkli-
kne tovarišica. "Gospa, vi pa, 
prosim, počakajte zunaj, da 
lahko v miru končamo uro," se 
tovarišica obrne k starki. Tedaj 
starki zdrsne ruta z glave. Ves 
razred plane pokonci in vzkli-
kajo: "Volk!" "Joj, kako sem 
lačen!" zarjove volk, naredi ve-
lik "ham" in požre tovarišico. 
"Petra, pokliči dedka!" Petra 
vzame mobitel iz torbe in že 
kliče dedka. "Dedek, dedek, hi-
tro! Volk je požrl našo tova-
rišico!" "Jezus Kristus, kako 
sem žejen, "je zagodrnjal volk. 
Rdeča kapica ga brž povabi v 
kuhinjo na čaj. "Tukaj, volk, po 
teh stopnicah greš v kuhinjo." 
Volk se v neznosni žeji zapodi 
po stopnicah proti kuhinji in v 
tem trenutku mu Rdeča kapica 
podstavi nogo, da se zakotali 
po stopnicah. Od sile mu poči 
trebuh, tako da tovarišica pade 
ven. Ravno takrat pridrvi s 
puško v roki Petrin dedek in 
vzklikne: "Šape v zrak, mrci-
na!" 

Tedaj se po zvočniku zasliši 
ravnateljev glas: "Pozor, pozor! 
Iz kidričevskega živalskega 
vrta je pobegnil volk. Kdor ga 
najde, naj takoj javni upravni 
živalskega vrta!" 
"GIN, GIN!" Ups, to je zvonec. 
Vsem sodelujočim hvala in 
pravljice je KONEC! 
Renata Jeza, 8.a 
OŠ Kidričevo 

LISICA IN ZAJEC 
Boter zajček premišljuje, 
zakaj ga botra lisica potrebuje. 
Ona pa na skrivaj 
zloben načrt za zajčka kuje: 
"Boter zajček, pridi k meni na 
kosilo, 
jedi je za oba obilo." 
"Kaj bo meni kosilo tvoje, 
saj imam doma v moje veselje 
veliko repe in tudi zelje." 
"Kaj bi zajček zdaj nemili 
še na kosilo te prosili?" 
"Dobro, prišel bom, botra lisi-
ca, 
toda naj bo za kosilo pica." 
"Zdaj Še s pico bi se mučila! 
Nič ne bo. Piščanca bom na 

mizo posadila." 
"Ampak tega jaz ne jem." 
"Potlej je to tvoj problem!" 
Še to jutro lisica jamo koplje, 
zajček pa v grmu dremlje. 
Ko je lisica past že skoraj do-
končala, 
zajčka zbudi prijateljica mala: 
"Poskok, poskok, prijatelj moj. 
Poglej, kaj dela sosed tvoj." 
"Glej no, glej, to zvitorepko, 
ji že pokažem za to spletko. 
Poldan je že 
in zajček za past tudi ve. 
Odpravi se k botri lisici 
z načrtom v butici. 
Lisica že na pragu stoji, 
maha mu in se smeji. 
Zajček naredi se, 
kot da zapletel se je v smeti. 
Lisica se odpravi 
z nožem ga napast, 
a pri tem pozabi, 
da tam je skrita past. 
Vanjo pade 
in se joče, 

zajčka prosi, naj jo reši, 
toda zajček jo še bolj osmeši: 
"O, botra lisička, 
to se mi dopade: 
Kdor drugemu jamo koplje, 
sam vanjo pade." 
Nina Horvat, 6. a 
OŠ Olge Meglič, Ptuj 

DEČEK S ČUDEŽNO 
PALICO 
Nekoč je živel deček, ki se je 
vedno dolgočasil. Imel je babi-
co, ki je znala veliko lepih 
pravljic. Imela pa je veliko 
dela, saj je morala kuhati, šiva-
ti, prati, zato ni imela časa pri-
povedovati pravljic. Ker se je 
deček dolgočasil, si je zaželel, 
da bi znal čarati. 
Smukal je po kuhinji in babici 
izmaknil kuhalnico. In glej, ku-
halnica se je nenadoma spre-
menila v čudežno palico. Fant 
je zamahnil in si zaželel pogrn-
jeno mizico. Na mizi je^bilo na-
enkrat toliko slastnih jedi in 
pijače, da bi se lahko nahranila 
cela vas. 

Zdaj babici ni bilo treba več 
kuhati in je ves ljubi dan lahko 
pripovedovala pravljice. Pos-
lušat so jih prišli tudi drugi 
otroci. Vsakemu od njih je 
deček pričaral vse, kar si je 
zaželel. Sosedov fant bi bil rad 
neviden, zato je dobil čudežni 
plašč. Če se je z njim ogrnil, je 
v trenutku izginil. Čisto maj-
hen deček si je želel take čevl-
je, da bi z njimi pretekel ves 
svet. Dobil je take škornje, ki 
so ga ponesli z enim korakom 
sedem kilometrov daleč. Se-
strica Tinka bi rada imela 
ptička. Dobila je tako ptico, ki 
je znala vse napeve na svetu. 
Prepevala ji je vse dni. Mami je 
podaril čudežni prstan, ki je iz-
polnil vse želje. Tako je bila 
lahko tudi mama doma in ji ni 
bilo več treba hoditi v službo. 
Dedek si je zaželel čudežna 
očala. Z njimi je videl vse novi-
ce, ki so se godile po svetu, in 
mu ni bilo več treba brati časo-
pisov. Oče je lahko s čudežno 
svetilko rešil vse probleme v 
službi. 

Vsi so bili zadovoljni, ker so 
dobili vse, kar so želeli. Zase je 
pričaral čudežno steklenico, ki 
je ugrabila dolgčas. Skrbno ga 
je zaprl za vse večne čase. 
.Matija Robin, 5. b 
OŠ Juriinci 
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pRCmi SMO 
UTRINEK 
IZ PARLAMENTA 

V četrtek, 16. novembra, smo 
končali drugo obravnavo predloga 
sprememb zakona o vojaški dolžnos-
ti. Razprava se je najbolj razvnela ob 
predlogu poslanske skupine Sloven-
ske nacionalne desnice, da bi nabor-
nikom, ki uveljavljajo ugovor vesti, 
podaljšali nadomestno služenje na 
eno leto. V debati sem sodeloval tudi 
jaz in zaradi nenavadne in drzne leze 
požel številne replike; najosirejši so 
bili poslanci Jelinčič, Lap in Verzo-
lak. 

Moje zagovarjanje teze, da je prav 
in pošteno, da traja nadomesma ci-
vilna služba enako dolgo kot 
služenje vojaškega roka, je temeljilo 
na tolmačenju 123. in 124. člena us-
tave. 

Vsak slovenski državljan ima dve 
možnosti, ki se izključujeta: lahko 
služi vojaški rok ali pa namesto tega 
opravi civilno službo. V 123. členu 
ustave jasno piše, da je treba držav-
ljanom, ki zaradi svojih religioznih, 
filozofskih ali humanitarnih nazo-
rov niso pripravljeni sodelovati pri 
opravljanju vojaških obveznosti, 
omogočiti, da sodelujejo pri obrambi 
države na drug način. 

Zelo pomemben pa je tudi 124. 
člen, ki pravi: Pri zagotavljanju var-
nosti izhaja država predvsem iz mi-
rovne politike ter kulture miru in 
nenasilja. 

Če bi predlagatelj zakona sledil lo-
giki, ki izhaja iz teh dveh členov, po-
tem bi moralo obveljati, da so vojaški 
obvezniki lahko le tisti, ki nočejo so-
delovati pri obrambi države kot pri-
padniki civilne družbe, saj le kot 

takšni lahko zagotavljajo kulturo 
miru in nenasilja. Šele ko bi uvelja-
vili pravico do ugovora vesti proti 
takšnemu načinu sodelovanja pri 
obrambi, bi lahko služili vojaški rok 
kot vojaški obvezniki. 

Ker v 124. členu ustave piše, da iz-
haja država pri zagotavljanju varnos-
ti predvsem iz mirovne politike, po-
meni to pravilo, služenje vojaškega 
roka pa izjemo. To pa je ravno na-
sproten način razmišljanja od tiste-
ga, na katerega smo bili navajeni 
doslej, je absurd in bi lahko sodilo v 
neko utopično družbo; je pa lahko 
tudi razlog za zagovarjanje teze, da 
traja nadomestna civilna služba ena-
ko dolgo kot služenje vojaškega 
roka! 

Poslanec v DZ 
Gabrijel Berlič 

VTISI O KLUBU ZA 
ISKANJE ZAPOSLITVE 

Bil je turoben oktobrski dan, ko 
sem se spet odpravila na Zavod za za-
poslovanje. Za sabo sem imela zapos-
litvene razgovore, ki so se izkazali 
kot neuspešni, zato sera bila že čisto 
obupana. Ko mi je svetovalka pove-
dala, da se ustanavlja prvi klub za 
iskanje zaposlitve, se je v meni spet 
prebudilo upanje, da bom raogoče le 
kje dobila zaposlitev. 

Ko je pričel klub delovati, nas je 
bilo trinajst članov. Že tretji dan de-
lovanja kluba je dobil naš Rado za-
poslitev. Pričeli smo tako, da smo 
najprej spoznali sebe, svoje sposob-
nosti, spretnosti, znanja. Ugotovila 
sem, da se na razgovorih nisem znala 
pravilno predstaviti, moje prošnje so 
bile nepregledno napisane. Imela 
sem tudi tremo, tako da niti na 
vprašanja nisem mogla zbrano odgo-
varjati. V klubu smo že prvi dan 

pričeli telefonske razgovore in se 
naučili, kako naj sploh iščemo zapos-
litev na slepo s pomočjo telefona. 
Naše prošnje so sedaj papisane preg-
ledno, pripravljali smo se na pogovo-
re, zato se sedaj bolje predstavimo 
delodajalcem. Pri delodajalcih pov-
prašamo tudi za zaposlitvene 
možnosti drugih članov kluba. 

Od začetka delovanja kluba sem 
imela že veliko zaposlitvenih razgo-
vorov, napisala sem že ogromno 
prošenj in jih osebno odnesla k delo-
dajalcem. Priznati moram, da je bil 
odziv zelo dober. Zato sem pre-
pričana, da bom zaposlitev kmalu 
dobila. 

Naša voditeljica gospa Pranja nas 
je naučila ogromno stvari, ki si jih 
bomo zapomnili in jih bomo lahko v 
življenju vedno uporabljali. V pri-
meru, da ne bi dobili zaposlitve v 
času obstoja kluba, bomo svoje pri-
dobljeno znanje vztrajno uporabljali 
tudi v bodoče. 

Vsem nezaposlenim priporočam, 
da se včlanijo v ta klub, kjer bodo 
lahko spoznali, kako aktivno in 
učinkovito iskati zaposlitev. 

Članica prvega kluba za iskanje 
zaposlitve 

Zdenka Herga 

POTROŠNIKA V E U A M^ 
VODE 247 TOLARJEV 

Komunalna podjetja, ki nas 
oskrbujejo z bolj ali manj zdravo pit-
no vodo, zadnje čase (na primer v 
Ormožu) bijejo plat zvona v želji, da 
bi jim država in občine na kakršen 
koli možen način dovolila, da bi upo-
rabnike vode s svojimi cenami še 
bolj privili. Njim je deveta briga sta-
bilizacija cen in tržišča, samo da bi 
tudi na račun vode lahko polnili svo-
je blagajne in potem denar porabljali 

tudi za izdatke, ki gredo v milijone, 
pa, prepričan sem, nimajo nobene 
zveze z vodo. 

V naslovu sem zapisal, da nas stane 
danes kubični meter porabljene vode 
že kar 247,00 tolarjev. Poglejmo pri-
mer. Stanovalci Rimske ploščadi 2 v 
Ptuju smo za oktober prejeli 
položnico za plačilo 9.641,00, in kot 
je iz položnice razvidno, kajti 
računov nam ne izstavljajo, smo po-
rabili 39,07 m vode. KOt sem uspel 
izračunati, naj bi stal kubični meter 
vode 100 tolarjev. K temu znesku pa 
je potrebno prišteti še razne prive-
ske, kot je komunalni prispevek, 
čiščenje odplak, pa neki vodni pris-
pevek in seveda je treba tudi 
občinarjem dati, kar je, kot smo nek-
daj govorili, cesarjevega, danes je to 
pač občinski prispevek, ki znaša v 
našem primeru resda le 332,00 tolar-
jev, pa vendar je skupni račun kar iz-
daten. Iz zapisanega je več kot dovolj 
razvidno, da danes k osnovni ceni 
porabljene vode plačamo še skorajda 
150 odstotkov drugih dajatev, kar je 
brez dvoma hudo pretirano. Res me 
zanima, ali tudi v drugih občinah 
lahko komunalci k osnovni ceni 
vode pribijejo vsemogoče zneske, 
samo da si polnijo blagajne. 

Kot sem že zapisal, bi bilo zanimi-
vo, če bi oskrbnike vode le obiskal 
kakšen tržni inšpektor ter temeljito 
prevetril vse izdane račune za vode 
ali pa bi morda kar komunalci sami 
porabnikom in plačnikom vode 
natočili čistega vina o dohodkih in 
izdatkih iz naslova inkasa za vodo. 
Upamo samo, da bo zagotovilo mini-
stra Janka Deželaka v Ormožu res 
držalo, da namreč komunalcem ne 
bodo dovolili, da bi potrošnike še 
bolj odirali za porabljeno vodo. 

Franjo Hovnik 
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Dnga vožnja s 
kurilnim oljem 
Na širšem območju Ptuja je bila septembra izvedena skupna akcija republiške tržne inšpekcije in 
republiške prometne policije, v kateri so kontrolirali tako imenovano nenamensko uporabo ekstra 
lahkega kurilnega olja pri tovornih vozilih. V Sloveniji je z zakonom prepovedana uporaba tega 
olja kot pogonskega goriva, je pa za tovornjakarje precej mikavno, ker je precej cenejše. 

Pri kontroli so odkrili nenamensko uporabo pri dveh avto-
prevoznikih: eden je iz Novega mesta, drugi iz Slovenske 
Bistrice. 

Skladno z zakonom o pro-
metnem davku so jima začasno 
zasegli tovornjaka in ju predali 
v hrambo ptujskemu Tehnoser-
visu. Napisali so potrdilo o za-
segu in hrambi ter poslali prija-
vo sodniku za prekrške v Ptuju. 
Odvzeli pa so jima tudi promet-
na dovoljenja. 

Iznajdljiva voznika sta kmalu 
znova prišla do svojih vozil in 
tudi do dvojnikov dovoljenj. Po 
dovoljenju direktorja Tehnoser-
visa naj bi si tovornjakarja vzela 
iz avtomobilov nekaj osebnih 
stvari, a sta jo pobrisala z vozili 
vred. Kot smo v ponedeljek izve-
deli pri predstojniku sodnikov 
za prekrške v Ptuju Savu Kozja-
ku, še naprej nemoteno opravlja-
ta svojo dejavnost, čeprav pris-
tojni vedo, kako sta prišla do 
začasno zaseženih avtomobilov 
in do dvojnikov prometnih dov-
oljenj (eden se je celo izgovoril, 
da mu je to zgorelo). 

KAZiNPOZAKONUO 
PROMETNEM DAVKU 

Po nekaj več kot mesecu in pol 
jima je sodnik za prekrške izre-
kel kazni po zakonu o promet-
nem davku, katerega sestavni 
del je tudi tarifa prometnega 
davka in v katerem izrecno piše, 
da je nenamenska uporaba eks-
tra lahkega kurilnega olja v Slo-
veniji prepovedana. Z analizo 

odvzetih vzorcev, ki so jo opravi-
li v Petrolovem laboratoriju, je 
bilo nedvoumno dokazano, da 
sta kot pogonsko gorivo upo-
rabljala ekstra lahko kurilno 
olje. Oba sta bila zaslišana pri 
sodnikih za prekrške na 
območju, kjer bivata. Eden se je 
izgovarjal, da je peljal živino v 
Podlehnik in da mu je zmanjka-
lo goriva. Zato je šel je k nekemu 
kmetu, kjer se je oskrbel z nekaj 
litri "goriva". Drugi je, kot trdi, 
polnil rezervoar na bencinskem 
servisu na Reki, kjer se je posta-
vil pred rezervoar z napisom die-
sel gorivo. Prepričan je bil, da so 
mu rezervoar napolnili z gori-
vom, ki se lahko uporablja. 

Predstojnik sodnikov za 
prekrške Savo Kozjak je pove-
dal, da v tem primeru sodnik 
nima kaj premišljevati, ali bo ali 
ne kaznoval nenamensko upor-
abo ekstra lahkega kurilnega 
olja. Zakon je jasen in narekuje 
izrek varstvenega ukrepa z 
odvzemom motornega vozila 
(tovornjaka, osebnega avtomobi-
la, plovila, traktorja), s katerim 
je bilo tako dejanje storjeno. 

DRAGA VOŽNJA Z NENA-
MENSKIM GORIVOM 

Na osnovi predloga za uvedbo 
postopka o prekršku tržnega 
inšpektorja Republike Slovenije 
in zaslišanja je tovornjakarjema 

izrekel denarno kazen v višini 65 
tisoč tolarjev in varstveni ukrep 
odvzema tovornih vozil ter 
plačilo stroškov postopka. Hkra-
ti pa je odločil, da se tovorna av-
tomobila prodata, sredstva od 
prodaje pa so dohodek repu-
bliškega proračuna. Oba ob-
dolženca sta že prejela odločbi o 
izrečeni kazni. Sedaj teče rok za 
pritožbo. Kaj sedaj lahko storita 
obtožencema? V roku, ki je 
določen v pravnem pouku, se 
lahko pritožita na republiški se-
nat, ki potem odloči o pritožbi. 
Pri tem ima več možnosti: da 
potrdi odločbo sodnika za 
prekrške I. stopnje, da jo razvel-
javi in vrne v ponovno odločanje 
ali pa jo spremeni. Če jo potrdi, 
postane odločba pravnomočna. 
V tem primeru so možna izredna 
pravna sredstva, med katere so-
dijo zahteva za sodno varstvo, 
obnova postopka, izredna omili-
tev kazni in zahteva za varstvo 
zakonitosti. 

Primer, kot je ta, naj bi bil v 
poduk vsem tistim, ki še pre-
mišljejo o tem, da bi morebiti le 
uporabljali cenejše nenamensko 
gorivo. Tudi izgovor, da so tan-
kali na Hrvaškem, v nobenem 
primeru ne pride v poštev. Ne 
glede na to, kje se polni rezervo-
var za gorivo, velja, da je v Slove-
niji prepovedana uporaba ekstra 
lahkega kurilnega olja kot po-
gonskega goriva. 
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Predstojnik sodnikov za prekrške v Ptuju Savo Kozjak je zaskrbljen, ker je 
v tem letu močno poraslo število predlogov za uvedbo postopkov o 
prekršku. Ne zaskrbljuje samo število predlogov, bistveno se je namreč 
spremenila tudi struktura prekrškov. 
Zelo veliko jih je hujše narave: gre za 
prekrške s področja davkov in drugih 
inšpekcijskih organov, meje in prometne 
nezgode, s katerimi imajo sodniki veliko 
več dela. Lani v celem letu je znašal pripad 
zadev 7607, letos pa so to številko dosegli že 
v oktobru, ko so imeli vseh zadev že 7650. 

Vseh predlogov za 
uvedbo postopka o 
prekršku pa ni mogoče 
rešiti z obstoječim šte-
vilom sodnikov za 
prekrške. Za Ptuj je 
bilo sistemiziranih in 
tudi zasedenih pet de-
lovnih mest (od tega za-
seda enega vodja). Pred 
kratkim pa je ena sod-
nica odšla na redno 
sodišče - izvoljena je 
bila za sodnico 
okrožnega sodišča v 
Ptuju, zato je dal pred-
stojnik komisiji držav-
nega zbora za volitve in 
imenovanja predlog za 
razpis prostega sod-
niškega mesta. Predlog 
je bil sprejet, novi sod-

nik je bil tudi že izvol-
jen. To je diplomirani 
pravnik s pravosodnim 
izpitom Branko Dobri-
jevič, ki bo delovno 
mesto sodnika za 
prekrške predvidoma 
zasedel šele s prvim ja-
nuarjem prihodnjega 
leta, ko bodo končani 
vsi potrebni postopki. 

Tudi s petimi sodniki 
se zaostanek pri 
reševanju zadev glede 
na občutno povečanje 
zadev in spremenjeno 
strukturo ne bo mogel 
rešiti, zato so komisiji 
državnega zbora za vo-
litve in imenovanje 
predlagali, da se število 
sodnikov za prekrške v 

Ptuju poveča še za ene-
ga - s pet na šest in to je 
bilo sprejeto. V teh pri-
zadevanjih sta jih 
podprla tudi senat za 
prekrške in ministrstvo 
za pravosodje. Sedaj bo 
sledil razpis, vendar 
glede na postopke ni 
pričakovati, da bi bil iz-
voljen pred aprilom 
prihodnjega leta. 

Kot je povedal Savo 
Kozjak, se število 
kršitev povsod po Slo-
veniji povečuje. Po šte-
vilu pripada zadev so 
ptujski sodniki tretji v 
Sloveniji - takoj za 
Ljubljano in Maribo-
rom. 

V PTUJU SODIŠČE 
ZA PREKRŠKE 

Državni zbor Repu-
blike Slovenije je že 
opravil prvo branje za-
kona o prekrških. Na 
podlagi tega zakona se 
bo v Sloveniji ustanovi-

lo dvanajst sodišč za 
prekrške po vzoru 
okrožnih sodišč. Eno 
bo v Ptuju in bo delova-
lo za potrebe Ptuja in 
Ormoža. Z novim zako-
nom bo opravljen tudi 
prenos gospodarskih 
prestopkov v prekrške. 
Prišlo bo do dekrimi-
nacije nekaterih 
prekrškov, s sprejemom 
zakona o varnosti cest-
nega prometa pa se 
bodo nekatere pristoj-
nosti prenesle na poli-
cijske organe. 

V dosedanjih prosto-
rih ni bilo možnosti 
širitve. Po pridobitvi 
treh novih pisarn, za 
kar so zelo hvaležni 
županu in mestnemu 
svetu, so te možnosti 
pridobili. Ureditev 
prostorskih razmer pa 
je tudi eden od pogojev 
za ustanovitev sodišča 
za prekrške v Ptuju. 
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ORMOŽ # Danes ob 17. 
uri bo v grajski dvorani 
pogovor ob razstavi sta-
rih razglednic in fotografij 
Ormoža. Povabljeni gost-
je bodo obujali spomine 
na preteklost. 
PTUJ • Drevi ob 19. uri 
bo v ptujskem gledališču 
koncert folklorne skupine 
Bolnišnice Ptuj, nastopili 
pa bodo še tamburaška 
skupina PD Ruda Sever 
Gorišnica in harmonikarja 
glasbene šole Ptuj. 
PTUJ # V MInoritskem 
samostanu bo danes ob 
19. url koncert z naslov-
om Strpnost do dru-
gačnosti. Nastopili bodo 
oktet 1. gimnazije iz Ma-
ribora, Klavdija Zorjan 
(klavir) in Maja Frangež 
(flavta), kvartet saksofo-
nov glasbene šole Ptuj 
ter vokalna skupina Ma-
ran-Atha. 

PTUJ • Jutri ob 17. uri 
bo na ptujskem gradu 
slavnostni koncert, po-
svečen dnevu šole 
osnovne šole Olge Me-
gllč, Ptuj. Operne arije 
bosta izvajala Sabina 
Hajdarevič, mezosopran, 
in Anton Potočnik, pia-
nist. 
PTUJ • Jutri ob 19.30 bo 
v Narodnem domu kon-
cert Slovenskega okteta. 
PTUJSKA GORA • Jutri 
ob 19. uri bodo v galeriji 
Paleta odprli razstavo 
poslikanih predmetov iz 
svile, platna, papirja, ste-
kla, kovine in gline avtori-
ce Karmen Menoni. 
PTUJ • V soboto ob 19. 
uri bo v dvorani glasbene 
šole Ptuj literarni večer z 
naslovom Zakaj Bog. 
PTUJ • V torek, 28. no-
vembra, bo ob 18. uri v " 
gledališču premiera Gle-
dališkega studia Stopinji-
ce Ena trikratna štorlja 
(namesto Rdeče kapice). 
PTUJ # Od 27. novem-

"^bra do 14. decembra bo 
v dvorani Zveze svobod-
nih sindikatov potekala 
serija duhovnih preda-
vanj V čigavih rokah je 
naš svet. Predavanja 
bodo štirikrat tedensko 
ob 19. uri, predaval pa bo 
Zmago Godina. 
PTUJ # Do nedelje je v 
Mihellčevi galeriji na og-
led razstava risb 11 -let-
nega Sarajevčana Da-
mirja Dragulja. 
PTUJ # Center inter-
esnih dejavnosti bo od 1. 
decembra do pustnega 
časa ob koncih tedna pri-
pravljal k o s t u m s k e de l -
avnice, ki jih bo vodila 
Stanislava Vauda. Na-
menjene so osnovnošol-
cem višje stopnje (vsak 
petek med 16. in 19. uro) 
in srednješolcem (ob so-
botah med 10. In 13. 
uro). Izdelovali bodo naj-
različnejše kostume za 
pust in druge "maskirane" 
priložnosti. Prijave zbirajo 
še do konca novembra 
na tel. 772-920. 

UMRL MED PREVOZOM 
V BOLNIŠNICO 

v sredo, 15. novembra, ob 17.15 
je po magistralni cesti skozi Slo-
vensko Bistrico vozil osebni avto 
24-letni Dražen L. iz Čakovca, 
državljan Hrvaške. Med vožnjo po 
Titovi cesti po klancu navzdol je z 
njegove desne strani prečkal cesto 
86-letni Frančišek Kovač iz Sloven-
ske Bistrice. Voznik je sicer zaviral, 
vendar mu zaradi prehitre vožnje ni 
uspelo ustaviti, zadel je pešca in ga 
zbil po cestišču. Pri tem se je 
starček tako hudo ranil, da je umrl 
že med prevozom v mariborsko 
bolnišnico. 

MOPEDIST TRČIL 
V KOLESARJA 

Po lokalni cesti skozi Leskovec 
pri Pragerskem se je v sredo, 15. 
novembra, ob 5.45 peljal s kole-
som z motorjem 15-letni R T. iz Slo-
venske Bistrice. Pri hiši št. 130 je 
trčil v kolesarja, 54-letnega Aklojza 
M. iz Leskovca. Kolesarje padel in 
se hudo ranil. 

VELIKA ŠKODA V DVEH 
POŽARIH 

v četrtek, 16. novembra, sta na 
območju občine Slovenska Bistri-
ca izbruhnila dva požara in 
povzročila veliko materialo škodo. 
Okoli 2.30 je izbruhnil požar na lov-
skem domu v Makolah. Zgorel je 
gornji del, lesena brunarica z 
ostrešjem, precej poškodovan pa 
je tudi spodnji del lovskega doma. 
Vzroka požara še niso ugotovili, 
povzročeno škodo pa so ocenili na 
okoli šest milijonov tolarjev. 

Okoli 12. ure pa je izbruhnil 
požar na domačiji Leopolda R. v 
Kalšah pri Šmartnem na Pohorju. 
Goreti je začelo na stari, s slamo 
kriti stanovanjski hiši, zaradi 
močnega vetra pa se je ogenj hitro 
razširil še na gospodarsko poslop-
je. Na kraj požara so hitro prišli ga-
silci iz petih okoliških gasilskih 
društev Njim gre zahvala, da se 
ogenj ni razširil še na novo stano-
vanjsko hišo in na bližnji gozd. 
Hiša in hlev sta pogorela do tal, v 
hlevu pa se je zadušilo tudi nekaj 
glav goveje živine. Po oceni je 
ogenj nastal zaradi dotrajanega 
dimnika. Škodo še ocenjujejo. 

ZAPELJAL NA 
NASPROTNI VOZNI PAS 

Po magistralni cesti proti Lenartu 
je v petek, 17. novembra, nekaj 
pred 10. uro vozil osebni avto 42-
letni Sulejman I iz Ljubljane. Na 
ravnem delu cestišča pri Lenartu je 
nenadoma zapeljal na nasprotni 
vozni pas. Tam je trčil v osebni 
avto, ki ga je nasproti vozil 40-letni 
Janez S. iz Zgornjega Porčiča. V 
trčenju sta se hudo ranila voznik 
Sulejman T. in 30-letni Roman V. iz 
Ščavnice, ki je bil sopotnik v avto-
mobilu Janeza S., slednji pa je bil 
le lažje ranjen. 

AVTO SE JE PREVRNIL 
NA STREHO 

v petek, 17. novembra, okoli 
poldneva je po magistralni cesti od 
Ruja proti Pragerskemu vozil 
osebni avto 39-letni Marjan Š. iz 
Rimskih Toplic. V ostrem desnem 
ovinku pri Spodnjem Gaju je avto 
začelo zanašati, zdrsnil je s ceste 
in se prevrnil na streho. V nezgodi 
se je voznik hudo ranil. 

MLADOLETNI 
MOPEDIST V PEŠKO 

Po lokalni cesti skozi naselje 
Žabjak pri Ruju se je v soboto, 18. 
novembra, ob 18.45 peljal s kole-
som z motorjem 14-letni D.M. iz Ki-
carja. Pri hiši Žabjak št. 4 je trčil v 
peško, 52-letno Erno H. iz Žabjaka. 
Oba sta padla po cestišču, pri tem 
se je mladoletni mopedist huje ra-
nil in so ga prepeljali v ptujsko bol-
nišnico. 

ZBIL KOLESARJA 
IN POBEGNIL 

v soboto, 18. novembra, okoli 
23.30 je po lokalni cesti od 
Črešnjevca proti Slovenski Bistrici 
vozil osebni avto 20-letni Rajko L. 
iz Slovenske Bistrice. Iz neznanega 
vzroka je na ravnem delu ceste 
pred Slovensko Bistrico zavozil na 

RODILE SO - ČESTITA-
MO: Zdenka Koražija, Sp. 
Sečovo 37, Rog. Slatina -
Blaža; Hinka Hržič, Velika 
Nedelja 3, Ormož - Davida; 
Angela Šprah, Pristava 24/a, 
Cirkulane - dečka; Alenka 
Erhatič, Zg. Hajdina 123, 
Hajdina - Jernejo; Jožica 
Šijanec, Jamno 11, Videm 
ob Ščavnici - Jerneja; Vlasta 
Žvegla, Podgorci 5, Podgor-
ci - Majo; Marija Korpar-
Štruklec, Osluševci 15, Pod-
gorci - Tima; Ksenja Luk-
man, Hoška 10, Hoče -
Urha; Valerija Zupanič, Ul. 
25. maja 19, Ptuj - Tima; 
Karmen Lah, Glavni trg 14, 
Ljutomer - Jureta; Stanka 
Plohi, Trnovci 10, Tomaž -
(ječka; Huanita Kolarič, 
Kvedrova 5, Ptuj - Rebeko; 
Izeta Subašič, Zagrebška, 
Ptuj - deklico; Vera Plavčak, 
Žagaj pod Bočem 4/b, 
Rogaška Slatina - Maria. 
POROKE - PTUJ: Jožef 
Predikaka, Župečja vas 21, 
in Marinka Lah, Pongrce 8; 
Andrej Mrgole, Telče 6, in 
Vera Kelc, Planinska c. 19, 
Sevnica. 

UMRLI SO: Greta 
Vrbančič, rojena Horvat, 
Vodranci 26, 1914 - + 11. 
novembra 1995; Terezija 
Purg, rojena Pišek, Jelovice 
47, 1917 - 1 1 0 . novembra 
1995; Marjeta Vincetič, ro-
jena Zelenjak, Lahonci 30, 

1925 - t 11. novembra 
1995; Jožef Kokol, Krčevina 
priVurbergul06,^ii 1913- t 
14. novembra 1995; Eliza-
beta Mlakar, Volkmerjeva c. 
10, Ptuj, • 1910 - 1 14. no-
vembra 1995; Matilda 
Kmetec, rojena Zebec, 
Orešje 120, Ptuj, 1949 - 1 
15. novembra 1995; Jožef 
Holcer, Moškanjci 59, 
1919- t 16. novembra 1995; 
Marija Ivanuša, rojena 
POŽGAN, Kog 40, 1920 -
117. novembra 1995. 

nasprotni vozni pas in tam trčil v 
kolo, ki ga je nasproti brez luči vozil 
39-letni Božidar K. iz Laporja. Kole-
sarja je zbil po cestišču in ta se je 
pri tem tako hudo ranil, da je na 
kraju padca umrl. Voznik avtomo-
bila ob tem ni ustavil, temveč je od-
peljal proti Slovenski Bistrici. Pro-
metni policisti so dobro uro po 
nesreči našli avtomobil, ki je zbil 
kolesarja, zapuščen na bencinski 
črpalki ob Titovi cesti v Slovenski 
Bistrici. Na podlagi tega so izsledili 
in v nedeljo dopoldan prijeli vozni-
ka. Ovadili ga bodo državnemu 
tožilstvu. 

Z VLOMI DO CIGARET 
IN DENARJA 

v noči na četrtek, 16. novembra, 
je doslej še neznani storilec vlomil 
v lokal Palaska v Novi vasi pri Mar-
kovcih, last Ingrid I. iz Ormoža. Od-
nesel je večjo količino cigaret, ne-
kaj gotovine, radio in kasetofon. Po 
oceni je lastnico oškodoval za 
200.000 tolarjev. 

V noči na soboto, 18. novembra, 
pa je neznanec vlomil v bistro Sed-
lo v Prepoljah, last Karla K. Odne-
sel je predvsem cigarete in lastnika 
oškodoval za dobrih 70.000 tolar-
jev. 
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